
§ 16-

Justerades protokollsutdrag rörande de under detta sammanträde 
fattade beslut.

Kammarens ledamöter åtskiljdes kl. 3/4 12 e. m.

In fidem 
II. Husberg.

442 Den 5 Mars, f. m

Onsdagen de» 5 Mars.

Kl. 10 f. m.

§ 1-

Justerades protokollet för den 24 och 26 nästlidne Februari.

§ 2.

Upplästes den nådiga skrifvelse, hvarigenom Kongl. Maj:t gifvit Kam
marens ledamöter tillkänna Hans Kongl. Höghet, Hertigens af Dalarne 
dödliga frånfälle. Denna skrifvelse var af följande lydelse:

VI OSCAR med Guds Nådo, Sveriges, Norges, Götes och Vendes 
Konung, tillbjude Eder Gode Herrar och Svenske män, ledamöter af Riks
dagens Andra Kammare, Vår ynnest och nådiga benägenhet med Gud 
Allsmäktig!

Att Vår kärälskelige Herr Broder, Hans Kongl. Höghet Arffursten, 
Hertigen af Dalarne, Nicolaus August, i dag klockan omkring half 10 
förmiddagen, efter någon tids sjukdom, med döden afgått, vilje VI här
med gifva Eder tillkänna.

Förvissade att I, jemte samtlige Våre trogne undersåter, med Oss och 
Vårt Kongl. hus, delen den sorg, som träffat Oss, Konungahuset och de 
förenade Rikena, förblifve Vi Eder Alle samtligen och hvar och en i syn
nerhet med all Kongl. nåd och ynnest städse välbevågne; befallande Eder 
i öfrigt Gud Allsmäktig nådeligen. Stockholm den 4 Mars 1873.

OSCAR.

Axel Bergström.
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§ 3.

Föredrogos, men biefvo för andra gången bordlagda:
Banko-Utskottets betänkande ]ST:o 6;
Andra Kammarens Tredje Tillfälliga Utskotts utlåtande N:o 2 (i sam

lingen N:o 12);
Stats-Utskottets memorial N:o 16 och utlåtande N:o 6;
Andra Kammarens Tredje Tillfälliga Utskotts utlåtande N:o 3 (i sam

lingen N:o 13); samt
Andra Kammarens Fjerde Tillfälliga Utskotts utlåtande N:o 5 (i sam

lingen N:o 14).

§ 4.

Dernäst blef till föredragning anmäld den utaf Herr Grefve Sparre 
vid sista sammanträdet väckta och då bordlagda frågan om tillsättande 
af ett särskildt Utskott för behandling af Kong!. Maj:ts nådiga proposition 
angående lagfart å fång till fast egendom. Då dervid af flere ledamöter 
yrkades att förslaget än vidare måtte bordläggas, begärde

Herr Öar lön ordet och anförde: Då det föredragna förslaget redan
varit eu gång bordlagdt, tviflar jag på att detsamma, såsom yrkadt blifvit, 
kan, med iakttagande af grundlagens stadgande i dylika fall, nu ånyo 
bordläggas, utan anser jag alltså att denna fråga nu bör afgöras.

Yrkandet om bordläggning hördes likväl förnyas.

Herr Carlén fick af sådan anledning återigen ordet samt yttrade: 
Första punkten af 58 § Riksdagsordningen lyder sålunda: “När propo
sition eller motion första gången i Kammaren förekommer, skall den, så 
framt ej Kammaren enhälligt densamma genast till Utskott förvisar, ligga 
på bordet till nästa sammanträde, dä sådan hänvisning hör ske, derest 
frågan ej nedlägges eller, om den rörer Kammaren enskildt, eljest blifver 
afgjord “. Då nu det väckta förslaget icke rörer denna Kammare enskildt, 
utan begge Kamrarne, föreställer jag mig, att detsamma ej kan bordläggas 
andra gången. Jag beder att härvid tillika få erinra, att det kan vara 
angeläget för Lag-Utskottet att så snart som möjligt få kännedom om 
huruvida ett särskildt Utskott kommer att tillsättas för behandling af den 
ifrågavarande Kong), propositionen, och detta så mycket mer, som Lag
utskottet redan börjat behandlingen af åtskilliga frågor, som stå i sam
manhang med den nu förevarande.

De ledamöter, som begärt ytterligare bordläggning, förklarade sig nu 
derifrån afstå ; hvarefter och sedan Herr Talmannen erinrat att, vid sådant 
förhållande, någon pröfning icke erfordrades af frågan, huruvida det före
varande förslaget kunde vara såsom motion att anse, berörda förslag nu 
företogs till afgörande och lemnades ordet åt
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Herr Öarlön: Jag anser mig böra lemna den upplysning, att Lag-
Utskottets arbeten redan så långt fortskridit, att det icke är ringaste tvif
vel underkastadt, att detsamma mycket väl kan medhinna behandlingen 
af alla dit remitterade förslag, ifrågavarande Kongl. proposition inberäknad. 
Huruvida det åter af andra anledningar kan vara skäl att tillsätta 
ett särskildt Utskott för behandlingen af denna fråga; derom tillåter jag 
mig icke uttala någon åsigt.

Efter detta yttrande framställdes proposition å bifall till Herr Grefve 
Sparres förevarande förslag; men denna proposition besvarades allmänt 
med nej; och hade förslaget alltså af Kammaren afslagits.

§ 5.

Fortsattes föredragningen af Stats-Utskottets utlåtande N:o 8, angå
ende regleringen af utgifterna under Riksstatens Sjette hufvudtitel.

Förekom i ordningen:

Punkten 4,

som bifölls.

Punkterna 5—6.

Biföllos.

Punkten 7.

Rörande mom. a anförde:

Herr Jonas Andersson i Häckenäs: Det förefaller mig som Stats
utskottet härvidlag icke både varit fullt konseqvent. Här är nemligen nu 
fråga om att bevilja löneförhöjning åt några tjenstemän, som äro anställde 
vid General-landtmäterikontoret. Då jag förmodar att detta, liksom öfriga 
statens embetsverk, behöfver undergå en väsendtlig omreglering och då, 
såsom hvar och eu vet, landtmäteri-förrättningarne i allmänhet under de 
sednare åren i betydlig mån hafva minskats samt säkerligen än ytterligare 
komma att nedgå, så förefaller det mig något besynnerligt, huru man nu 
kan anse det vara nödigt att gifva de vid detta embetsverk anställde 
tjenstemän den ifrågasatta löneförhöjningen. Jag tror alltså, att, i enlighet 
med den princip som i afseende å detta embetsverk numera börjat göra 
sig gällande, Riksdagen ej bör lemna sitt bifall till hvad Kongl. Maj:t i 
denna punkt äskat, hvadan jag ock, för min del, yrkar afslag å Utskottets 
förslag.

Herr Statsrådet Bergström: Stats-Utkottet synes ej vara sinnadt 
att sjelf försvara sitt förslag i det nu föredragna momentet. Vid detta
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märkliga faktum, hvilket jag härmed anhåller att få konstatera, anser jag 
mig böra uppträda till Utskottets försvar.

Den siste värde talaren förmodade — så folio hans ord — att General- 
landtmäterikontoret liksom öfriga statens embetsverk torde behöfva undergå 
en väsendtlig omreglering, och af det skälet yrkade han utslag å Uskottets 
hemställan. Häremot vill jag erinra, att General-landtmäterikontoret redan 
år 1864 undergått en väsendtlig omreglering samt att vid detsamma icke 
mindre än två ingeniörstjenster blifvit indragna. Vid sådant förhållande 
lärer Ni, Herr Talman! finna, att något objektivt skäl för Herr Jonas 
Anderssons nyss framställda yrkande å alslag icke kan af honom åberopas. 
Detta yrkande grundas på ett rent af subjektivt förmenande. Herr Jonas 
Andersson har icke uttalat någon mening, att ytterligare indragning af 
tjänster inom detta embetsverk bör ske. Skulle han inom sig hysa denna 
åsigt och vid framställande af sitt yrkande hafva utgått från eu dylik tyst 
förutsättning, så får jag förklara, att vidare indragning af tjenster inom 
detta embetsverk är omöjlig, ty de tjenstemän, som derstädes nu finnas 
qvar, hafva verkligen fullt upp att göra.

Jag hemställer alltså, att Kammaren behagade bifalla hvad Utskottet 
i det nu föredragna momentet föreslagit.

Herr Grefve Pos se: Med anledning af den anmärkning, som den
ärade Oivil-ministern nyss behagat framställa, beder jag endast få säga, 
det Stats-Utskottet trodde sig halva giltig anledning antaga, att den af 
Konungens rådgifvare, som till Riksdagens afgörande framlagt detta för- 
slag, då han är här tillstädes, borde i främsta rummet anse sig förbunden 
att försvara detsamma.

Öfverläggningen var slutad. 1 enlighet med de yrkanden som der
under blifvit gjorda, framställde Herr Talmannen propositioner, såväl på 
bifall till Utskottets hemställan som på afslag derå. Ja befanns vara 
öfvervägande för den förra meningen; och hade alltså Utskottets i före
varande moment framlagda förslag blifvit af Kammaren bifallet.

Mom. b.

Härvid yttrade:

Herr Statsrådet Bergström: Herr Talman! Såsom skäl mot denna 
af Kongl. Maj:t begärda löneförhöjning för de båda vid General-landt
mäterikontoret anställda amanuenser, har Stats-Utskottet först anfört, att 
dessa tjenstemän icke längre sedan än år 1871 tillträdt sina befattningar. 
Denna uppgift är icke fullt exakt, emedan den ene af dem, nemligen 
amanuensen hos landtmäterifiskalen, förut varit amanuens hos landtmäteri- 
styrelsen, från hvilken befattning, den han tillträdde år 1866, han år 
1871 förflyttades till sin nuvarande tjenst. För öfrigt vill jag upplysa, 
att denne amanuens är 39 år gammal och gift. Hvad åter beträffar den 
nuvarande amanuensen hos landtmäteristyrelsen, har han väl, på sätt 
Utskottet anfört, tillträdt amanuensbefattningen år 1871, men han hade 
då tillhört landtmäteristaten i 25 år och i IT år varit kommissions-
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landtmätare. Han är nu 46 år gammal. Ingen af dessa tjenstemän åt
njuter i sådan egenskap några sportler.

Stats-Utskottet kar vidare omförmält dessa tjenstemäns göromål, men 
dervid icke uppräknat desamma fullständigt, hvadan jag tillåter mig att 
härom lemna närmare uppgifter. Utskottet säger, att amanuensen hos 
styrelsen har att föra styrelsens diarium samt för öfrigt biträda landt- 
mäterisekreteraren och öfveringeniören. Men derförutom åligger honom 
att föra diarium öfver alla till General-landtmäterikontoret inkommande 
uppgifter om landtmätares och justerares adresser samt äfven insända 
dagböcker och arbetsförteckningar, äfvensom reversal å slutligen redo
visade kartor och beskrifningar i såväl koncept som renovation, — att 
kollationera alla af landtmäterisekreteraren och öfveringeniören uppsatta 
utgående expeditioner, — att angående sådana expeditioner göra nödiga 
anteckningar i fribrefs- och qvittensböcker, ■— att upprätta register öfver 
inneliggande koncept till expeditioner och protokoll, — att föra saköres
längd öfver böter och viten, som inom kontoret ådömas, — samt att föra 
matrikel öfver afgång och befordran inom landtmäteristaten in. m. Kort 
sagdt: de göromål, som åligga denne amanuens, äro så trägna, att han 
af dem är upptagen både för- och eftermiddagar.

Den andre amanuensen åligger att föra landtmäterifiskalens diarium 
öfver inkomna mål och ärenden, hvilkas antal under sednaste femårs
period varit i medeltal 344 om året, — att ansvara för renskrifning och 
kollationering af alla från landtmäterifiskalen utgående expeditioner, hvil
kas antal under de sista fem åren varit högst 465 och lägst 400, — att 
föra den s. k. tjensteboken öfver alla landtmätare och justerare, i hvilken 
bok antecknas dels efter åtskilliga olika handlingar, såsom rapporter, dag
böcker m. in. till sammanlagdt antal af mera än 1,000, hvad hvarje landt
mätare hvarje år i tjensten uträttat, dels efter utslag och resolutioner, 
inkomna från Landtmäteristyrelsen, Konungens Befallningshafvande och 
domstolar, landtmätares och justerares fel och försummelser, för hvilka 
de fälts till ansvar, dels ock innehållet af månadtligen inkommande ut
drag ur Landtmäteristyrelsens befordrings- och afgångsförteckningar, — 
att i bötesmedelsräkningen införa landtmätare och justerare ådömda bö
ter och viten — samt det synnerligen vigtiga göromål att biträda landt
mäterifiskalen vid granskning af arvodesräkningar, hvilkas antal år 1872 
varit 2,028. Hvar och en vet, huru nödig den officiella granskningen af 
sådana räkningar är, då vederbörande icke äro så hemmastadda uti hit
hörande taxor, att eljest funnes kontroll mot öfverdebitering.

Jag tror, att, om man vill vara rättvis, det måste erkännas, att de 
uppräknade göromålen äro tillräckliga för att sysselsätta sin man; och 
då den äskade löneförhöjningen sammanräknad icke uppgår till mera än 
1,200 R:dr, anser jag billigheten bjuda dess beviljande.

Herr Grefve Po sse: Det är väl sannt, hvad Herr Civilministern
yttrade, att ifrågavarande summa icke är stor; men den må vara stor 
eller liten, så är det i allt fall Stats-Utskottets pligt att tillse, om skäl 
finnas för dess beviljande. Stats-Utskottet har, så vidt jag kan fatta, 
uppgifva ganska antagliga skäl för att icke bevilja detta anslag. I Ut
skottets betänkande är först och främst upplyst, att amanuenserne vid
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General-landtmäterikontoret tillträdt sina befattningar år 1871 och såle
des innehaft dem så kort tid, att löneförhöjning på grund af tjensteålder 
icke gerna kan ifrågakomma. Vidare har Utskottet anfört, hurusom de 
af generaldirektören för landtmäteriet till Kong!. Maj:t afgifna berättelser 
utvisa, att antalet mål och ärenden, som äro beroende på landtmäteri- 
sekreterarens och landtmäterifiskalens handläggning, under sednare åren 
betydligt nedgått. Då de båda amanuenserne äro biträden åt sekretera
ren och fiskalen, får väl antagas, att deras arbete icke ökats på samma 
gång principalernes arbete minskats. Således påkallas icke löneförhöjning 
för amanuenserne af stegring i deras göromål. Då härtill kommer, att, 
såsom bekant är, allmänna skiftes verket närmar sig till fullbordan och 
man derföre kan antaga, att göromålen vid General-landtmäterikontoret 
småningom komma att framdeles minskas så mycket, att tjensteindragning 
vid kontoret inom kort kan blifva möjlig, ser jag icke något skäl att be
vilja detta anslag, utan tror tvärtom, att Stats-Utskottet haft ganska goda 
grunder för sitt afstyrkande deraf.

Jag yrkar bifall till den föredragna punkten af betänkandet.

Herr II örn fel dt: Jag är i det närmaste förekommen af Grefve 
Posse och vill derföre till hvad af honom blifvit i ämnet anfördt endast 
tillägga, att, då Riksdagen för kort tid sedan redan beviljat löneförhöjning 
till landtmäterisekreteraren, det väl må synas vara i högsta grad olämp
ligt att nu bevilja löneförhöjning för dessa amanuenser, hvilka hafva att 
vid sin tjenstgöring biträda landtmäterisekreteraren och landtmäteri- 
fiskalen, och detta så mycket mindre, som, enligt hvad Grefve Posse äfven 
erinrade, göromålen inom detta embetsverk än ytterligare torde komma 
att minskas. Jag anhåller derföre, att Kammaren behagade bifalla hvad 
Utskottet i det nu föredragna momentet hemställt.

Herr Helander: Amanuensbefattningarne i General-landtmäteri
kontoret hafva tillkommit efter den tid då jag var tjensteman inom det 
verket. Jag har derföre, och emedan landtmäteri-instruktionen stadgar att 
amanuensernes tjenstgöring bestämmes af Landtmäteristyrelsen, icke förr 
än helt nyligen inhemtat närmare kännedom om beskaffenheten af deras 
göromål. Om dem har likväl Herr Statsrådet och Chefen för Civil-depar- 
tementet lemnat alla erforderliga upplysningar, så att jag endast har att 
tillägga, dels att amanuenserne i sjelfva verket äro att anse såsom biträ
den åt vissa tjensteman inom verket, från hvilka de öfvertagit en del af 
deras göromål, och dels att, enligt mitt omdöme, amanuenserne äro fullt 
ut lika mycket sysselsatta, som ingeniörerne. Emedan de dagligen måste 
vara tillstädes på embetsrummet, kan det för öfrig! ej betyda så synner
ligt mycket, om det verkligen någon gång skulle inträffa att de icke hade 
full sysselsättning.

Utskottet har anfört hufvudsakligen två skäl för sitt afstyrkande. 
Dels det, att begge amanuenserne så nyligen som år 1871 tillträdt sina 
befattningar, och dels att, då göromålen inom landtmäteriet antagligen 
allt framgent komma att minskas, detta skall leda till förminskning i ama
nuensernes göromål. Det förra skälet har Utskottets ordförande nu åter 
uppiepat, oaktadt Herr Civilministern visat huru verkliga förhållandet är.
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Dervid behöfver jag alltså ej uppehålla mig, då det af Utskottet uppgifna 
skälet icke är fullt giltigt. Beträffande åter det andra skälet, så bör jag 
erinra derom, att det visserligen är tänkbart att de egentliga skiftes- 
förrättningarne i en framtid komma att upphöra, så vida ej någon ny 
författning ger anledning till annat förhållande, men detta kan endast ske 
mycket långsamt; och då, i alla fall, anledning är att antaga, att andra 
landtmäteriförrättningar i stället komma att till antalet ökas, lärer så 
mycket mindre någon förminskning i ainanuensernes göromål kunna för
väntas, som amanuenserne under sin dagliga tillstädesvaro å embetsrum- 
met, såsom jag redan anmärkt, sysselsättas med göromål som, derest ama
nuenserne icke funnes, af andra tjensteman inom kontoret borde utföras. 
Naturligast synes mig vara att, om i eu framtid det verkligen skulle visa 
sig vara förhållandet, att tillräcklig sysselsättning saknades för alla tjenste- 
männen inom ifrågavarande verk, då förminska tjenstemännens antal, 
hvaremot det ingalunda kan vara billigt att på förhand, innan man vet 
huruvida profetian om göromålens förminskning för amanuenserne går i 
fullbordan, sätta dem på förknappning.

Det förnämsta skälet för löneförhöjning för amanuenserne finner jag 
uti det existerande förhållandet, att de hafva ytterst ringa utsigt till fram
tida befordran, hvadan det skulle kunna inträffa att de under hela sin 
tjenstemannatid kunde få åtnöjas med amanuenslön. Bekräftelse härå har 
man deruti, att, på sätt Herr Civilministern redan upplyst, den ene af 
amanuenserne är 39 år gammal. Jag kan dertill foga den upp
lysningen, att den andra amanuensen bär en ålder af 46 år.

Jag kan ej annat än gilla, att Stats-Utskottet iakttager all möjlig 
hushållning med statsmedel, der så nödigt är; men måste dock påstå, att 
billighetsskäl här böra tala högre än sparsamhetsskäl. — På denna grund 
yrkar jag afslag på Stats-Utskottets betänkande i denna punkt, och bifall 
till den Kongl. propositionen.

Öfverläggningcn förklarades afslutad. Derunder hade yrkats dels 
bifall till Utskottets hemställan och dels att, med afslag å berörda hem
ställan, Kongl. Maj:ts i ämnet afgifna nådiga proposition måtte bifallas. 
Propositioner gåfvos å dessa yrkanden ocli fann Herr Talmannen ja vara 
öfvervägande för bifall till Utskottets förslag. Votering blef emellertid 
begärd, med anledning hvaraf nu uppsattes, justerades och anslogs en 
omröstningsproposition af följande lydelse:

Den, som bifaller hvad Stats-Utskottet hemställt i sjunde punkten 
mom. b af af dess utlåtande N:o 8,

röstar ja:
Den, det ej vill,

röstar nej;
Vinner Nej, har Kammaren, med afslag å Utskottets hemställan, bi

fallit den af Kongl. Maj:t för amanuenserne vid General-landtmäterikon- 
toret äskade löneförhöjning.

Voteringen utföll med 113 ja och 53 nej; hvadan Utskottets hem
ställan af Kammaren bifallits.

Mom. c.
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Mom. c.

Herr Statsrådet Bergström: Uti mitt underdåniga anförande till
statsrådsprotokollet angående landtmäteristaten, har jag redan erinrat, att 
förste landtmätaretjensterna äro af den vigt och betydenhet, att de icke 
kunna indragas. Inom denna Kammare torde jag dessutom icke behöfva 
orda mycket om vigten af dessa tjänster. Innehafvare af dessa hafva 
nemligen till uppgift att vårda skifteshandlingar, skiftes- och andra ego
kartor med derå andra landtmäterihandliugar, som utgöra dyrbara skydds
medel för eganderätt och egogränser. Emellertid har jag uti samma mitt 
anförande medgift, att förste landtmätarnes tjenstebefattningar icke taga 
hela deras tid och alla deras krafter i anspråk. Men då det på samma 
gång är uppenbart, att deras löneförmåner äro otillräckliga, så återstod 
för mig intet annat, än att tillse, huru dem skulle kunna beredas någon 
tillökning i löneförmåner emot skyldighet att, utöfver dem vanligen till
kommande göromål, åtaga sig något för det allmänna gagnande arbete. 
Detta bär gifvit Kongl. Maj:t anledning att föreslå, det förste landtmätarne 
skulle medverka till bearbetande af jordbruksstatistiken. Såsom Kamma
ren känner besörjes för närvarande detta arbete af hushållningssällskapen 
inom de särskilda länen på grund af åtagande. Flera af dessa hafva dock 
mycket små medel att använda för detta ändamål. Hvad särskilt Jemt- 
lands läns liushållnings-sällskap beträffar, är detsamma så medellöst, att 
det har förklarat sig icke vidare kunna lemna några bidrag för insam
lande af dylika jordbruksstatistiska uppgifter. Stats-Utskottet har äfven 
i sitt betänkande erkänt att detta förslag synes väl förtjent af uppmärk
samhet med afseende å vigten och betydelsen af tillförlitliga uppgifter i 
detta hänseende för landets materiela utveckling och förkofran, men afstyr
ka’ dock förslaget på den grund, att utredning icke föreligger i afseende 
å sättet för bearbetande af nämnde gren utaf den officiela statistiken. 
Härvid måste jag erinra, att framställningen om löneförhöjning åt förste 
landtmätarne inkom så sent till Civil-departementet, att det icke var tid 
öfrig för uppgörande af förslag i afseende å sättet för nämnde tjenste
man medverkan vid bearbetande af jordbruksstatistiken. Dessutom torde, 
det äfven hafva vant temligen onödigt att utarbeta ett sådant förslag, 
innan det visade sig, huruvida Riksdagen vore sinnad bevilja för ändamålet 
erforderliga medel. När man är öfverhopad af göromål och följaktligen 
bär ondt om tid, inlåter man sig icke gerna på ett arbete, som under 
vissa förutsättningar kan blifva förspildt. Emellertid har Första Kamma
ren redan på det sätt bifallit Kongl. Maj:ts förslag i detta afseende, att 
densamma på extra stat för år 1874 uppfört det af Kongl. Maj:t äskade 
belopp. Detta Första Kammarens beslut vill jag för min del acceptera. 
Skulle det sedermera befinnas, att Riksdagen ej vore belåten med det sätt 
hvarpå dessa medel användes, stolle det densamma fritt att ett följande 
ar indraga detta anslag. Befunnes det åter att, genom detta anslag, frå
gan om bearbetandet af jordbruksstatistiska uppgifter på ett tillfreds
ställande sätt blefve ordnad, så kunde sedermera detta anslag uppföras å 
ordinarie stat.

Vid sådant förhållande hemställer jag. att Kammaren i afseende å
Jiikai/. Vred. fm. 2 A/d. 1 Band. 29
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detta moment behagade förena sig i det beslut som törsta Kammaren 
redan fattat, eller att för år 1874 på extra stat uppföres det belopp, 
10,800 R:dr, kvilket af Kongl. Maj:t blifvit äskadt till löneförhöjning åt 
de’i riket anställde tjugofyra förste landtmätarne.

Herr Key: På sätt Herr Chefen för Civil-departementet nu sjelf 
omnämnt samt han å pag. 12 i bil. N:o 5 a. till Ivongl. Majrts proposi
tion angående statsverket måst medgifva, taga förste landtmätarnes tjen- 
stebefattningar icke hela deras tid eller alla deras krafter i anspråk. A 
pag. 14 tillägger han ytterligare: “enligt hvad jag redan anmärkt, äro 
förste landtmätarne icke af sina nuvarande göromål mera upptagne, än att 
de hafva tid öfrig för att lemna hushållnings-sällskapen berörda biträde, “ 
nemligen vid insamlandet af uppgifter rörande jordbruksstatistiken. Skä
let för den begärda förhöjningen i förste landtmätarnes löner är således, 
att de skulle lemna kuskållnings-sällskapen biträde vid dessa statistiska 
uppgifters insamlande. Men, såsom Ståts-Utskottet också anmärkt, någon 
utredning i detta afseende har icke medföljt; detta ansag emellertid hel
talet af ledamöterne inom Utskottet nödvändigt, för att kunna pröfva 
huruvida, på grund af det uppgifna skälet, det vore anledning bevilja den 
ifrågasatta löneförhöjningen.

Det är icke obekant, att i provins-landtmätenkontoren finnas många 
mycket primitiva, ja, mer än etthundra år gamla kartor öfver egendomai, 
hvilka icke varit skiftade, utan gått i arf från led til! led. Hägra upp
lysningar, om man nemligen af ser att iå sådana från dylika, kartel, äro 
således icke att inhemta. Det hände mig sjelf ej länge sedan, då jag i 
Calmar landtmäterikontor beliöfde upplysningar rörande några megor, att 
jag endast kunde erhålla mycket åldriga, hundraåriga uppgifter. Skulle 
nu förste landtmätarne lemna sina uppgifter till statistiken efter dessä 
»anila kartor, så vore de sannerligen af föga gagn, enär det naturligtvis 
icke är gamla tiders förhållanden, utan just de nyaste förandrmgarne, 
som statistiken vill veta. Det är äfven dessa förändringar hushållnings
sällskapen söka att skaffa genom ombud i socknarne. Skulle nu landt 
mätarnes biträde i detta afseende blifva af någon nytta, så vore det ju 
alldeles nödvändigt, att de reste omkring i socknarne och der sokte skaffa 
sig upplysningar, för att kunna lemna nya uppgifter. Men då komma 
dessa resor att medföra större kostnader, än som motsvaras af det belopp, 
hvartill den nu ifrågasatta löneförhöjningen belöper sig. Och då åter fram
ställer sig den frågan: är det äfven meningen att de skulle få ersättning 
för dessa resekostnader, och hvem skall betala dem ? härom finnes ingen
ting nämndt i den Kongl. propositionen.

Såsom sagd t, frågan är icke närmare utredd. Men ett ytterligare 
skäl mot den gjorda framställningen ligger i det förhållandet, att förste 
landtmätarne hafva goda tillfällen att skaffa sig biförtjenster. De aro nem

ligen ofta justerare i länen och erhålla för öfrig! i följd af sin tjenste- 
befatting enskilda uppdrag.

Med ett ord, då det synts Statts-Utskottet, som den nu framstalida 
begäran om löneförhöjning åt förste landtmätarne varit uteslutande, moti
verad af det biträde de skulle lemna liushållnings-sällskapen vid insam
landet af statistiska uppgifter, men någon närmare utredning i detta åt-
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seende icke åtföljt förslaget, så bär Utskottet ansett detsamma kunna anstå 
ull längre fram. Jag anhåller på dessa skäl om bifall till Utskottets 
hemställan.

Herr Grefve Sparre: Om embets- och tjensteman skola finnas, så
är det väl statens pligt att tillse,, det de icke behöfva svälta. Kan en 
tjenst umbäras, må den då indragas. Kan den deremot icke umbäras, så 
måste staten tillse, att dess innehafvare har sin nödtorftiga bergning 
Herr Chefen för Civil-departementet har nyss upplyst, att de ifrågavarande 
tjensterna icke kunna indragas — något, som för Girigt en hvar torde 
hafva sig bekant. Innehafvare af dem skola icke allenast hålla tillsyn 
öfver de resp. landtmäterikontoren och derifrån utlemna de karteutdrag, 
som länets innevånare behöfva, utan de måste derjemte vissa dagar i måna
den vara till hands för hvem som helst, som söker upplysningar rörande 
detta område. Dem åligger dessutom att granska alla kostnadsräkningar 
för resor, eller förrättningar verkställda af landtmätare, i det allmännas 
tjenst. För (ifrigt, i fråga om alla andra ärenden, som röra landtmäteriet 
inom länet, inhemtas alltid deras utlåtande. Jag kan med ett ord, och 
detta desto mer såsom mångårig styresman för ett län, intyga, att desse 
tjensteman icke hafva så litet att gorå, som man velat framhålla.

Då nu Kong! Maj:t derjemte föreslagit, att till deras öfriga göromål 
skulle, mot den ifrågaställda obetydliga löneförhöjningen, läggas arbetet med 
anskaffande af statistiska upplysningar i fråga om jordbruket, så synes 
mig denna åtgärd särdeles ändamålsenlig. Såsom vi veta, är det för när
varande hushållnings-sällskapen i länen, som ombesörja insamlandet af 
dessa upplysningar, och de kostnader, som härför drabba dem äro icke 
obetydliga. Sålunda vet jag att af de tvänne hushållnings-sällskapen i 
Elfsborgs län, det ena årligen betalar 1,000 R:dr för erhållandet af dessa 
statistiska upplysningar. ___ De andra hushållnings-sällskapen hafva icke så 
betydliga medel till sitt förfogande och lemna, således jemförelsevis mindre 
summor för sagde ändamål.

Men äfven med dessa uppoffringar vinnes icke det ändamål, som der
med afses, nemligen erhållandet af sältra statistiska upplysningar. Ty för 
att få dem säkra och tillförlitliga, måste det vara ansvarige tjensteman, 
som lemna dem. Som det nu åter går till vid insamlandet af dessa upp
lysningar, nemligen att hushållnings-sällskapen uppdraga arbetet åt olika 
personer, som taga uppgifterna temligen på höft, så kan man icke gerna 
sätta något tillit till dem. Och detta kan naturligtvis icke vara tillfreds
ställande, då man ju med hvarje är allt mer och mer inser vigten af eu 
tillförlitlig statistik, dess allt större betydelse på hvarje åtgärd inom den 
administrativa, eller åtminstone den ekonomiska rättens område.

Min öfvertygelse är således, att då de statistiska uppgifter, som för 
närvarande insamlas, så värdefulla de än må kunna anses vara, icke äro 
tillförlitliga, och då man nu framställt ett förslag att få dem ombesörjda 
af tjensteman, som äro ansvariga för sina åtgärder, så är detta förslag 
synnerligt att rekommendera. Derigenom skulle dessutom åstadkommas 
en ganska välkommen besparing för hushållnings-sällskapen. Ty det är 
icke allenast i Jernband, som det förhållandet eger ram, att hushållnings
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sällskapets inkomster måste anlitas för andra nödvändiga ändamål, utan 
detta vet jag äfven vara fallet åtminstone med ett par andra län.

Man har anmärkt, att Kong], Maj:t icke uppgifvit det sätt, hvarpå, 
detta insamlande genom förste landtmätarne af statistiska uppgifter skulle 
ske. Att Kongl. Magt, då han framställer förslag till en anordning, skall 
behöfva gå in i de allra yttersta detaljer om huru man dervid skall gå 
tillväga kan väl dock icke fordras. 1 detta afseende bör man väl kunna 
hafva förtroende till regeringens åtgöranden. Men skulle så icke vara 
fallet, så är ju detta hjelp!, på sätt Herr Chefen för Civil-departementet 
föreslagit och Första Kammaren för sin del beslutit, nemligen genom 
det äskade anslagets beviljande på extra stat, då regeringen till nästa 
år vore i tillfälle att underställa Kammaren den metod, som regeringen 
ansett lämplig att följa vid insamlandet af de ifrågavarande upplys- 
ningarne.

Framställningen är för öfrig! behjertansvärd i och för sig sjelf, ur 
den synpunkten, att vi val måste erkänna 1,800 R:dr årligen icke vara 
skalig lön för dessa tjensteman, så mycket heldre, som de vanligen först 
vid högt framskriden ålder erhålla sina befattningar, och att en för
bättring i deras vilkor sålunda är behöflig.

Man har vidare sagt, att de kartor, som finnas å landtmäterikon- 
toren, alla äro gamla och att, om de ifrågavarande upplysningarne skulle 
hemtas derifrån, dessa icke kunde blifva annat än otillförlitliga, hvadan 
således något gagn af den föreslagna åtgärden icke vore att förvänta. 
Ja, kunde man föreställa sig att Kongl. Maj:t i den instruktion, han i 
detta afseende kommc att lemna, förklarade det vara tillfyllest att taga 
dessa gamla kartor till ledning, så vore invändningen riktig och befogad. 
Jag kan dock icke tänka mig, att Kongl. Maj:t ser saken sfi. Men förste 
landtmätarne äro genom den beröring, de hafva så väl med öfriga landt
mätare som med eu mängd enskilde personer af alla klasser inom länet, 
i godt tillfälle att samla den erfarenhet och de upplysningar, som kunna 
fordras för statistiken, och då han är tjensteman, vinnes derigenom jemväl 
den stora fördelen, att lian står i ansvar för de uppgifter han lemnar.

Man har äfven framhållit, att desse förste landtmätare skulle hafva 
tillfälle till biförtjenster genom innehafvande! af andra befattningar, såsom 
justerare och för öfrigt olika andra enskilda uppdrag. Hvad justerare- 
befattningen angår, sä tror jag det icke vara i många län, der förste 
landtmätaren innehar denna befattning. Den erliålles på grund af helt 
andra förhållanden och det är heller alldeles ingen praxis att öfver
lemna den åt förste landtmätaren. Beträffande de enskilda förrättnin
garna, så ber jag få påpeka att, på sätt äfven finnes uppgifvit i den 
kongl. propositionen, då förste landtmätaren i följd af sin befattning 
måste bo i residensstaden eller dess omedelbara närhet, der skiftena 
redan till största delen egt mm, så kan han i den vägen naturligtvis ej 
hafva många enskilda förrättningar att påräkna.

Då jag sålunda anser det vara ett väsendtligt vilkor, att de nu ifråga
varande tjenstemännen, hvilka hafva ganska vigtiga utlåtanden att af
gifva, äro personer, hvartill man kan hafva förtroende, och att, såsom 
jag redan i början yttrade, det icke kan vara staten värdigt att fordra 
tjenster af personer, som den icke tillräckligt aflönar, och då den för-
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närnsta invändningen, Stats-Utskottet framställt, nemligen att fullständig 
plan icke blifvit uppgjord, kan afhjelpas på det sätt, att det äskade 
anslaget uppföres på extra stat, hvarigenom Kongl. Maj:t blir i tillfälle 
att meddela nästa Riksdag på hvad sätt Kongl. Maj:t tänkt sig förslagets 
genomförande, samt då slutligen bifall till den gjorda fram ställningen 
skulle bereda en väsendtlig besparing i utgifterna för hushållningssäll
skapen, som för närvarande bekosta dessa uppgifter, hvilkas värde jag 
lemna]' åsido på det sätt, de nu tillkomma, så hemställer jag om bifall 
till Herr Chetens för Civil-departementet förslag, i enlighet med hvithet 
Första Kammaren ock fattat sitt beslut i frågan.

Herr Sven Andreas son: Jag är af alldeles motsatt åsigt mot den 
siste talaren och tror tvärtom, att knappt någon begäran om löneförhöj
ning varit så obefogad som denna. Förut har man alltid vid framställ
ning om förhöjda löner tagit hänsyn till lönernas förhållande till det 
derför iemnade arbetet. Så icke här, jag anser tvärtom förste landt- 
mätarnes löner vara för stora i förhållande till deras arbete, hvilket 
man äfven erkänt icke tagel' deras tid eller krafter i stort anspråk; 
hvadan man med mera tog kunde anse en nedsättning i deras vilkor 
kunna ega rum.

Eu talare har sagt, att förste landtmätarne icke få hafva sin bostad 
annorstädes än i residensstäderna. Att så ej är förhållandet torde icke 
vara obekant. Jag känner eu förste landtmätare, som i många år varit 
boende uti ett annat län, och öfver fyra mil från den stad, der han har 
sin förrättning, och det är endast de två å tre första dagarne i månaden, 
som han visar sig på landtmäterikontoret. Häri ligger således icke något 
hinder för honom att åtaga sig andra uppdrag, som jag också vet han 
bär gjort. Samme förste landtmätare har haft mer än 2,000 R:dr årlig 
lön och dessutom andra förtjenster vid statens jernvägsbyggnader, och 
således har nästan hela hans tid varit upptagen der. För öfrigt är jag 
viss på att desse tjensteman på eu mängd andra sätt äro i tillfälle att 
förskaffa sig biförtjenster. På dessa skäl yrkar jag afslag å Kongl. Maj:ts 
proposition och bifall till Stats-Utskottets hemställan.

Herr Friherre Ericson: Att de ifrågavarande tjenstemännens göro
mål på sednare tiden betydligt förminskats och endast obetydligt taga 
deras tid i anspråk samt att de således kunna egna sig åt andra upp
drag erkännes i den kongl. propositionen, hvadan skälet för den begärda 
löneförhöjningen icke kan vara deras göromål. Då återstår, enligt hvad 
Kong!. Maj:t antydt, det nya uppdrag förste landtmätarne skulle få, nem
ligen. att biträda hushållningssällskapen vid insamlandet af statistiska 
uppgifter rörande jordbruket. Jag ber att härvid i förbigående få nämna, 
att detta hushållningssällskapens åtagande att insamla statistiska upp
gifter icke är så alldeles frivilligt, såsom Herr Chefen för Civil-departe
mentet antydt. . Ty i det hushållningssällskap jag tillhör ansågo vi våra 
medel alltför otillräckliga, att dermed skulle kunna utträttas något verk
ligt gagnande i afseende på jordbruksstatistiken, hvarföre vi upphörde 
med de ifrågavarande uppgifternas insamlande. Men vi fingo då eu på
minnelse från dåvarande Civilministern, deri påpekades de allmänna medel,
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som voro ställda- till hushållningssällskapens förfogande; och man kunde 
läsa mellan raderna, det vi ansågos skjddiga att använda dessa medel 
äfven för insamlandet af jordbruksstatistiska uppgifter. Vi hafva der
före börjat om på nytt med detta insamlande och fortsätta nu dermed 
så godt vi kunna.

Nu skulle det beredas ökadt arbete åt förste landtmätarne och lättnad 
för hushållningssällskapen, genom det biträde de förstnämnde skulle lemna 
vid dessa upplysningarnas insamlande, heter det i den kongl. proposi
tionen. Men för den som känner till förhållandena, sådana de äro, skall 
det säkert förekomma ganska ovisst om landtmätarnes biträde härutinnan 
skall kunna blifva af något väsendtligt gagn, så vida icke åt dem upp
drages att helt och hållet utföra arbetet, måhända mot ett visst af hus
hållningssällskapen bestämdt arvode. Men något sådant finnes icke an- 
tydt i Kongl. Maj:ts proposition.

Hvad som deremot finnes antydt, ber jag att få påpeka. Det är 
beträffande de värdefulla bidrag som förste landtmätarne i följd af deras 
tillgång till kartorna i provins-landtmäterikontoren skulle lemna hushåll
ningssällskapen i afseende på de statistiska uppgifternas inhemtande. 
Men nu lärer å landtmäterikontoren icke finnas andra egokartor än re- 
novationskartor af de kartor öfver jordens areal, hvilka äro enskild egendom. 
Huru olika man kan resonnera om samma sak då man vill bevisa det 
ena mot da man vill bevisa det andra, lemnar oss Herr Civilministerns 
utlåtande till statsrådsprotokollet ett exempel på, dä Herr Civilministern, 
när det är fråga om de hjelpmedel genom kartor som nu stå insamlarne 
af statistiska uppgifterna till buds, säger att det »ej kunnat anvisas andra 
källor än de i enskild ego befintliga landtmäterikartor och de genom eko
nomiska karteverkets försorg utgifna»; hvarefter tillägges: »De förra kar
tornas otillräcklighet är lätt insedd.» När sedan i den kongl. propositionen 
talas om den hjelp, hushållningssällskapen skulle få genom förste landt
mätarnes deltagande i göromålen samt genom deras bona officia, heter 
det deremot: »de i provinslandtmäterikoutoren befintliga egokartor böra 
utan tvifvel kunna lemna ett värdefullt materiel för dessa uppgifters in
samlande.» Så vidt jag vet äro dessa kartor icke något annat än reno- 
vationskartor af redan verkställda uppmätningar och som Statsrådet i 
första afdelningen af sitt yttrande säger vara alldeles otillräckliga och 
tjena till ingenting, hvilket också verkligen är förhållandet. Tv de åro 
dels för gamla, dels upprättade endast vid skiften, först efter hvilkas 
verkställande alla odlingar och ekonomiska anordningar i öfrigt å jord- 
egendomarne blifvit vidtagna.

En talare från samma län som jag har framhållit de stora tjenstår, 
som förste landtmätarne skulle kunna göra om det ifrågasatta uppdraget 
blefve dem lemnadt. Jag har, såsom jag nyss sade, icke kunnat få klart 
för mig huru dervid skulle tillgå, såvida de icke finge åtaga sig hela ar
betet mot viss ersättning af hushållningssällskapen, beroende på arbetets 
storlek, området för detsamma o. s. v.: hvarom Kongl. Maj:t dock nu icke 
gjort någon framställning. Då det således för mig icke allenast är oklart 
utan äfven tvifvelaktigt, huruvida förste landtmätarnes biträde komme att 
blifva af något gagn för hushållningssällskapen, så får jag, och hufvud
sakligen på deuna grund, yrka bifall till Stats-Utskottets hemställan.
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Herr Hörnfeldt: Det ser verkligen ut som om man på detta sättet 
kunde försvara snart sagdt hvilken framställning som helst i fråga om 
löneförhöjningar åt embets- och tjensteman. Hittills har det varit van
ligt att man såsom skäl för dylika framställningar föreburit vederbörande 
tjenstemäns öfverhopande af göromål. Så är likväl nu icke fallet, utan 
man har anfört ett helt annat skäl, nemligen att förste landtmätarne icke 
kunna lefva på sina löner. Mig veterligen lefva de dock ganska bra, 
hvilket jag dock till stor del tillskrifver de biförtjenster, som de hafva 
tillfälle att förskaffa sig. Grefve Sparre har nyss lemnat Kammaren en 
upplysning om förste landtmätarnes skyldighet att vissa dagar i månaden 
vara på provinslandtmäterikontoret. För den händelse Kammaren skulle 
anse denna upplysning vara exakt, ber jag få nämna, att, enligt landt- 
mäteriinstruktionen, förste landtmätarne icke äro skyldige att vara när
varande på landtmäterikontoren oftare än den sista dagen i hvarje månad. 
Vill man således någon annan dag af månaden hafva någon uppgift från 
landtmäterikontoret, så är det ingenting som hindrar förste landtmätaren 
att låta betala sig derför att han går dit. Med ett ord, jag finner icke 
skäl vara att bifalla den begärda löneförhöjningen, så mycket mindre som 
jag tvifiar på att förste landtmätarne skulle vilja åtaga sig det ökade ar
bete, som i vederlag skulle blifva dem ålagdt.

På dessa grunder yrkar jag bifall till Stats-Utskottets hemställan.

Herr Lasse Jönsson: Jag är förekommen af de två sista talarne
och inskränker mig att yrka bifall till Stats-Utskottets hemställan i den 
förevarande punkten.

Herr Grefve Sparre: Jag betvifiar visst icke att måhända flere af
de förste landtmätarne komma att förklara, det de på här ifrågaställda 
vilkor icke vilja emottaga den föreslagna löneförhöjningen. Men då är ju 
ingen värre skada skedd, än att de icke få den. Här har blifvit sagdt, 
att någon löneförhöjning hittills icke blifvit ifrågasatt annat än då fram
ställningen derom varit föranledd af ökade göromål, men att ett sådant 
skäl nu icke kunnat anföras. Men Kongl. Maj:t har ju föreslagit och jag 
för min del vördsamt tillstyrkt, att de förbättrade lönevilkoren för förste 
landtmätarne endast skulle komma dem tillgodo såsom vederlag för ett 
nytt göromål, som skulle dem åläggas. Att detta nya arbete blefve så 
tungt, att många af de äldre landtmätarne icke ville åtaga sig detsamma, 
det håller jag icke alls för otroligt, men då komme naturligtvis för dessa 
personer heller icke någon löneförhöjning i fråga. Hvad jag sagt, och det 
håller jag fortfarande på, är att staten icke bör hafva flere tjenstemän 
än den behöfver, så att de hafva full sysselsättning, men också äro så 
tillräckligt aflönade, att de kunna lefva. Att såsom nu är fallet hafva 
tjenstemän, som icke kunna lefva på sin lön — och man får väl erkänna 
omöjligheten af att med nuvarande stegrade lefnadskostnader lefva på 
1,800 R:dr, till hvilket belopp förste landtmätarne åtminstone af staten 
äro hänvisade för sitt lifsuppehälle — anser jag både staten ovärdigt och 
föga öfverensstämmande med dess intresse.

Slutligen har man sagt, att man icke kan begripa på hvad sätt för
ste landtmätarne skulle utföra sitt nya uppdrag att biträda hushållnings
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sällskapen vid statistiska upplysningars insamlande. Jag föreställer mig 
att arbetet komme att utföras på det enda sätt, man bör gå tillväga för 
att jordbruksstatistiker skola blifva af något värde. Det vill säga, man 
kan aldrig tänka sig få dessa uppgifter på eu gång inom ett större di
strikt färdiga, utan man måste, såsom ock den statistiska tabellkommissio
nen föreslagit, taga ett stycke i sender och på denna väg så småningom 
få jordbruksstatistiken för hela distriktet samlad och utarbetad. Om då, 
såsom det är antagligt, förste landtmätaren ålades att hvarje år taga ett 
stycke, t. ex. ett mindre härad, eller hälften eller eu Ijerdedel af ett större, 
så kunde han just i följd af den beröring, hvari han står så väl till an
dra landtmätare som till enskilde personer inom distriktet, samla nödiga 
materialier, efter livilka han sedan sammanförde sina uppgifter, som då 
tillika blefve uppställda af eu derför ansvarig tjensteman, i stället för att 
nu hushållningssällskapen få betala ganska ansenliga summor för erhållan
det af dessa upplysningar, som dock enhvar erkänner duga till ganska 
litet. Nu vänder man sig nemligen till skollärare eller hvilka andra per
soner som helst för att få de ifrågavarande uppgifterna, men dessa personer, 
sedan de väl fått det öfverenskomna arvodet, taga vanligen sina siffror 
temligen på höft, enär de väl veta, att de icke stå i något ansvar för 
dem, de må vara sanna eller ej. Genom att på så sätt på det ena stäl
let vända sig till en person och på det andra till eu annan kan man na
turligtvis icke fä något system i arbetet likasom ej heller den minsta grad 
af tillförlitlighet i detsamma. Den, som känner hvilken rot statistiken 
spelar i Europas samhällen, måste med bedröfvelse medgifva, att Sverige, 
som dock eu tid i detta afseende stod främst i Europa — nemligen då vi 
voro berömda för att hafva statistik, innan något annat land tiliegnat sig 
densamma - härutinnan för närvarande står till den grad efter, att vi 
icke kunna försvara den plats vi en gång innehaft.

Jag vill icke längre uppehålla Kammaren, endast ännu eu gång erinra 
att om vi besluta i öfverensstämmelse med det sätt, hvarpå Första Kam
maren för sin del afgjort saken, vi icke hafva det minsta att äfventyra, 
emedan Kongl. Maj:t då blir i tillfälle att utfärda och meddela Riksdagen 
den instruktion, Kongl. Maj:t för ändamålet finner lämplig, samt Riks
dagen å sin sida får sig öppet att göra de anmärkningar deremot, som 
den kan finna vara påkallade.

Herr T re ff en b er g: Herr Talman, mine Herrar! då jag för någon
tid sedan ansåg mig befogad uppträda i Kammaren, för att justera en 
oriktig uppgift, yttrade till mig en vän: -‘Skall du åtaga dig att korrigera 
alla villomeningar, som uttalas i denna Kammare, sä tager du dig vatten 
öfver hufvudet." Emellertid får jag ej häraf afskräckas, utan vill med 
anledning af Herr Hörnfeldts uppgift, att förste landtmätaren skulle åligga 
att hålla landtmäterikontoret öppet endast sista söcknedagen i hvarje 
månad, anhålla att få uppläsa sista momentet af 29 § i gällande Landt- 
mäteri-instruktion. Der stadgas, att förste landtmätaren åligger "att 
hålla kontoret öppet och för enhvar tillgängligt å första och sista söckne
dagen i hvarje månad.“ Grefve Sparre, mot hvilken Herr Hörnfeldts yt
trande var riktadt, hade således fullkomligt rätt.
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Herr Törnfelt: Hen- Talman! Eftersom den förre talaren —
ehuru af misstag — kom att nämna mitt namn, kom jag att erinra mig, 
det jag skulle kunna mera verksamt deltaga i behandlingen af denna 
fråga, ty jag har haft äran blifva utsedd till ordförande i den komité, 
som uti min församling fått det odiösa och lönlösa uppdraget att samla 
uppgifter till jordbruksstatistiken. Med afseende å den nytta, man dervid 
kan draga af de utaf landtmätare uppgjorda kartor med åtföljande be- 
skrifningar, har jag gjort den erfarenheten, att endast de nyaste kunna 
användas och till och med dessa endast med iakttagande af att hvarje 
jordegare lemnar uppgift huru mycket som blifvit på hemmanet odladt 
sedan kartan upprättades. De kartor, som på länens landtmäterikontor 
finnas förvarade, kunna således i min tanke icke mycket bidraga till 
åstadkommande af eu tillförlitlig jordbruksstatistik.

Herr Sven Andreasson: Det egentliga skälet för den begärda löne
förhöjningen synes vara den befattning med jordbruksstatistiken, som re
geringen ämnar uppdraga åt dessa tjenstemän. Då likväl inga närmare 
uppgifter om det arbete, som skulle tillskyndas dem genom detta arrange
ment, för närvarande föreligga, och ingen talare kunnat uppgifva sättet 
derför, kan jag ej se något skäl för Riksdagen att nu bevilja löneförhöj
ning. Jag motsätter mig derför fortfarande Herr Civilministerns förslag.

Herr Åstrand: Man kan rimligtvis ej begära att alla skola vara
lika intresserade för samma sak, och af den diskussion som nu försiggått 
framgår tydligen, att Stats-Utskottets ledamöter i allmänhet icke äro syn
nerligt intresserade för jordbruksstatistiken. Men för dem som anse det 
gagneligt för vårt land att få en jordbruksstatistik, i någon mån mera 
tillförlitlig än den som nu kan åstadkommas genom uppgifter, hvilka 
samlas af komitéer inom de särskilda kommunerna, för dem är naturligt
vis hvarje sträfvande i denna riktning af stort intresse. Jag lemnar der
hän huruvida förste landtmätarne i sjelfva verket äro villige att mot den 
ifrågasatta löneförhöjningen åtaga sig bestyret med jordbruksstatiska ar
beten, men jag anser, att just dessa tjenstemän äro bäst i tillfälle att 
dervid lemna de säkraste upplysningar. Bland dem som för närvarande 
insamla dessa statistiska uppgifter finnas säkert icke många så samvets
granna som Hell1 Törnfelt, hvilken yttrade, att han begagnat sig af skiftes
kartorna och af jordegarne skaffat sig upplysning om den jordvidd, som 
blifvit odlad sedan kartorna upprättades. Om Herrarne se på tabellerna 
öfver arealen af åker, äng, o. s. v. står der ofta anmärkt, att uppgifter 
i berörda hänseende icke inkommit från den och den socknen. Hvarföre 
har man icke insändt sådana? Helt enkelt derföre, att det är förenade 
med ett orimligt arbete. Man måste fara från by till by, och det är 
dervid icke alldeles säkert, att jordegarne vilja lemna från sig sina kartor 
eller bidraga med upplysningar. På landtmäterikontoren deremot finnas 
kartor, icke renoverade kartor — såsom Baron Ericson nämnde — utan 
konceptkartor, hvaraf sammandrag kunna göras, och på det sättet kunna 
temligen tillförlitliga tabeller åstadkommas. Visserligen är det sannt att 
hvad som det ena året finnes i uppodlad mark och åker, äng o. s. v., det 
andra året kan vara mycket föräudradt, till följd af den i och för sig
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glädjande omständigheten, att landtbruket i vårt land är stadt uti rask 
utveckling, men detta bör väl icke hindra våra bemödanden att få någon 
skymt af säkerhet uti jordbruksstatistiken.

Endast några få ord vill jag tillägga med anledning af Herr An- 
dreassons anförda exempel på en förste landtmätare, som är boende fyra 
mil från residensstaden uti det län der han tjenstgör. Uti Landtmäteri- 
instruktionen stadgas, att förste landtrnätaren skall vara boende inom en 
half mil från residensstaden, såvida han icke bor i sjelfva staden. År 
förhållandet verkligen sådant talaren framhöll, så strider det således mot 
instruktionen och måste rättas, ifall åtal sker.

Jag vill icke framställa något bestämdt yrkande, men förordar bifall 
till Herr Civilministerns förslag med den modifikation, han deri sednast 
företagit, nemligen att den äskade löneförhöjningen måtte uppföras på 
extra stat. Jag är förvissad att försöket skulle utfalla tillfredsstäl
lande.

Herr Friherre Ericson: Jag inlägger min protest mot den före
gående talarens yttrande, att Stats-Utskottets ledamöter icke hysa syn
nerligt intresse för jordbruksstatistiken. Just af intresse för denna gren 
af den officiela statistiken bär Utskottet funnit skäl att icke för när
varande tillstyrka bifall till regeringens förslag, emedan frågan befinner sig 
uti alldeles outredt skick. År det verkligen allvarligt mednadt, att mot 
åtnjutande af den föreslagna löneförhöjningen ålägga förste landtmä- 
tarne ett för dem nytt arbete med samlandet af bidrag till jordbruks
statistiken, så föreställer jag mig att Kongl. Maj:t till nästa Riksdag in
kommer med förslag om sättet för arbetet och beskaffenheten af det bi
träde, hvarmed nämnde tjensteman kunna dertill bidraga. Då först anser 
jag lämpligt, att Riksdagen bildar sig omdöme, huruvida åtgärden är gag
nelig för saken och om löneförhöjning bör af denna anledning tilldelas 
förste landtmätarne.

Herr Statsrådet Bergström: Derom torde man vara öfverens, att
den enda, säkra grundvalen för bearbetningen af jordbruksstatistiken ut- 
göres af en så vidt möjligt exakt kännedom om arealen af den produktiva 
jorden och vidare, att en sådan kännedom icke kan nöjaktigt vinnas an
norledes, än genom arealuträkningar på kartor. Må det kartlagda om
rådet genom derå verkställda odlingar förändras huru mycket som helst, 
sjelfva arealen förändras derigenom icke, utan kan när som helst af förste 
landtrnätaren uträknas medelst de kartor, som förvaras på kontoret. 
Samma tjensteman är sedermera i tillfälle att genom uppgifter från iord- 
egarne erhålla säker kunskap om utsträckningen af de odlingar, som före
tagits efter kartornas upprättande. Det är visserligen sann!, att, såsom 
Friherre Ericson anmärkte, de kartor, som finnas hos jordegarne, icke 
äro annorlunda beskaffade än landtmäterikontorets — jag vill dock i för
bigående anmärka, att de förra äro kopiekartor, de sednare koncept- 
kartor — men de äro jordegarnes enskilda egendom. Dessa kunna så
ledes icke tvingas att utlemna desamma till begagnande. Och frivilligt 
utlemnas dessa kartor icke gerna. På landsbygden råder nemligen stor 
obenägenhet mot det statistiska insamlingsarbetet, förorsakad deraf att
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man der bakom tror sig varsna en skatteförhöjning. Tager man nu till 
utgångspunkt för arbetet de kartor, som förvaras på landtmäterikontoret, 
och kompletterar dem genom uppgifter, hemtade på stället, socken efter 
socken, så torde man hafva vunnit första vilkoret för en tillförlitlig be
arbetning af jordbruksstatistiken. Tager man sedermera i betraktande den 
utsåningsmetod, som råder i hvarje ort, får man veta huru mycket som 
blifvit utsådt på den kända arealen. Slutligen får man genom proftrösk
ning, utrönt huru skörden i förhållande till utsädet utfallit.

Ehuru förslaget icke är i detalj utarbetadt — det fann jag icke be
hörigt, då jag ej kunde veta, om anslaget skulle komma att af Riksdagen 
beviljas — anser jag likväl, att detsamma förtjenar att beaktas och att 
det mycket väl kan föranleda till ett beslut af Kammaren, af enahanda 
beskaffenhet med det, som Första Kammaren redan fattat.

Herr Key: Den argumentation för det jordbrukssfcatistiska insamlings
arbetets öfverlemnande till en statens tjensteman, hvilket Herr Civil
ministern nyss använde, nemligen att menige man med största misstroende 
mottagit officiel uppmaning att meddela statistiska upplysningar, föranledt 
af att man der bakom tror sig varsna ett skattehöjningsförsök, ett miss
troende, hvars befintlighet jag af egen erfarenhet kan intyga; just detta 
skäl synes mig kraftigt tala för bibehållande af nuvarande sätt för upp
gifternas insamlande. Tv skall misstroendet stätjas, icke sker det der
igenom, att en statens tjensteman reser och håller förhör i byarne för 
att få reda på huru mycket odlas och huru mycket sås; nej -- detta 
måste ske genom socknens egna förtroendemän, hvilka lefva i samma för
hållanden som öfriga socknemän. Endast dessa förtroendemän kunna bi
bringa allmogen den öfvertygelsen att arbetet verkligen afser eu under
sökning af landets utveckling, icke nya bördors påläggande. Det jord- 
bruksstatistiska arbetet måste derföre, enligt ruin fulla öfvertygelse, för- , 
blifva såsom det för närvarande är — ett kommunalt uppdrag. Man 
klagar öfver att uppgifterna stundom äro o tillförlitliga, men genom fort
satt arbete blifva år efter år de aproximativa siffrorna mera exakta, upp
gifterna mera fullständiga.

Hvad hushållningssällskapen beträffar, vill jag erinra Herrarne der
om, att de disponera viss andel af bränvinsminuterings- och utskänknings- 
afgifterna just med vilkor att leda och öfvervaka insamlandet af jordbruks- 
statistiska uppgifter från kommunerna. Tages detta arbete från dem, 
uppstår fråga, huruvida hushållningssällskapen äro berättigade att få 
behålla deras andel af bränvinsmedlen.

Sådan är Stats-Utskottets uppfattning af saken för närvarande. Jag 
yrkar fortfarande bifall till dess förslag.

Herr Jöns Pehrsson: Jag blef mycket förvånad att höra Herr 
Civilministern uttala den åsigten, att förste landtmätarne skulle kunna 
på landtmäterikontoren uträkna arealen af den produktiva jorden. För 
hvar och en af oss torde vara bekant att odlingsföretagen alltjemt till
taga i omfattning, och under sådant förhållande torde landtmätarnes sta
tistiska uppgifter blifva ännu mindre tillförlitliga än de som nu insamlas 
från kommunerna. Att man på landsbygden skulle hysa motvilja för in-
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samlandet af statistiska uppgifter har jag ej föreställt mig. Åtminstone 
är förhållandet på vissa orter snarare tvärtom. Men att ernå exakt kän
nedom i dylika saker är icke möjligt, hvarför jag icke anser det särdeles 
maktpåliggande att förste landtmätarne tilldelas löneförhöjning endast för 
att biträda vid ifrågavarande statistiska arbeten. Men man behöfde före
bära ett skäl för förslaget om löneförhöjning, och detta låg närmast till
hands. Detta tror jag är sjelfva tanken i förslaget, som jag hoppas att 
Kammaren må underkänna.

Herr Nils Petersson: Flere talare hafva framhållit, att förste 
landtmätarne bäst äro i stånd att lemna tillförlitliga uppgifter för jordbruks
statistiken. Jag tror för min del att andra vägar finnas, som leda till 
målet. Det är alldeles tydligt, att förste landtmätarne icke utan ett 
mycket ansträngdt arbete förmå lemna andra uppgifter än sådana, som 
redan finnas, lian är nästan inskränkt till aktgifvande på de årliga för- 
ändringarne, och arbetet dermed är ganska ringa. Det enda sättet för 
honom att mera verksamt bidraga till målets vinnande vore att resa 
kring i socknarne för att genom jordegarne erhålla upplysningar, men om 
man ålägger honom detta, skall han naturligtvis begära rese- och trakta- 
mentsersättning, och med de anspråk herrar landtmätare nu för tiden 
hafva, blefve en sådan anordning säkerligen förenad med ganska dryga 
omkostnader. Deremot föreställer jag mig, att om man nödvändigt vill 
genom tjensteman insamla dylika uppgifter, det bästa och billigaste är 
att låta arbetet verkställas genom laudtbruksingeniörerne, hvilka genom 
beständiga resor och arbeten på olika ställen känna till förhållanden vida 
bättre är förste landtmätaren. Jordbruksstatistiken är en framtidsfråga 
och jag tror att man får taga alla tillgängliga krafter i anspråk för att 
erhålla ett tillfredsställande resultat utan alltför stora kostnader.

Jag kan således icke gilla regeringens förslag att gifva förste landt
mätare löneförhöjning med vilkor att åtaga sig statistiska arbeten. Det 
vore att hopblanda tvänne olika frågor. Jag nekar icke, att förste landt
mätare — likasom andra tjensteman inom landtmäteri-korpserx — kunna 
vara i behof af större inkomster, men det bör ske på annat sätt. Det 
är verkligen för närvarande en stagnation i landtmäteriförrättningarne, 
föranledd, icke af brist på arbete, utan af eu felaktig organisation. 
Landtmäteritaxan är icke ändamålsenlig, men blir den förändrad på så
dant sätt, att de som behöfva, våga anlita biträde af landtmätare, så är 
jag öfvertygad att tjenstemännen skola hafva fullt upp med arbete och 
tillräcklig bergning, på samma gång jordbrukarne genom regleringen skulle 
tillskyndas eu stor fördel.

Jag finner det derföre lämpligast att för närvarande uppskjuta frågan 
och således lemna bifall till utskottsbetänkandet.

Herr Gustaf Jonsson: Sätten kunna vara många för att insamla 
tillförlitliga statistiska uppgifter rörande jordbruket. Det framgår af 
diskussionen. Man har talat om folkskolelärarne och om särskilda komi- 
téer. I min ort är det vanligt att hushållningssällskapet vänder sig till 
kommunalstyrelsen, och äro dess uppgifter icke tillförlitliga, då vet jag 
sannerligen icke, hvarest sådana skola erhållas. Förste landtmätarne tror
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jag icke äro lämpliga för detta arbete, ty sedan laga skifte öfvergått 
byalagen, har odlingen så utbredt sig, att man af kartorna ingenting kan 
se. rörande verkliga proportionerna af hemmanets produktiva jord. Ge
nom uppgifter från kommunalstyrelsen vinnes under närvarande förhål
landen den största möjliga garanti.

Med afseende å den misstro mot jordbruksstatistiken, som flere talare 
antagit vara herrskande bland menige man, kan jag försäkra, att åtmin
stone uti min hemort detta misstroende — om det någonsin förefunnits 
— numera är försvunnet. Man uppfattar icke saken så som det vore 
fråga om skatteförhöjning, utan såsom ett försök att samla tillförlitliga 
uppgifter om jordbruksnäringens tillstånd.

Huruvida förste landtmätarne äro i behof af löneförhöjning, derom 
kan vara delade tankar, ty dessa tjensteman hafva på sednare tider fått 
ganska litet att göra. Jag har emellertid endast velat fästa mig vid det 
skäl för förhöjd aflöning, som Kong]. Maj:t framlagt, och jag har ej kun
nat undgå att finna detta skäl otillfredsställande, ty förste landtmätarne 
kunna, enligt min åsigt, icke vara till någon nytta vid insamlandet af 
jordbruksstatistiska uppgifter.

På anförda grunder yrkar jag bifall till Stats-Utskottets förslag.

Öfverläggningen var slutad. Efter afgifna propositioner å de yrkan
den, som blifvit framställda, förklarade Herr Talmannen propositionen å 
bifall till Utskottets hemställan hafva blifvit med öfvervägande ja be
svarad. Kammaren hade alltså godkänt hvad Utskottet i detta moment 
föreslagit.

Punkterna 8 och .9.

Biföllos.

Beträffande punkten 10 anfördes af:

Herr Jonas Jonasson i Gullaboås: Herr Talman! Jag har be
gärt ordet för att yrka afslag såväl å Kongl. Maj:ts proposition, som å 
Utskottets hemställan i förevarande punkt, och jag gör detta derföre, att 
man finner af det statsrådsprotokoll för den 10 Januari innevarande år, 
som finnes den nådiga propositionen bilagdt, att flere landtstatstjenstemän 
till Chefen för Civil-Departementet yttrat, att såväl länsmännen som hä- 
radsskrifvarne kunna under vissa förutsättningar vara öfverfiödiga; hvar
jemte, såsom vi alla känna, regeringen just i dagarne tillsätter en komité, 
som skall sammanträda den 17 i denna månad, för att afgifva betän
kande rörande ordnandet af dessa befattningar och landsstaterna i öfrigt 
Vid sådant förhållande synes trug vara opraktiskt att tillöka lönerna till 
eu tjenstemannaklass, som står på dagordningen att indragas. Krono- 
fogdarne äro obestridligt öfverfiödiga och utgöra endast en mellanstation 
emellan Konungens Befallningshafvande och länsmännen; om nu krono- 
fogdarnes göromål öfverfiyttas på länsmännen, så torde vid denna för
ändrings vidtagande rätta tiden för ökning af länsmännens löner vara
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inne. Med afseende på dessa förhållanden finner jag mig föranlåten att 
yrka afslag å både Kongl. Maj:ts proposition och Utskottets betänkande.

Herr Hiibinette: I likhet med reservanterne i Siats-Utskottet i 
afseende på den nu föredragna tionde punkten, anser jag löneförhöjning 
för länsmännen vara öfverflödig, isynnerhet, som, enligt min åsigt, eu så
dan åtgärd ganska väl kan uppskjutas, till dess en allmän lönereglering 
för landsstaten kan i sammanhang med indragning af öfverfiödiga tjen- 
ster ega rum. Det finnes, så vidt jag vet, icke brist på sökande till 
lediga länsmanstjenster, och deraf synes, att en löneförhöjning icke är så 
behöflig. Jag yrkar afslag såväl å Kongl. Maj:ts proposition, som å Ut
skottets förslag.

Herr Grefve Sparre: Biand de frågor, som vid denna riksdag skola 
förekomma, trodde jag i sanning icke att den nu förevarande skulle kunna 
bestridas. Herrarne känna alla den lägsta tjenstemannaklassen inom den 
administrativa förvaltningen, nemligen länsmannen, och Herrarne känna 
äfven alla Indika anspråk man i synnerhet i vår tid ställer på denna 
tjenstemannakorps. Det är bekant att antalet af polistjenstemän i vårt 
land är otillräckligt: om man betraktar huru stora och vidsträckta distrikt 
länsmännen i egenskap af polistjenstemän hafva, och jemför detta med 
förhållandet i andra länder, så finner man att skilnaden är stor. Dessa 
tjenstemän hafva 850 R:dr i lön och för dessa medel skola de hålla sig 
med bostad, kläder och föda samt häst och åkdon, ty de måste hafva 
häst för att göra resor i sitt distrikt. Kan det vara lämpligt, att eu så
dan tjensteman afiönas med endast 850 R:dr? År det möjligt för eu per
son i hans ställning att med familj kunna lefva på ett sådant belopp, 
utan att frestas att begagna sin ställning för att på obehörigt sätt åstad
komma tillökning i sina inkomster? Vilja vi aflöna våra tjenstemän med 
den beräkning att de skola genom rofferi erhålla sitt uppehälle, så böra 
vi gifva dem låga löner, men vilja vi hafva redbara och omutliga tjenste
män, så måste vi gifva dem så stora löner att de, om ock tarfligt, kunna 
lifnära sig. Det kan väl ingen menniska ifrågasätta att en person skall 
kunna med familj lefva på landet samt dessutom göra långa och kost
samma tjensteresor för en så liten summa som 850 R:dr, och I, som så 
ofta kiagen öfver missbruk från myndigheternss sida och särskilt från 
länsmännens, måsten I icke medgifva att statsmakterna vid bestämmande 
af tjenstemännens löner nästan antagit att de skulle skaffa sig inkomster 
utom tjensten? Hafva vi väl eu enskild tjenare, som skall anskaffa sig 
bostad, ved, föda och kläder och som är afiönad blott med 800 R:dr? 
Skola vi fordra att en statens tjenare, en administrativ tjenare, skall vara 
sämre afiönad än en enskild tjenare? Antingen skola vi antaga att tjen- 
stemännen skola missbruka sin ställning för att förvärfva biinkomster, eller 
skola vi gifva dem löner tillräckliga för deras behof. Så vidt jag känner 
förhållandet har under många år frågan om tillökning och förbättring i 
länsmännens löner varit på dagordningen, och ingen har, såsom jag vet, 
bestridt behofvet deraf. Yi sjelfva uppbära ju för eu tid af endast fyra 
månader 1,200 R:dr, och då vilja vi att länsmännen skola lefva året om 
och dessutom göra många resor för 800 R:dr. Jag skull e missbruka rättig
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heten att yttra mig i Kammaren, om jag vidlyftigare ordade om denna 
sak, ty hvar och eu ibland oss vet och måste erkänna detta behof. Men, 
säger man, det är fråga om lönereglering för landsstaten i allmänhet och 
derföre skjuta vi upp med att öka länsmännens löner. Men skola val 
sådana svepskäl gälla ? Jag kan för min del icke föreställa mig, att man 
kan lyssna till en sådan mening, att en klass af tjensteman, så talrik och 
med så många tillfällen att missbruka sin ställning som länsmännen, skulle 
för en oviss framtid lefva på för små inkomster, synnerligen som de sed- 
naste goda åren verkat till att så betydligt försämra deras ställning. När 
det är dåliga tider och utmätningar förekomma ofta, då kunna de lefva, 
emedan de då hafva tillfällen till förtjenst. Men då det är som nu, att 
landet tagit eu stor utveckling i alla riktningar och penningens värde min
skats, är det just ett sådant tillfälle vi skola begagna för att göra ställ
ningen ännu svårare för dem ? Jag hoppas att den utveckling jordbruket 
tagit och det lif som visat sig hos våra näringar skola blifva varaktiga, 
så att icke mera de tider af nöd och elände, under hvilka länsmännen 
kunna lifnära sig såsom hittills, skola återkomma. Jag hoppas äfven att 
Riksdagen vid sådant förhållande skall göra afseende på det trängande 
behofvet hos en tjenstemannaklass, som står oss alla så nära och hav 
så lätt att missbruka sin ställning. Detta om länsmännen.

Hvad angår länsbokhållare och landskontorister, så torde Herrarne 
böra betrakta skilnaden mellan göromålens omfång förr och nu. Läns- 
bokhållarne uppbära i lön årligen 1,000 R:dr b:ko, och för erhållande af 
en sådan befattning fordras afläggande af embetsexamen vid universitetet, 
antingen juridisk examen eller kansliexamen, vidare fordras skicklighet och 
vana vid göromålen för att vid förfall för landskamererare kunna förrätta 
dennes tjenst. Årbetet för dessa tjensteman har i sednare tider högst be
tydligt ökats. Den förändring i räkenskapsföringen som, jag erkänner det, 
på goda skäl blifvit införd, har medfört mycken tillökning i arbete på 
landskontoren. Men lönen för tjenstemännen derstädes har likväl blifvit 
oförändrad. En stor del af de utbetalningar, som förr skedde från Stats
kontoret skola nu göras från landskontoret, och hvarje räkning, t. ex. 
af en nämndeman för biträde vid eu syn eller annan extra förrätt
ning, och hvarje reseräkning, som af en tjensteman uppgöres, skall 
till landskontoret ingifvas och der granskas, med den påföljd för 
tjenstemännen derstädes, att om något fel i räkningen förbises, så 
dömer Kammar-rätten den som verkställt granskningen att återbära 
det utbetalda beloppet. Dessa mål afgöras ofta ej förrän 2 eller 8 
år efter det utbetalningen egt rum och då har den, som blifvit dömd att 
utgifva beloppet, ganska svårt att utaf vederbörande återfå hvad som 
blifvit för mycket utbetaldt. Dessutom kan hända, att under tiden nya 
principer i afseende på tolkningen af en författning kunna uppstå; man 
har t, ex. ända till helt nyligen brukat för vissa resor gifva officerare 
ersättning, icke kompanibefälhafvare, men väl de officerare som varit i 
kompanibefälhafvarens ställe. Men genom ett nyligen meddeladt Kongl. 
Maj:ts utslag har blifvit bestämdt, att äfven den som gör kompanibefäl- 
hafvarens tjenst icke skall hafva någon ersättning. Sådana fall inträffa 
ofta, och många räkningar komma nu att gå tillbaka till landskontoren för 
att tjenstemännen derstädes skola återbetala obehörigen utgifna medel.
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På landskontoret i Elfsborgs län inkomma årligen tusental med reseräk
ningar. Detta gäller om utbetalningar, som skola från landskontoren verk
ställas. Men dertill kommer tillökning i uppbörden, i det att numera alla 
indelta räntor, som förut af räntetagarne uppburos, skola till landtränte- 
rierna inlevereras, hvilket betydligt ökat arbetet; dessutom utanordnas 
folkskolelärares löner och pensioner från landskontoren. Dessa alla för
ändringar äro vidtagna på grund af ganska goda skäl, de hafva betydligt 
ökat arbetet, oaktadt lönen för länsbokkållaren ännu qvarstår vid 1,000 
Rall' såsom förut.

Jag hoppas att de skäl jag nu anfört skola vara tillräckliga och jag 
vill icke missbruka Kammarens tålamod med att mera orda i denna sak. 
emedan den afser af oss alla väl kända förhållanden, hvilka utvisa att 
den löneförhöjning Kongl. Maj:t föreslagit är billig och af behofvet på
kallad, och yrkar jag på denna grund bifall till Kongl. Maj:ts nådiga pro
position.

Herr Lyth: Herr Talman, mine Herrar! Då jag begärt ordet har
det skett för att med några ord yttra mig om det sätt, på hvilket Stats
utskottet behandlat såväl Kongl. Majds nådiga proposition i denna punkt, 
som ock Herr Englanders i denna Kammare väckta motion om förhöj
ning i länsmännens löner. Jag tager mig med anledning häraf friheten 
nämna, att jag icke i Stats-Utskottets betänkande funnit den logiska 
följdriktighet och det sammanhang mellan grunden och det slut hvartill 
Utskottet kommit, som jag anser att man har rätt att fordra. Jag anser 
nemligen att. om det är eu oomtvistad sats, att de lägre landstatstjeuste- 
männen behöfva och förtjena löneförhöjning, då anser jag att Stats-Ut- 
skottet måste fälla det utslag, att staten skall gifva tillökning i deras 
löner, förutsatt nemligen att medel till sådant ändamål finnas. Och, om 
äfven eu snar lönereglering förestår, så anser jag att Stats-Utskottet borde 
hafva föreslagit löneförhöjning, men tillika stadgat det vilkor, att hvar 
och eu af tjenstemännen, som ville hafva lönetillökning, måste underkasta 
sig de förändringar i afseende på tjenstgöringsskyldighet och lönein
komster som kunna varda bestämda. Detta hade, enligt min åsigt, varit 
följdriktigt; men så har icke Stats-Utskottet gått till väga. Det har an
sett att löneförhöjning är nödig, men har likväl icke velat föreslå sådan. 
Ett sådant förfaringssätt kan jag icke gilla; tv det är obilligt och orätt
vist att låta tjenstemän lida för omständigheter, hvartill de sjelfve icke 
äro orsaken. Men kanske Stats-Utskottet menat något annat? Det kan 
jag icke förstå, ty jag är för ung på denna plats och har ingen erfarenhet 
i den högre politiken.

Jag ber emellertid att få tillägga några ord till hvad Herr Grefve 
Sparre yttrade om de lägre tjenstemännen. Jag förbigår dervid länsbok- 
hållarne och landskontoristerne, emedan de innehafva ett slags expektans- 
tjenster. från hvilka de kunna ernå vidare befordran, så att framtiden i 
viss män skimrar för dem; och jag vill i stället nämna några ord om 
länsmännen. Jag har i afseende på dem samtalat med flere trovärdiga 
personer inom denna Kammare, och jag har fått den uppgift, att läns
männens löner vanligen uppgå till 7 å 800 fhdr. Eu trovärdig man som

innehar
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innehar en länsmanstjenst i min hemort, har sagt mig att han icke hade 
100 dagar på hela året lediga från tjenstegöromål och dessa måste han 
fullgöra för en betalning af 700 R:dr för året. Underhåll af ett par 
hästar och dräng kostar 350 R:dr, då återstår för tjenstemannen 350 
R:dr att derpå lefva med familj. Länsmännen hafva så vidlyftiga och 
mångartade göromål att de väl hafva rätt att fordra att blifva fullt be
taide för sitt arbete. Under sådana förhållanden kan man med fog säga 
att staten bör höja de för desse tjenstemän bestämda löner.

Man skulle visserligen kunna säga att, “de sträfva ganska godt*1; det är 
san nt, men när staten så illa aflönar dem, så frestas tjenstemannen att 
på, annat sätt försöka skaffa sig nödigt uppehälle. Det är då förhållandet 
att köhsiderationer komma emellan vid deras embetsutöfning, kvilket är 
ganska illa, och det kan då möjligtvis blifva befogadt att tala om att 
mutor gifvas och emottagas. Samhället kan icke vinna på att tjenste- 
männen blifva så illa aöönade som de förut voro, och hvilket gaf anled
ning till så många missbruk. Jag ber alltså att få instämma med Kongl. 
Maj:ts proposition att 170,000 R:dr måtte anslås till förbättrande af läns
männens löner; vi komma att på det sättet på dessa platser få redbara 
-och dugliga män, som åt tjenstegöromålen kunna egna hela sin tid.

Herr Ohlin instämde med Herr Lyth.

Vidare yttrade:

Herr Carl Ifvarsson: Herr Talman, mine Herrar! Jag vill desto- 
miudre taga Stats-Utskottet i försvar för den brist på följdriktighet i dess 
utlåtande, hvilken af den nästföregående talaren blifvit omförmäld, som 
jag reserverat mig mot samma utlåtande; men då tal om följdriktighet 
uppstått, kan jag ej underlåta att nämna, att, enligt min uppfattning af 
saken, det just är eu sådan brist på föjdriktighet, som vidlåder Kongl. 
Maj:ts nådiga proposition uti det ifrågavarande ämnet, ty då Riksdagen 
anhållit om förenkling och omreglering af de förvaltande verken, så, i fall 
det ej är meningen att lemna denna anhållan å sido, hade följdriktighe
ten fordrat att, på samma gång löneförhöjning äskas, äfven förslag till 
öfverflödiga tjensters afskaffande blifvit framlagdt för Riksdagen. Nu har 
emellertid något sådant ej afhörts, och huruvida ett förslag i detta hän
seende snart kan motses, endast derföre att man af Herr Statsrådet och 
Chefens för Civil-departementet anförande till statsråds-protokollet för
nummit att lian ämnade framställa förslag angående tillsättande af en 
komité för frågans utredande, står ännu i vida fältet, äfven om förhopp
ningen om frågans lösning kan vara något större sedan man af tidnin- 
garne sett att eu komité numera lär vara tillsatt angående detta ämne. 
Jag har så många gånger förmärkt att slika åtgärder icke ledt till något 
resultat på många år och somliga alls intet, att jag numera icke bär sär
deles förtroende till dem, förrän jag ser resultatet. Lemnas anslag för 
att höja aflöningarne under det tjenstebefattningarne oförändradt bibe
hållas, så har man full anledning antaga att det går desto långsammare 
med reformen, enär tjenstemännens nit för densamma i allmänhet helt
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naturligt afsvalnar i samma mån som de få sina lefnadsbehof förbättrade. 
Mången tjensteman, som nu gerna skulle åtaga sig betydligt ökade göro
mål emot skälig löneförhöjning, och som derföre medverkar till en ända
målsenlig tjenstereglering, skall säkerligen blifva likgiltig för eu sådan 
reglering, om han, den förutan, får löneförhöjning, helst om han icke kan 
påräkna att få eu ytterligare förhöjning fullt motsvarande de ökade göro- 
målen; och man får icke undra på det, ty för honom kan ju detta vara 
fördelaktigare. Såsom exempel på hur det gått i ett annat likartadt fall 
vill jag blott nämna, att för 15 å 16 års tid sedan beviljades 100,000 
R:dr till förbättring af officerarnes aflöning, i afvaktande på vissa regle
ringar, som ännu icke, så vidt jag vet, blifvit genomförda; men anslaget, 
hvilket således alltjemt ansetts lika erforderligt som då, har sedan dess 
årligen utgått. Hade icke sagde anslag beviljats, så hade, enligt min öf
vertygelse. den åsyftade regleringen icke kunnat uteblifva hela denna ti
den. Såsom ett bevis, bland de många, som skulle kunna anföras, på hur 
föga man får fästa förhoppningar på nödiga reformers genomförande en
dast vid den omständigheten att en utredningskomité blifvit tillsatt, vill 
jag nämna, att oaktadt eu sådan komité för många år sedan varit tillsatt 
för utredning af försainlingarnes och pastorernes ömsesidiga skyldigheter 
rörande prestgårdsbyggnad, samt för upprättande af förslag till reglering 
af dessa skyldigheter, något förslag i ämnet icke afhörts vid Riksdagen, 
utan lär komitéens förslag, sedan det varit utstäldt till presterskapsts och 
embetsverkens granskning samt digra luntor derom varit skrifna, blifvit, 
efter hvad man sagt mig, lagdt ad acta. Så har det gått med många 
och så kan det gå med derå dylika komitéarbeten och med frågor, som 
borde lösas. Jag har derföre, af skäl, som ock i eu af mig biträdd, utlå
tandet vidfogad reservation, äro i korthet angifna, icke kunnat biträda den 
mening, som i Utskottet gjort sig gällande. Men, ehuru hvad jag nu an
fört utgör hufvudsakliga grunden för mitt votum, anhåller jag likväl, att 
få ännu något närmare redogöra för min mening i denna fråga. Jag vill 
då säga, att jag icke kan tänka mig mer än två särskilda grunder för 
aflöningen af statens tjenstemän, den ena att afpassa lönen efter behofvet 
och den andra att afpassa den efter arbe,tet, men att dessa båda grunder 
böra förenas, der icke särskilda omständigheter lägga hinder i vägen 
derför.

Hvad nu särskildt beträffar länsmännen, så tror jag det är allmänt 
bekant att de icke hafva på långt när full sysselsättning med sådana 
ärenden för hvilka lönen är utsedd. Att denna sednare i allmänhet mer 
än motsvarar de förra, men ingalunda lefnadsbehofven, är min fulla öfver
tygelse, och att det tör den skull vore önskligt att desse tjenstemän kunde 
bringas i den ställning, att de finge tillökning både i arbete och lön, derest 
de icke, såsom jag skulle önska, kunna undvaras och deras göromål för
delas emellan kronofogdarne och fjerdingsmännen, hvilka sednare då kommo 
att lyda direkte under kronofogdarne. Skulle detta icke kunna ske, så 
torde kronofogdebefattningarne, såsom ofta varit ifrågasatt och nu äfven 
lär vara af eu eller annan landsstatsstjensteman uttala tkunna indragas och 
kronofogdarnes göromål öfverfiyttas på länsmännen. Endera delen tror 
jag kan ske, det må nu vara hvilkendera tjensteu som lämpligast må 
kunna indragas, kronofogdens eller länsmannens.

4(>6
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Hvad beträffar länsbokhållare och land skontorister, så medgifves 
gerna att deras afföningar äro för ringa, under förutsättning att de hafva 
trägen tjenstgöring. Jag känner icke huru dermed rätteligen förhåller 
sig, men vågar likväl antaga, att äfven de kunde medhinna vida mera än 
det de nu uträtta på lands-kontoret, enär jag förnummit, att sådana 
tjensteman, åtminstone af den sednare klassen, ofta varit anställda på 
landet såsom bränviuskontrollörer. De skulle måhända, åtminstone till 
större delen, kunna öfvertaga häradsskrifvarnes göromål och desse sist
nämnda således kunna undvaras, om ock det måste ske med någon min
dre tillökning i tjenstemännens antal på lands-kontoret, i fall de derstä
des nu anställde tjenstemännen icke kunde öfvertaga alla de till härads- 
skrifvaretjensten hörande ärenden. Att häradsskrifvarne icke hafva full 
sysselsättning, derom är jag destomer öfvertygad, som jag af statsråds
protokollet iuhemtat, att åtskilliga yttranden ingått från landsstatstjenste- 
männen sjelfva derom, att nämnde befattningar skulle kunna indragas.

Äfven landträntmästarne sakna full sysselsättning, efter hvad jag tror 
mig veta, och torde det alltså kunna ifrågasättas, att antingen dessa pli
ster indragas eller flera göromål med desamma förenas.

Af livad jag nu angående landsstatstjensterna anfört, torde framgå, 
det jag ‘anser att flera, eller åtminstone eu och annan af ofvannämnda 
tjenstebefattningar kunna indragas samt dit hörande göromål förenas med 
andra, hvaraf ock torde följa, att både mera arbete och högre aflöning 
kali beredas åt de öfriga, utan särskild!, vidare anslag i detta hänseende. 
Blifva icke statens angelägenheter så ordnade i afseende på arbete och 
aflöning, så bör aflöningeri endast afpassas efter arbetet, men då är och 
blifver följden den, att tjenstemännen få söka sig biförtjeuster på andra 
håll, ty staten bör icke lemna full försörjning mot ett ringa arbete; det 
är icke det bästa, men det enda möjliga, om ej staten skall alltför myc
ket betungas med höga aflöningsanslag. Reformer till ett bättre böra 
derföre befrämjas, så kraftigt som möjligt, det är min mening, likasom 
att, det enda kraftiga medlet dertill består i anslagsvägran, då något 
annat ej vill hjelpa.

Det är således icke min mening att tjenstemännen skola ställas på 
förknappning, utan tvärtom att de skola förses med skäliga, ja tillräck
liga aflöningar, emot det att de använda all sin förmåga och sin tid för ar
bete i statens tjenst, så länge de äro statens tjenare; men för att. så fort 
som möjligt är, kunna komma dit hän, anser jag det nödigt, att löne- 
förbättringarne ställas i samband med tjensteregleringen och att inga 
medel till löneförbättringar beviljas på förhand.

Sedan jag nu tror mig halva anfört skäl för mitt i reservationen 
omförmälda afstyrkande förslag, så yrkar jag härmed afslag både på 
Kong! Maj:ts och Utskottets förslag i ämnet.

Herr Treffenberg: Herr Talman, rnine Herrar! Till eu början
vill jag rätta eu oriktig uppgift, som uttalades af Herr Grefve Sparre. 
Han sade nemligen, att länsbokhållare hafva i lön 1,000 Rall- banko; 
rätta förhållandet är att de hafva blott 1,000 R:dr riksmynt.

Hvad sjelfva hufvudfrågan beträffar, så måste man vara Kongl. Maj:t 
och Stats-Utskottet tack skyldig, att de erkänt, och reservanterne, att de
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åtminstone icke bestrida behofvet af en löneförhöjning för ifrågavarande 
landsstatstjenstemäu. Men då Utskottet yrkat nedsättning i det afKongl. 
Maj:t begärda anslag och reservanterne yrkat afslag både å Kongl. Maj:ts 
proposition och Utskottets förslag, samt både Utskottet och reservanterne 
velat hemta stöd härför, Utskottet af den omständighet, att om anslag till 
löneförhöjning för vissa tjensteman vid landsstaten beviljas, så skulle dei 
“inverka hindrande på de förväntade förändringar i förvaltningen, hvarom 
Riksdagen gjort underdåniga framställningar-, och reservanterne af det 
förhållande, “att de efterlängtade och val behöflig» reformerna inom stats
förvaltningen komma att fördröjas längre och möta större svårigheter, än 
om något anslag för sagda ändamål icke nu beviljas", så synes den an
märkning sjelfmant erbjuda sig, att äfven den mest extensiv» tolkning af 
de underdåniga skrivelser, i hvilka Riksdagen framburit sina önskningar 
om förenklingar i statsförvaltningen, icke kan lemna rum för det anta
gandet, att Riksdagen dermed afsett eu omorganisation af landsstaterna 
och aldra minst eu förändring eller indragning af länsmanstjensterna. I 
alla händelser synes det mig vara bra hårdt om länsmännen, som äro så 
ytterst knappt aflönade, skola straffas för den tidsutdrägt, den omfattande 
och invecklade frågans lösning kräfver. Quulquid delirant reges, plectan- 
tur Achivi: Hvad de stora fela, det få de små umgälla. Nej, säger Herr 
Grefve Posse — jag ber nu att i sammanhang härmed få bemöta den 
tankegång, som i Lördagens aftonplenum utvecklades af Herr Grefven, 
och hvarmed jag dä ansåg mig böra låta anstå i anseende till den långt 
framskridna tiden och den något höga temperaturen i Kammaren. Nej, 
säger Herr Grefveu, här är icke fråga om länsmännens behof af löne- 
förökning; ty detta är käridt af alla. Här är fråga om en stor konstitu
tionel grundsats, som lyder sä: då regeringen begagnar sin konstitutionel» 
rätt att lemna utan afseende Riksdagens framställningar om de reformer 
Riksdagen önskar, så begagnar också Riksdagen sin konstitutionel» rätt 
att vägra af Kongl. Maj:t begärda anslag. Med förlof, Herr Grefve! 
denna lära är icke af svensk tillverkning, den är importerad från utlan
det: det är eu kättersk lära. som för längesedan blifvit bannlyst icke 
blott af den Kongl. svenska rättsfilosofien, utan ock af den Kongl. sven
ska positiva statsrätten. Sveriges största rättsfilosof Christoffer Jacob Bo
ström har eu gång för alla ur rättsfilosofiens synpunkt åtgjort frågan om 
representationens befogenhet att vägra anslag. Han har uppställt den 
enkla teorien: att hvad staten för förverkligande af sitt ändamål behöf- 
ver, åligger det representationen att bevilja eller, med andra ord, är an
slaget för fyllande af ett statens behof nödigt och kan, med afseende å 
för banden varande tillgångar, detta behof fyllas, utan att andra lika 
berättigade eller öfverordnade statsintressen behöfva uppoffras, så bör 
anslaget beviljas. Så har frågan blifvit bedömd från rättsfilosofiens stånd
punkt. Men teorien om Riksdagens rätt att vägra anslag har också fått 
sin dorn af vår positiva statsrätt, den är af Sveriges största statsman på 
sednare tider, Hans Järta, skrifven på alla sidor af vår Regeringsform 
och särskild! i 109 och 107 §§ af densamma. Sista momentet af 109 
§ lyder som följer:

“Der så oförmodadt skulle hända, att Riksdag, när den afslutas, icke 
både staten reglerat eller någon ny bevillning till bestämdt belopp sig
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åtagit, fortfara den förra regleringen eller bevillningen intill nästa riksdag.“ 
Man ser häraf, att grundlagsstiftaren icke velat lemna regeringen i för
lägenhet, utan fastheldre velat gifva densamma medel att reda sig äfven 
under så ohemula förhållanden som dem, att Riksdagen, innan den åt
skiljes, icke reglerat staten eller icke åtagit sig någon bevillning. Man 
ser att derigenom blifvit sörjdt för att statsmaskinen under alla förhål
landen oberoende af anslagsvägran skall kunna gå sin jemna gång. I 
107 § Regeringsformen, heter det :

••Skulle Konstitutions-Utskottet anmärka, att Statsrådets ledamöter 
samfäld t eller eu eller flere af dem, uti deras rådslag om allmänna mått 
och steg, icke iakttagit rikets sannskyldiga nytta, eller att någon föredra
gande icke med oväld, nit, skicklighet och drift sitt fortroendeembete ut- 
öfvat, ege då Utskottet att sådant tillkännagifva, hvilken, om den finner 
rikets väl det kräfva, kan hos Konungen skriftligen anmäla sin önskenatt 
han ville ur statsrådet och ifrån embetet skilja den eller dem, emot livilka 
anmärkning blifvit gjord." Man finner lika litet i denna sou) i den för
utnämnda 109 § antydt att korrektivet mot eu halsstarrig regering skulle 
vara anslagsvägran. Jag vet väl att man under debatterna om de »åkal
lade dechargebetänkandena sökt vindicera den åsigten att eu bland vin
sterna af experimentalpolitiken från år 1865 skulle vara äfven den, att 
det vapen, som statsmannavisheten nedlagt i 107 §, mot “våld, vald, orätt 
och tyranni", numera skulle vara obrukbart äfvensom att denna åsigt 
vunnit hallstämpeln af den superfina statsmannavisheten i Första Kam
maren. Mine Herrar! låtom oss hoppas att vi äro långt aflägsna från den 
tid då det visar sig att detta vapen ännu biter skarpt. Men det är så 
lätt och beqvämt kantänka för ett parti att vägra ett litet anslag då man 
har till syftemål att “pricka- en af en eller annan anledning misshaglig 
minister; det fordras något mer, det fordras att luften skall vara mättad 
af mycket missnöje för att det skall urladda sig i ett samfäld! misstro
endevotum al' Riksdagen gent emot samme ministers totalverksamhet,

Jag ber nu att få återkomma till det egentliga föremålet för diskus
sionen. Reservanterne i Stats-Utskottet utgå från eu fullt riktig grund
sats, då de säga, att man bör söka ställa så att tjenstemännen hafva till
räcklig sysselsättning och. tillräcklig aflöning. Men vid sidan af denna 
grundsats bör äfven ställas eu annan icke mindre vigtig eller deri, att 
man bör afpassa lönerna icke blott efter behofvet eller, såsom Herr Carl 
Ifvarsson sade, det besvär, som är med tjensten förenad!, utan äfven efter 
de svårigheter och obehag, som med tjenstens utöfvande äro förknippade. 
J detta afseende är väl länsmännens ställning högst behjertansvärd. Jag 
vill icke tala om deras beröring med samhällets fridstörare, om de verk
liga faror till lif och egendom, för hvilka länsmännen åtminstone på 
många orter äro utsatte, då de göra. sin skyldighet, men äfven i sin be
röring med samhällets fredligare innevånare äro länsmännen utsatta för 
mångfaldiga obehag af flerahanda slag, då de måste utkräfva det allmän
nas och den enskildes rätt. Om länsmannen går härvid till väga obarm
hertigt och utan skonsamhet utkräfver den yttersta skärfvel), då ådrager 
sig ofta misstroende och hat hos befolkningen. Om han deremot låter sig 
ledas af mensklighetskänsla, billighet och hofsamhet vid tjenstens utöfning, 
då äfventyrar han ansvar, ersättningsskyldighet och klander af sina förmän.
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Under sådana förhållanden och då länsmännens löner äro i förhållande till 
lefnadskostnaderna synnerligen knappa; då tillfällen till biförtjenster äro 
få till följd af det kända förhållandet att allmogen tack vare de framsteg 
folkupplysningen gjort i vårt land, numera icke så mycket som i fordna 
tider behöfver anlita länsmännens biträde; och då vidare desse tjensteman 
i allmänhet icke kunna påräkna någon befordran, utan måste qvarstanna 
på sina platser, och der lefva gifta och uppfostra sina familjer, så synes 
mig klokheten fordra, att man icke genom öfverdrifven njugghet ställer så 
till, att dessa, visserligen underordnade men dock vigtig» tjenstår icke vi
dare kunna besättas med personer, hvilka kunna fullgöra sina åligganden 
till samhällets båtnad och derjemte hafva den hyfsning, som i socialt hän
seende är af så stor vigt till följd af länsmännens dagliga beröring med 
samhällets lägre klasser. Vi veta att det fanns eu tid och den är icke 
långt aflägsen, då länsmän behandlades snart sagdt som simpla drängar, 
“duades“ af sina förmän, och lefde och måste lefva på rot.

Länsmännen innehafva numera en aktad samhällsställning. Måtte man 
icke åter frammana den tid, som har gått! Jag yrkar bifall till Utskot
tets hemställan, icke derföre, att jag icke anser Kongl. Maj:ts proposition 
rättvis och af behofvet påkallad, utan emedan jag tror densamma numera 
icke kunna genomdrifvas till följd af Första Kammarens kända beslut 
i frågan.

Herr Jöns Rundbäck: Den af mig vid Utskottets utlåtande fogade 
reservation har uttryckt den åsigt jag hyser i detta ämne och jag ber att 
nu få framlägga skälen derför. Jag tror mig känna att flere af länsmän
nen hafva ringa löneinkomster, och att de äro i behof af löneförhöjning 
har jag i min reservation erkänt ; men att hjelpa länsmännen och öfrige 
i utlåtandet omnämnde landstatstjenstemän med den här ifrågasatta sum
man blir alldeles för liten hjelp åt de behöfvande, likasom fördelningen 
blifver ganska svår. Af denna anledning och då flere länsmän hafva till
fälle att erhålla och tid att sköta eu del biaftarer, hvarpå de i alla fall 
hitintills fort]enat mest, så tror jag man icke minst i deras välförstådda 
intresse kan utan fara uppskjuta med detta allmosegifvande intill dess eu 
reel lönereglering kan ega rum. Denna fråga om länsmännen och deras 
aflöning har visserligen varit på dagordningen alltsedan år 1823, utan att 
hafva ledt till något resultat. Nu kan man deremot, hoppas på att en 
omreglering af landstatstjensterna skall ega rum, emedan Chefen för Civil
departementet yttrat i statsrådsprotokollet att denna fråga med det snara
ste skall komma att definitivt afgöras; och en komité har helt nyligen 
blifvit tillsatt för att taga saken i öfvervägande, så att under sådana för
hållanden kan det icke dröja mera än ett år förrän frågan kan blifva 
framlagd för Riksdagen för att i ett sammanhang pröfvas och afgöras. 
Derföre anser jag, som sagdt, det icke vara med någon fara förenadt att 
nu vid denna riksdag uppskjuta den ifrågasatta löneförhöjningen. Denna 
väntade reglering af landstatstjensterna står i närmaste sammanhang med 
frågan hvilka och hurudan» landsstatstjensterna skola blifva. Indragning 
af häradsskrifvaretjensterna är dervid i första rummet föreslagen och äf
ven af kronofogdetjensterna; och fråga är om icke båda tjensterna kunna 
indragas och dermed förenade göromål öfveräyttas på länsmännen. Om



Den 3 Mars, f. m. 471

desse sålunda få en utsträckt tjenstgöringsskyldighet, så måste de äfven 
få större löner, ty den de nu hafva är för liten. Men det har äfven 
blifvit satt i fråga att indraga länsmanstjensterna, men bibehålla krono- 
fogdebefättningarne och gifva dessa större verksamhetskrets samt låta 
fjerdingsmännen inom kommunerna blifva polismyndigheter. Huruvida det 
eu a eller andra förslaget är riktigt, det, må den slutliga pröfningen afgöra, 
men så mycket är säkert att nog kommer indragning i tjenstemännens 
antal ega rum. Äfven på dessa skäl har jag alltså ansett att förslaget om 
löneförhöjning till länsmännen bör anstå intill dess denna allmänna regle
ring, som vi motse till nästa år, kan tagas i öfvervägande.

Men deremot är behofvet af löneförhöjning för länsbokhållare och 
landskontorister stort och måste afhjelpas; och detta derföre, att hvilken 
reglering man än vill genomföra, så kunna hvarken någon indragning af 
tjensteman vid landskontoren eller någon minskning af göromålen derstä
des ega rum. Då man dertill lägger, att på samma gång man afskaffa- 
kronofogde- och häradsskrifvaretjenst.erna eller endera af dem och på detta 
sätt minskar antalet af landsstatstjensterna, man äfven borttager utsigten 
till befordran för de personer, som nu kommit in på landskontoren, så 
finner man att desse tjensteman hafva eu mindre god bana. Det är dess
utom bekant, att vissa landskontorister hafva 500 R:dr, andra åter blott 
450 R:dr i lön om året eller långt mindre än eu vaktmästare. l)å lands- 
kontoristerne dertill hafva daglig tjenstgöring och, i motsats till förhål
landet vid land skansliet, inga tillfällen till biförtjenster, eller andel i nå
gon lösen ej heller det rimligtvis kan begäras att landskamererare!! kan 
åt sin begränsade lön lemna dem någon ersättning, så finner man lätt, att 
den här ifrågasatta löneförbättringen ej tål uppskof.

Det är af denna anledning och då jag tror att de hafva tillräckligt 
med göromål, som jag för min del velat förorda löneförhöjning åt läns
bokhållare och landskontorister, med de belopp Kongl. Maj:t, föreslagit, 
ty de kunna dä hjelpas; men skola alla dela det belopp Utskottet före
slagit blifver ingen hjelpt. .lag yrkar alltså utslag å Utskottets utlåtande 
och bifall till min i ämnet afgifna reservation.

Herr Hörnfeldt: Då jag inom Utskottet biträdt det slut, hvartill
Utskottets pluralitet i denna punkt kommit, ber jag att nu med några 
ord få angifva de skäl, som förmått mig att instämma i Utskottets ifrå
gavarande hemställan. Jag har nemligen ansett att Utskottets förslag 
anvisade eu lämplig medelväg emellan att antingen bifalla Kongl. Maj:ts 
nådiga framställning i oförändradt skick eller rent afslå densamma. Jag 
tror. att denna medelväg är både rättvis och billig, tv ingen lärer val 
kunna förneka, att ifrågavarande tjensteman äro så lågt aflönade. att 
de knappt hafva eu tarflig bergning. Det är visserligen sannt att, hvad 
länsmännen särskilt angår, desse tjensteman aflöning åtminstone i de 
södra orterna inom vårt land. i hvilka distrikten icke äro så störa, kan 
vara tillräcklig. Så är dock icke förhållandet i Norrland, der länsmans- 
distrikten omfatta från 10 till 40 qvadratmil och der det följaktligen svår
ligen låter sig göra för länsmännen att med den nuvarande obetyd
liga aflöningen af 850 R:dr tillbörligt uppehålla den s. k. landtpolisen.
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Närmaste följden af detta missförhållande är den, att länsmännen måste 
på annat sätt söka sin utkomst, nemligen genom att åtaga sig uppdrag 
och förrättningar, som äro för bernsten alldeles främmande och svårligen 
låta förena sig med densammas behöriga handhafvande.

Det har här blifvit aufördt såsom ett hufvudskål för rent afslag å 
den Kongl. propositionen i denna punkt, att man borde invänta den ifrå
gasatta omorganisationen af landsstatstjensterna och den slutliga reglering 
af landsstatens löneförmåner, för hvars åvägabringande Herr Civilministern 
förklarat sig sinnad att inom icke lång tid framlägga underdånigt förslag- 
om nedsättande af en komité. I detta afseende tillåter jag mig fästa upp
märksamheten derå. att, då det af Utskottet nu föreslagna anslag endast 
är afsedt för år 1874 och för provisoriskt höjande af aflöningen för ifrå
gavarande tjensteman, nemligen länsbokhållare, landskontorister och läns
män, ett bifall till Utskottets hemställan ingalunda torde kunna inverka 
på frågan om omregleringen af tjensterna, enär det i allt fall ligger i Riks
dagens makt att, om den ifrågasatta omorganisationen later alltför länge 
vänta på sig, indraga detta anslag.

Man har vidare sagt, att man genom att indraga åtskilliga landsstats- 
t jenstei linge besparingar, tillräckliga för ökande af nu ifrågavarande lands- 
statstjenstemäns löner. Detta är visserligen möjligt, men besparingarne 
skulle i detta fall icke uppkomma genast, enär de nuvarande innehafvarne 
af de tjänster, man skulle kunna indraga, måste uppföras å indragnings- 
stat, hvarigenom ingen besparing för statsverket skulle ske åtminstone för 
den närmaste framtiden, ty att till andra landsstatstjenstemän öfverflytta 
göromålen vid de indragna tjenstebefattningarne utan att tillika öka de 
förstnämnde tjenstemännens aflöning, lärer väl icke kunna låta sig göra.

Jag tror att, huru man än diskuterar saken, det icke kan förnekas, 
att man ur billighetens synpunkt måste medgifva, att de nu ifrågavarande 
landsstatstjenstemännens löner äro otillräckliga. Det af Herr Jöns Rund
bäck i hans reservation framlagda förslag är hvarken rättvist eller billigt, 
tv detsamma utesluter länsmännen från all löneförhöjning. Jag tror dock 
att desse tjensteman äro i lika stort behof af löneförbättring som länsbok
hållare ecb landskontorister. Efter Utskottets förslag skulle, under för
utsättning att Kongl. Maj:t delar Utskottets uppfattning, proportionen 
mellan de löneförhöjningar, som skulle tillkomma ifrågavarande tre slag 
af landsstatstjenstemän, blifva den, att länsbokhållare erhöllo 500 R:dr 
och landskontoristerne 250 R:dr i löneförhöjning samt länsmännen för 
närvarande finge åtnöja sig med 75 R:drs förhöjning i lönen. Detta för
slag är i min tanke långt bättre än Herr Rundbäcks, och då jag tror, att 
Utskottet löst denna fråga på ett tillfredsställande sätt, vågar jag vörd
samt yrka bifall till Utskottets hemställan i denna punkt.

Herr Johan Jönsson: Herr Talman, mine Herrar! Jag tror mig 
icke hafva gjort mig skyldig till något slöseri med statens medel och icke 
heller är jag den, som i allmänhet påyrkar löneförhöjning åt statens em- 
bets- och tjensteman; men i denna fråga kan jag icke motsätta mig bifall 
till den af Utskottet föreslagna löneförhöjningen åt länsbokhållare, lands
kontorister och länsmän. Hvad nu särskildt länsmännen beträffar, så 
lärer väl ingen, som eger den minsta kännedom om förhållandena å landet
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kunna förneka, att. icke desse tjensteman äro med afseende å de anspråk, 
som på dem ställas, allt för svagt aflönade. Länsmannen är den enda 
landtpolisen, om allt möjligt anlitar man honom, och huru skall det vara 
möjligt för honom med den ringa aflöning af 850 R:dr, som staten består, 
att uträtta allt och dertill sjelf hålla sig med skjuts? Detta missförhål
lande måste ändras. Jag ser visserligen af reservationerna vid denna 
punkt och har äfven hört andra talare påpeka, att eu reglering af lands
statens löneförmåner är i fråga. En sådan lönereglering kräfver dock 
ganska lång tid, innan den kan bringas till verkställighet, och huru skola 
de allt för svagt aflönade länsmännen kunna under tiden uppehålla sig 
utan eu löneförhöjning. Förut kunde de väl skaffa sig några biförtjenster, 
men tillfällena dertill försvinna allt mer och mer i samma män, som 
andra personer veta förskaffa sig boutredningar, arfskiftens uppgörande 
och dylika uppdrag, för hvilka allmogen fordom anlitade länsmannen. 
Jag vet för min del ingen statens tjensteman, som är så svagt aflönad, 
som länsmannen, och ej heller någon, som är så anlitad i sin tjenst som 
han. Vid alla tillfällen, då något kommit i olag, heter det: gå till 
länsmannen; han skall hjelpa allt till rätta. Jag röstar för den af Ut
skottet. föreslagna löneförhöjningen, ehuru jag i allmänhet är en sådan 
sparsamhetsifrare, att jag står här såsom eu lefvande sparpenning.

Herr Sjöberg: Om det finnes någon till behandling af Riksdagen 
hörande fråga, i hvilken en stadsrepresentant kunde anses icke ega an
ledning att yttra sig, så är väl den n uföreliggande af eu dylik beskaffenhet. 
Hon synes mig nemligen så uteslutande och hufvudsakligen vara ett före
mål, förtjent af att omfattas af landsortsrepresentantemes intresse och 
välvilja, att det är i sanning mer än förvånande att höra, huru röster 
från detta håll höjas mot den obetydliga begäran, som innefattas i Ut
skottets hemställan i denna punkt. Jag har med verklig bedröfvelse hört, 
huru eu af denna Kammares mera framstående ledamöter och hvilkens 
ord vid många tillfällen ega en synnerligt stor betydelse funnit för godt 
att anställa en genomgående granskning och mönstring af behofvet utaf 
de tjensteman, om hvilka nu är fråga, med tillägg af Hägra andra, på 
hvilka Utskottets förslag i denna punkt icke har afseende. Det var 
onekligen eget nog att få höra, att vi nu för tiden icke vidare behöfva 
hvarken länsmän, eller kronofogdar, eller häradsskrifvare. Jag vill icke 
fördölja, att ett ögonblick sväfvade för mig den tanken: nu få vi höra 
talas om kommunen, såsom den der kan sjelf uträtta allt, det lilla såväl 
som det stora, och att staten borde upplösas i kommuner. Min oro 
stillades dock snart, ty den ärade talaren uppräknade icke bland desse 
obehöfliga landsstatstjenstemäu landskamererare, landssekreterare och 
landshöfdingar. Dem få- vi således behålla, Men jag hemställer, huru 
man tror, att desse skulle kunna tillbörligen skota sina befattningar, om 
man beröfva!’ dem deras närmaste organer. Är det månne tänkbart, att 
länsmännens antal är i allmänhet så öfverflödigt stort? Har man icke 
tvärtom vid flere föregående riksdagar i särskilda fall framhållit be
hofvet af eu delning af länsmansdistrikten ? Om än på ett och annat 
ställe eu sammanslagning af sådana distrikt är möjlig, så tror jag mig
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dock kunna med full säkerhet antaga, att sådant icke kan på alla orter 
i landet utan de största olägenheter ega rum.

Om jag redan nu för ett ögonblick upptagit Kammarens tid och än 
vidare kommer att Urna densamma i anspråk, så må jag dock anses ega 
någon rätt dertill, då, i följd af min föregående verksamhet, ifrågava
rande ämne icke är för mig främmande. De hinder, man nu velat upp
ställa mot bifall till Utskottets förslag, hafva af föregående talare och 
äfven den, jag nyss åsyftade, förklarats hvila på den grund, att man be
farade att derigenom än vidare befästa eller, sä att säga, fasttaga den 
nuvarande, möjligen bristfälliga organisationen af länsförvaltningen, eller, 
om man betraktar frågan i det stora hela, fördröja den väntade, genom
gripande reformen af statsförvaltningen i dess helhet. Jag får bekänna, 
att det är för mig omöjligt att fatta, det frågan om en reglering af de 
centrala embetsverken, — och det är ju på dessa, Riksdagens skrifvelse 
a:f den 15 Maj 1868 har afseende, — står i något slags sammanhang 
med den förevarande frågan om en tillökning i lönen åt vissa af lands- 
statstjenstemännen. Jag frågar eder, mine Herrar, hvar finnes väl det 
ringaste sammanhang mellan dessa begge frågor? Huru man än må ordna 
den centrala förvaltningen, om kollegierna skola upphöra och stats- 
departementens antal i stället ökas, eger väl detta något samband med 
länsadministrationen? År det tänkbart, att man under hvilken förutsätt
ning som helst ej skulle behöfva länsmän ? Kan frågan härom i någon 
den ringaste mån vara beroende på, huruvida de kollegiala embetsverken 
i Stockholm indragas eller statsdepartementen sönderfalla i byråer? Just 
nyss har en ärad talare erkänt behofvet af länsmännen. Det torde väl 
också hos de allra fleste af denna Kammares ledamöter icke finnas något 
tvifvel om den saken. Men den ärade talare, på hvilkens anförande, jag 
först fäste Kammarens uppmärksamhet, framhöll äfven den omständighet, 
att länsmännen skulle sakna tillräcklig sysselsättning. Nåväl, om så är 
verkliga, förhållandet, hvilket dock är för mig alldeles okändt. på hvad 
sätt skall man då kunna bereda, dem en tillräcklig sysselsättning? Jo 
antingen derigenom att flera länsmansdistrikter sammanslås eller ock att 
man pålägger länsmännen göromål, som öfverflyttats från andra tjenste- 
befattningar. Hvad nu sammanslagningen af länsmansdistrikter). angår, 
så tror jag, af det. skäl, jag nyss anförde, att en slik sammanslagning 
ej gerna kan ifrågakomma. Min erfarenhet om ett närbeläget län är „ 
sådan, att man der snarare hade anledning att öka distriktens antal än 
att indraga ett enda af de nuvarande. Om man åter pålägger läns
männen ett högre mått af göromål än förut, sä bör man väl åtminstone 
bifalla hvad Utskottet nu föreslagit. Här är blott fråga om en provi
sorisk löneförhöjning, hvilken är i alla afseenden och ur hvarje synpunkt 
billig och nödig. Om häradsskrifvare- och kronofogdetjensterna skulle 
indragas och de till dessa befattningar hörande göromål öfverfiyttas på 
länsmännen, sä är det tydligt att desse icke kunna i sådant fall åtnöjas 
med den obetydliga lön, som äfven efter Kongl. Maj:ts ifrågavarande 
nådiga förslag skulle komma dem till del. Det ligger i sakens natur, 
att, då man fordrar, att länsmännen skola, för att kunna befordras till 
sådana tjenster. hafva förvärfvat sig eu högre grad af bildning än för 
närvarande, man äfven måste gifva dern eu högre aflöning. Men att eu
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sådan omorganisation skulle lända till det allmännas båtnad, åtminstone 
ur sparsamhetens synpunkt, det kan jag för min del ej finna.

I dag, i såväl den allmänna diskussionen som i samtal man och man 
emellan, har man sagt, att länsmännen skulle vara så hugnade med bi- 
förtjenster, att någon löneförhöjning för dem icke tarfvades. Min erfaren
het härom för mera än tolf år sedan syntes mig redan då angifva ett 
motsatt förhållande och jag har icke någon anledning att antaga, att det
samma sedermera undergått någon förändring. Det är klart, att tillfällena 
för länsmännen til) biförtjenster, der sådana förut gifvits, redan upphört 
eller skola komma att upphöra i samma män, som allmogen redan blifvit 
eller blir skicklig att, åtminstone i de flesta fall, sjelf sköta sina angelä
genheter, dervid den för öfrigt har tillgång till den massa af biträden 
inom andra samhällskategorier, hvilken nu finnes och är en gifven följd 
af den utveckling, folkskoleväsendet på senaste tiden erhållit,

Jag vågar emellertid hoppas, att flertalet af Kammarens ledamöter 
skola vara benägna att erkänna billigheten af landsstatstjenstemännens 
anspråk på löneförbättring. Jag har eu ökad anledning att antaga detta 
på den grand, att Herr Jöns Rundbäck åtminstone och i viss män uuder- 
stödt Kongl. Maj:ts nådiga framställning om förhöjning i landskontorister- 
nes och länsbokhållarnes aflöning. Det är gifvet, att med den stora till
ökning i göromålen, landskontoren på sednare tider måst underkasta sig, 
den nuvarande aflöningen af 1,000 R:dr för läns bokhållaren och 500 R:dr 
för landskontoristen är alldeles otillräcklig. Följden häraf har ock blifvit 
den i flera län, att landskamererare!! måste af sin egen lön afstå en be
tydlig del åt desse tjensteman. Bland annat i detta afseende bär jag mig 
särskildt bekant, att i ett län landskamererare!) aflöna!- länsbokhållare!! 
och landskontoristen med nära nog lika stort belopp, hvartill den dem af 
staten tilldelade lön utgår. Det är ett missförhållande att aflöna en så 
pass vigtig tjensteman som länsbokhållare!), hvilken det åligger att, vid 
förfall för landskamererare^ förrätta dennes tjenst, med allenast 1,000 
R:dr, i synnerhet som det beror på omständigheterna, om läns bokhållaren 
kan vinna befordran. Den närmaste plats, till hvilken han borde kunna 
hafva utsigt att befordras, är naturligtvis landskamereraretjenst; men äf
ven i detta fall äro utsigterna för honom ganska begränsade i följd af 
den hos länsstyrelserna visade benägenhet för att vid tjensternas inom 
länet återbesättande icke taga tjensteman från ett annat län, utan nästan 
uteslutande hålla sig till hvad det egna länet i sådant fall kan erbjuda. 
Enahanda är förhållandet med landskontoristen. Man kan dessutom väl 
icke rimligen begära, att denne tjensteman, som är af sin tjenst upptagen 
åtminstone hvarje söcknedag af året, skall kunna åtnöjas med eu lön af 
blott 500 R:dr. Äfven i afseende på honom äro skälen för eu löneför
höjning så talande, att jag är öfvertygad om, att Kammarens rättskänsla 
icke skall tillåta, att hans billiga anspråk på löneförbättring icke till
fredsställas.

Jag hade för min del helst velat understödja Kong!. Maj:ts förslag i 
denna fråga, men då detta icke vunnit bifall i Första Kammaren och det 
således är utan ändamål att här hemställa om bifall till detsamma, yrkar 
jag bifall till Utskottets hemställan i denna punkt i den förhoppning, att 
flertalet af denna Kammares ledamöter icke skall motsätta sig den obe-
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tydliga förmån, Stats-Utskottets pluralitet velat tillägga ifrågavarande lands- 
statstjenstemän.

Herr Lars Ers son: Jag är i det hufvudsakligaste förekommen af 
Herr Carl Ifvarsson och skulle således kunna inskränka mig till att i allo 
instämma med honom och de andra två reservanterne, som äro af samma 
mening som han. Jag ber dock att, medan jag nu har ordet, få tillägga 
några ytterligare skal, som enligt mitt förmenande tala för desse reser
vanters mening. Jag vill i likhet med dem först afvakta förslaget till 
omregleringen af landsstatstjensterna, hvarom fråga är, och sedan detta 
förslag framkommit och blifvit afgjordt kan tiden vara iune att börja tala 
om löneförbättringar. I likhet med Grefve Sparre och flere andra talare 
medger jag villigt, att länsmanslönerna äro för knappa, synnerligast för 
de länsmän, som sakna boställen Men eget nog äro de länsmän jag 
känner, nästan utan undantag, alla rika karlar, men de hafva förvärfvat 
sin förmögenhet icke, såsom Herr Grefve Sparre antydde, genom att obe
hörigen skaffa sig inkomster eller roffa, utan derigenom att de åtagit sig 
sterbhusutrcdniugar, auktioner, sysslomannaskap och ombudsmansbefatt- 
ningar i konkurser och andra dylika uppdrag. Att skaffa sig förmögenhet 
på antydda sätt, kan ingalunda kallas att roffa, ehuru länsmännen för 
sådana uppdrag betinga sig en oskälig provision, synnerligast då de låtit 
begagna sig sou» advokater. Det kan val hända att då de sålunda för
värfvat sig förmögenhet, tjensten blifvit satt i andra rummet. Jag skulle 
nog vilja vara med om att öka länsmännens löner, men med det vilkor 
att de i första rummet sköta väl sin tjenst. Det vare sig såsom polis
karlar eller bvilket annat som till deras tjenst körer. På de skäl, som 
blifvit såväl af Herr Carl Ifvarsson förut som af mig nu anförda, yrkar 
jag för min del afslag både på Utskottets hemställan i denna punkt och 
Kongl. Maj:ts proposition.

Herr Grefve Pos se: Jag böjer mig vördnadsfullt för de teorier i 
afseende på den konstitutionela rätten, som Herr Treffenberg nyss åbe
ropat, men jag tillförsel' mig att hvarken jag eller Kammaren öfverskri- 
der den konstitutionela rätten, då vi, på grund af 57 § Regeringsformen, 
vägra ett anslag, ty denna paragraf bestämmer tydligt och klart, att 
svenska folket egen att sig sjelf beskatta. Det tinnes ett sätt att fora 
diskussionen, som jag icke kan gilla, nemligen att taga för gifvet hvad 
som alldeles icke händt. Så yttrade nyss en talare på stockholmsbänken 
att en talare här bakom skulle hafva sagt, att han ansåg hvarken krono
fogdar, häradsskrifvare, länsmän, länsbokhållare eller iandskontorister be- 
höfiiga, och strax! tyckte den förstnämnde talaren sig redan se kommunen 
skymta fram, men tröstade sig likväl, då han fick höra att både lands- 
höfdingar och landssekreterare finge blifva qvar. Jag får förklara att 
jag icke bort det åberopade yttrandet fällas. Deremot hörde jag det 
blifva ifrågasatt, huruvida icke några kategorier af berörde tjensteman 
möjligen skulle kunna undvaras, men alldeles icke att samtidigt jaga bort 
dem allesammans. Då, såsom Herrarne veta, votering i Stats-Utskottet 
sker öppet, torde det tillåtas mig upplysa, att jag voterat med minoriteten
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och att ett förbiseende vållat att mitt namn icke blifvit antecknadt bland 
de öfrige reservanternes.

Hvad nu sjelfva saken beträffar, så hafva Herrarne af statsrådsproto
kollet, hvilket, beträffande ifrågasatt reglering af lönerna för landstatens 
tjensteman, innehåller en särdeles förtjenstfull utredning, inhemta!, att 
denna fråga varit sväfvande allt sedan 1823, således i femtio år; att den 
liera gånger behandlats af Riksdagen, men under hela tiden icke kommit 
längre än att man vid 1858 års riksdag fick ett provisoriskt anslag och 
lyckades upprätta eu provisorisk stat, som ännu är gällande. Ett eget 
iide har vållat, att alla förberedande åtgärder, som varit nödvändiga för 
att framlägga frågan i sådant skick att den kunnat definitivt afgöras, al
drig medhunnits till den riksdag, då de skolat framläggas, ty än har ett, 
än ett annat hinder kommit emellan. Just i denna fråga kan man se, 
hvart det bär hän. när man för anordnande af eu lönereglering, beviljar 
provisoriska anslag innan regleringen blifvit definitivt afgjord. Det leder 
derhän, att frågan hålles öppen i oändlighet. Mot den nuvarande rege
ringen tror jag icke att någon förebråelse med anledning häraf kan riktas, 
så att den ärade representanten från Gotland kan vara lugn för att här 
icke ligger någon högre politik fördold. Visst är, att regeringen vid 1858 
års riksdag fick detta provisoriska anslag att hjelpa sig fram med tills 
regleringen blifvit definitivt ordnad, men detta har ännu icke skett, ehuru 
jag villigt erkänner, att Civil-ministern låtit oss vela att lian ämnar vid
taga eu sådan reglering, och jag nyss i Posttidningen läst att eu komité 
för ändamålet blifvit tillsatt. Häri. eller i senast nämnda omständighet finner 
jag likväl icke anledning till någon synnerligt stor förhoppning, ty vi 
hafva i hvarjehanda frågor och äfven i denna sett många komitéer blifva 
nedsatte, utan att deras arbeten ledt till något resultat.

Jag nämnde, att jag röstat med minoriteten inom Utskottet och så
ledes yrkat afslag å Kong!. Maj:ts proposition. Detta har jag gjort der
före, att jag icke funnit det uppgifna behofvet fullt tillfredsställande ut
reda Hvad länsbokhållare och landskoutorister beträffar, så har endast 
tran tern län anmälan om löneförhöjningar för dem inkommit, hvilket är 
märkvärdigt i vår tid, då nästan alla tjenstemän ropa på löneförhöjning. 
Dessa fem framställningar hafva emellertid gifvit Civil-ministern anledning 
att tala om ett allmänt behof och på grund deraf göra framställning om 
löneförhöjning för alla landskontorister och länsbokhållare. De öfrig» 
skälen för hans framställning hafva varit, dels, att göromåleu på lands
kontoren ökats till följd af Kongl. kungörelsen den 5 Oktober 1871 med 
föreskrifter angående förändringen af grundräntor och kronotionde, dels 
ock att särskilda medel icke anvisats för godtgörande af detta ökade ar
bete och vidare, att indragning af förevarande tjänster icke syntes kunna 
ifrågakomma. Framställningen kan väl försvaras dermed, att lönerna i 
deri provisoriska staten blifvit bestämda till lika belopp för alla läns
bokhållare och landskontorister, så att, om ifrågavarande tjenstemän på 
fem landskontor nu skulle komma i åtnjutande af löneförhöjning, billig
heten möjligen kunde synas fordra, att samme tjenstemän inom de öfrig» 
länen finge enahanda förmån. Detta är dock icke alltid förhållandet, ty 
åtskilliga biomständigheter måste tagas i betraktande. Flere sådana tjenste
män hafva nemligen derjemte andra tjenster och somliga hafva så betyd-
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liga extra, af sjelfva lönen oberoende inkomster, att, om de nu finge löne
förhöjning, skulle de fä mycket högre ärlig inkomst än landskamrerareu. 
Nu säger man att det icke hör hit, hvad de kunna förtjena utöfver sin 
ordinarie lön. Då frågar jag, hvarför har man icke begärt löneförhöjning 
för landskanslisten, som har 500 R:drs lön. Derpå svarar man, utan 
tvifvel, att löneförhöjning för dem icke behofves, ty de hafva särskilda rör- 
tjenster genom kommissioner. Det förhållande, man begagnar för att slå 
mig med, får man också erkänna såsom giltigt, när jag använder det så
som motbevisning.

Vill man påstå, att länsbokhållare och landskontorister icke hafva 
tillfälle och tid att skaffa sig biförtjenster, så vill jag enligt statskalen
dern uppgifva tre länsbokhållare och tre landskontorister, som utom sina 
befattningar vid landsstaten innehafva andra tjenster. En länsbokhållare 
är kassaskrifvare i posten, en kamrerare vid ett lånekontor och en 
stadskassör. Eu landskontorist är uppbördskassör, en regementsskrifvare och 
en vågkontrollör. Det torde således vara skäl att taga åtskilliga om
ständigheter i öfvervägande, innan man beviljar eu löneförhöjning för hela 
denna tjenstemannaklass. Jag åtminstone har anspråk på eu noggrann 
undersökning af behofvet, och detta anspråk stegras, när det blir fråga 
om löneförhöjning för länsmännen. Ansökningar derom hafva inkommit 
från eu länsstyrelse och från ombud för länsmännen i aderton län. Från 
fem län har man således icke hört af någon framställning alls i detta 
afseende. Det är oss icke obekant att en stor skilnad råder i de läns
mäns lönevilkor, som innehafva boställen. De länsmän, hvilkas boställen 
anses afkasta mer än 700 R:dr, eller den aflöning, normalstaten förut
sätter, hafva upptagits i statsräds-protokollet, men man har beräknat af- 
kastningen efter tre procent på bevillningstaxeringsvärdet, hvilket uppen
barligen är för lågt. Länsmannen i min hemort har ett utmärkt boställe, 
som han med lätthet kan utarrendera, och sjelf skulle jag med nöje gifva 
honom 2,000 R:dr i arrende.

Vidare finnes ett länsmansboställe i Ingelstads härad, som i statsråds
protokollet är upptaget till 746 R:dr, men hvars afkastning kan beräknas 
till mycket högre belopp. Flera dylika exempel skulle kunna anföras och 
dessa förhållanden, som för Civil-ministern möjligen äro obekanta, hafva 
öfvertygat mig att det är högst onödigt att bevilja alla länsmän lika 
löneförhöjning. Enligt statsräds-protokollet utgör antalet af på stat upp
förda länsmanslöner 518, och af hvit ka 305 äro med hyresersättningar 
förenade, och således innehafva 213 länsmän boställen. Jag vill icke be
strida, att många länsmän äro illa lönade och deras lönevilkor böra för
bättras, men jag vill hafva en noggrann utredning om hvilka dessa äro, 
så att man icke obetänksamt kastar ut löneförhöjning lika på alla. 
Många länsmän äro i sjelfva verket ganska högt aflönade, fast man be
räknat deras boställen för lågt.

Då jag nu framlagt alldeles bestämda skäl, på grund hvaraf jag under 
alla omständigheter måste yrka uppskof' med frågan, till dess en närmare 
utredning skett och då erfarenheten lärt oss, att ett provisoriskt anslag 
blott föranleder till uppskof med en fullständig reglering, föraniåtes jag 
yrka afslag å såväl Kongl. Mnj:ts proposition som Utskottes förslag.
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flerr Statsrådet Bergström: När Stats-Uttkottets ordförande, den 
ädle Grofven, förklarat att han röstat med minoriteten inom Utskottet, 
sä betvitiar jag icke ett ögonblick sanningsenligheten af denna hans upp
gift. Jag beklagar blott att han, såsom ordförande, icke funnit nödigt 
tillse, att hans skiljaktiga mening blifvit behörigen i betänkandet an
tecknad. Om sådant skett, hade man pa förhand kunnat veta, om man i 
deri ädle Grofven hade att påräkna eu motståndare till eller försvarare 
af Utskottets förslag.

I öfrigt vill jag, med anledning af hans anförande, anmärka att utom 
de ansökningar om löneförhöjning åt ifrågavarande tjensteman, hvilka fin
nas oinförmälda i mitt anförande till statsråds-protokollet, dessutom in
kommit dylika framställningar från minst fyra län, men så sent att, dä de 
först skolat remitteras till vederbörande embetsverk, de icke kunnat an
märkas i bilagan till Kongl. Maj:ts proposition. Min framställning har 
derföre blifvit af allmän art och jag har haft anledning antaga, att be- 
hofvet af löneförhöjningen varit lika stort öfver hela landet. Dessutom 
vill jag erinra, att 1856—1858 års riksdag uttalat såsom en fäst och 
orubblig grundsats, att lönerna för tjensteman af samma slag skola vara 
lika och ej graderade och, då kontinuiteten bör bibehållas, har .lag under 
närvarande förhållanden icke haft anledning att frångå denna grundsats,

1 öfrig! vill jag rätta ett misstag, hvartill ordföranden för Stats
utskottet gjort sig skyldig, då han påstått att afkastningen af länsmans- 
boställena är beräknad till tre procent af bevillningstaxeringsvärdet. Detta 
är icke med verkliga förhållandet öfverensstämmande, ty värdet grundar 
sig på 1853 års uppskattning, men i det utlåtande rörande ny reglering 
af landsstatstjenstemännens löner, som Statskontoret och Kammar-kolle- 
gium år 1865 afgaf, upptogs, på grund af Kongl. Maj:ts och Riksdagens 
beslut och för att undgå en kostsam uppskattning af boställenas värde, 
desammas afkastning till tre procent af bevillningstaxeringsvärdet.

Jag hemställer till en hvar, som genomläst hvad statsråds-protokollet 
innehåller . angående denna regleringsfrågas utvecklingsgång, om icke skulden 
till, att frågan ännu icke biilvit definitivt afgjord, hvilar lika mycket på 
föregående riksdagar som på regeringen. Jag har icke någon skyldighet 
att försvara föregående regeringar, men har dock ansett mig böra påpeka 
detta förhållande.

Det ligger i sakens natur att jag icke i allo kan gilla Stats-Utskot- 
tets förslag, då det icke öfvereusstämmer med hvad Kongl. Maj:t äskat, 
men då man inom Första Kammaren erkänt, att Kongl. Majas begäran 
varit rättvis och billig, och att endast klokheten bjöde att i stället om
fatta Stats-Utskottets förslag och då detta tillstyrker det minsta som bör 
beviljas, torde Kammarens rättskänsla bjuda att gilla hvad Utskottet till
styrkt i denna del.

Herr Diss Olof Larsson: Då jag i reservation mot Utskottets
förslag uttalat mina åsigter i frågan och dessutom Grefve Posse med 
flere talare redan anfört hvad jag hufvudsakligen velat säga, skall jag icke 
länge upptaga tiden, utan endast yttra några få ord.

Jag vill icke tvista om bebo! af ifrågavarande löneförhöjning före
finnes eller icke, jag tvärtom beklagar att jag nödgas afslå det begärda
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anslaget. Jag instämmer i {lera yttranden, som afgifvits till förmån för 
löneförhöjningen, men måste protestera mot åtskilliga skäl, som derför 
blifvit anförda. Eu talare på skånebänken åberopade länsmännens många 
och olikartade göromål, att de skulle hålla ordning, efterspana tjuf var, 
syna vägar in. in.; ja han påstod, att de skulle ombestyra allting. Förr i 
verlden var det -klockarfar4*, som skulle "allting bestyra*1, men nu måtte 
lians göromål enligt den talarens förmenande hafva blifvit öfverflyttade på 
länsmannen, men talaren menade väl icke så allvarsamt med detta tale
sätt, och det kan således icke inverka på frågans afgörande.

Grefve Sparre uti hvars yttrande jag i många delar instämmer, yttrade 
bland annat, att man eu för tiden hade ökade anspråk på redbarhet bos 
länsmännen. Härutinnan är jag af olika tanke med honom. Jag både nem
ligen trott att man alltid fordrat, att länsmännen skulle vara redlige män 
och jag beklagar ett sådant yttrande från eu landshöfding, som har så 
stor del i deras tillsättning. Ty det vill af detta yttrande framgå att lian 
icke käft några öfverdrifna fordringar i den vägen hos den som utnämnts. 
Dock gläder det mig att han numera kommit till den åsigt, att lian ökat 
fordringarne på redbarhet hos desse tjensteman.

Eu talare på westmanl ands bänken yttrade att han instämde med re- 
servanterne, då desse sagt, att statens tjensteman borde beredas fullt upp 
att göra men ock att de äfven skulle vara väl aflönade; han vidhöll icke 
konseqvensen af reservanternes förslag, att reglering af lönerna måste stål- 
ställas i oskiljaktigt sammanhang med reglering af tjenstehefattningarne, 
ty lian var genast färdig att afgöra den ena delen af irågan.

Jag har sagt att jag beklagar att jag nödgas motsätta mig Utskot
tets förslag, då jag medgifver, att hehofvet af löneförhöjning finnes på 
liera ställen, men om man beviljar detta anslag, befordrar man icke den 
reglering, hvarom Civil-ministern sjelf talat och som vi så lifligt eftersträfva.

Eu omständighet, som talar för afslag, är att i så fall tjenstemännen 
sjeifve torde komma att påyrka regleringen, och man bär exempel på att 
tjenstemännen kunna bättre göra sig hörda på högre ort, än de, som betala 
dem. Om 1856 års Riksdag icke beviljat 100,000 R:dr till löneförbättrin
gar vid indelta arméen, hade vi säkerligen långt för detta haft eu reglering 
i denna fråga genomförd och sluppit detta anslag, men det bär ända se
dan deri tiden qvarstått och nu finner man af frainställningarne på fjerde 
hufvudtitein, att det är fråga om att öfverflytta detsamma på ordinarie 

(stat, sedan vi sexton år väntat på en reglering. Vid 1856 års riksdag 
sade Kong!. Maj:t, att tillgångar nog funnes, blott regleringen hunne ge
nomföras, att regleringen ofördröjligen skulle ske och att det icke kunde 
dröja mer än 3 eller 4 år; Stats-Utskottet både åtskilliga betänkligheter 
vid att bifalla, men för den dyra tidens skull beviljades anslaget. Nu 
har sedan dess den långa tiden af 16 år gått, och jag vet icke, om vi 
ännu stå målet nära, men det ser icke så ut, då man vill uppföra an
slaget på ordinarie stat. Jag befarar, att vi nu befinna oss framför eu 
likadan utgiftspost, om Utskottets förslag bifalles, och jag vill således icke 
heller bifalla Utskottets förslag.

Jag har val antecknat åtskilligt mera, som jag tänkt att vederlägga, 
men inskränker mig till det redan sagda, och slutar med att yrka af
slag å såväl Kongl. Maj:ts framställning som Utskottets förslag.

Herr
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Herr Peter Olsson: Då jag biträdt det slut, hvartill Utskottets
pluralitet i denna fråga kommit, må det tillåtas mig att i korthet antyda 
mina skäl närför. Hvad törst Kongl. Maj:ts nådiga proposition i frågan 
beträffar, så, då det synes som ej något yrkande på bifall till densamma 
bär blifvit på allvar gjordt, vill jag icke yttra mig om den Kongl. propo
sitionen, ehuru åtskilligt kunde dervid vara att erinra.

torde vara klart för alla att, hvad angår de löner, för hvilka 
förhöjning nu blifvit ifrågasatt, dessa äro af den beskaffenhet, att de sy
nas tarfva någon förbättring; men å andra sidan lärer det icke kunna 
bestridas, att, såsom Herr Statsrådet och Chefen för Civil-departementet 
sjelf vitsordat, åtskilliga landsstatstjenster numera skulle kunna indragas, 
och att derföre den af Herr Civil-ministern utlofvade reglering är af behof- 
vet påkallad. Om jag än ä ena sidan icke kan annat än medgifva, att 
ganska goda skäl tala för reservanternas mening, så torde a andra sidau 
billigheten kräfva, alt afseende göres å de framställningar om förbättring af 
laudsstatstjenstemänuens löner, som nu föreligga, vid det förhållande att man 
h-ke kan bestrida behofvet af eu löneförhöjning för desse tjensteman. Att ingå 
i eu närmare granskning af de speciel löner, som möjligen tarfva förbättring, 
eller de tjänster, som skulle kunna indragas, låter sig icke göra utan en fullstän
dig undersökning och utredning i detta afseende. En sådan fullständig utred
ning förefinnes nemligen icke i den Kongl. propositionen och Herr Civil
ministerns anförande till statsråds-protokollet i detta ämne. Af denna an
ledning hai ock UtSKOttet lått betrakta frågan i dess allmänhet. Då Herr 
Civil-ministern tydligt förklarat, att såväl den af Kongl. Maj:t under den 
6 Februari 1846 förordnade komité för utarbetande af förslag till åtgärder, 
ledande till förenklande af bcskattningsväsendet samt uppbörds- och redo
görelseverket, som ock andra sakkunnige personer uttalat det omdöme, 
att, vissa landsstatstjenster kunna utan olägenhet indragas och .således 
någon besparing för statsverket derigenom uppkomma, har Utskottet ansett 
klokast att nu bevilja blott eu del af det utaf Kongl. Maj:t äskade anslag, 
i det dubbla syfte att derigenom underlätta den ifrågasatta omregleringen 
och derjemte ådagalägga, att i de fall. der eu löneförbättring redan nu 
är af behofvet påkallad, det icke varit Utskottets mening att vägra det 
derför erforderliga anslagsbelopp. Af dessa från klokhetens och billighe
tens synpunkter hem tade skäl har Utskottet föreslagit Riksdagen att be- 
vilja ett extra anslag af 100,000 R:dr för är 1874 till provisoriskt höjande 
åt aflöningen för länsbokhållare, land skontorister och länsmän, och då jag 
i allo insiämt i detta Utskotts beslut, tillåter jag mig nu vördsamt yrka 
bifall till Utskottets hemställan i denna punkt.

Herr Åke Andersson: Jag skulle för min del icke hafva något
emot att låta irågau . om en löneförhöjning åt ifrågavarande landsstats- 
tjenstemän anstå i afvaktan på den utlofvade omregleringen af dessa 
tjänster, men då, erfarenheten visat, hur långsamt det gått, med förslag i 
likartade syften, vill jag gifva min röst för bifall till Utskottets hemstäl
lan i denna punkt. De af oss, som voro med vid 1868 års riksdag, 
minnas nog att Riksdagen då aflat eu skrifvelse till Kongl. Maj:t med 
begäran om utredning, huruvida icke civilstatens boställen skulle kunna 
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indragas. Denna skrifvelse blef af Kong!. Maj:t samma år remitterad till 
Kammar-kollegium ock Statskontoret, som först efter öfver två års för
lopp afgaf utlåtande i ämnet. Deraf framgick, enligt hvad af statsråds
protokollet inhemtas, att i bergslagen funnos åtskilliga boställen, öfver 
hviika det icke tillkom Kammar-kollegium att yttra sig, och frågan blef 
då remitterad till Kommers-kollegium. Ärendet kom dit i Februari må
nad 1871 och detta Kollegium måste i sanning hafva mycket att göra, 
ty ännu har det icke inkommit med något utlåtande deröfver. Då vi 
således se, huru långsamt det går med dylika frågors utredning, så skulle 
det kunna hända, om vi nu afsloge Utskottets hemställan och gillade 
reservanternes åsigt, att desse så svagt aflönade tjensteman finge vänta 
kanske tio år på eu löneförhöjning, och jag vill för min del icke vara 
med om att afvakta ett förslag till omreglering af landsstatstjensterna, då 
detta icke kan ske utan på de svagast aflönades bekostnad. Länsmännen 
äro, enligt mitt förmenande, alldeles oumbärliga. Vi hafva ingen annan 
landtpolis. Om någon, vare sig genom rån, stöld eller på annat sätt blir 
förorättad, till hvem skall han då vända sig för att få upprättelse? Jo, 
till länsmannen, men denne kan icke för sin ringa lön göra så många 
resor i förening med kostnad och ansträngningar, som ofta erfordras för 
att taga rätt på brottslingar, återskaffa stulet gods o. s. v. Hvem får 
då sitta emellan? Jo, just den förorättade. Jag vill derföre gifva min 
röst för bifall till Utskottets förslag, såsom varande den rätta medelvägen, 
i följd hvaraf de tjensteman, som äro minst aflönade, kunna få någon till
ökning tills regleringen blir verkställd, hvaremot jag icke kan vara med 
om att bifalla Kongl. Maj:ts proposition, då jag finner på hvilket sätt 
boställen äro uppskattade.

Herr Key: Här har förut blifvit omnämndt, hurusom frågan om
förvaltningens omorganisation redan är ett hälft sekel gammal och repre
sentationens liera gånger förnyade påtryckningar i detta hänseende blifvit 
lemnade utan afseende. Det torde icke heller hafva fallit ur Herrarnes 
minne, synnerligast som äfven detta blifvit här påmint torr än i dag, 
huruledes under 1850-talet, på grund af starka påtryckningar från veder- 
börandes sida, tjenstemännens löner förbättrades genom ett s. k. dyrtids- 
tillägg; detta skedde under den gamla representationens dagar. Denna 
påtryckning var sä stark, att man gaf vika för den utan att man ens 
kom sig före med att göra förbehåll, det tjenstemännen skulle vara un
derkastade den återgång, som af förändrade tidsförhållanden kunde på
kallas eller föranledas. Sedan kommo de svåra kriserna och de missväxt
år, under hviika den nya representationen började fungera. Då tystnade 
talet om löneförhöjningar, dagens lösen var sparsamhet, och man började 
åter allt mer och mer påyrka en omorganisation. Nu igen hafva kommit 
goda tider, och genast börja från tjenstemännens sida nya stormlöpningar 
göras mot statskassan, hvilkas förtrupper här och der äro synliga i Kongl. 
Maj:ts nådiga proposition till denna Riksdag. Man må då icke undra, 
mine Herrar! att den nya representationen vill genast från början ställa 
sig på ståndpunkten af motstånd och bestämdt uttala s:g derhän, att, så 
vida löneförhöjningar i större eller mindre mån må ega rum, måste sam
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tidigt dermed äfven omorganisation ega rum; och således stå reservan- 
terne här, principielt taget, i sin goda rätt, hvaremot ingen anmärkning 
är att göra.

Då jag det oaktadt i Stats-Utskottet biträdt majoritetens beslut, så 
var det följaktligen icke derför, att jag underkände denna princip, och 
icke heller derför, att jag icke ansåg sättet lämpligt, nemligen att genom 
det enda verksamma medel, som står representationen till buds, söka få 
fram hvad man önskar — jag menar icke med kraftapparateu af en 
egentlig “skattevägran", såsom den ärade talaren på westeråsbänken ut
tryckte sig, utan helt enkelt genom en mera godmodig anslagsvägran, 
genom yrkande, särskilt här, om uppskof med beviljandet af ett anslag, 
hvilket sätt att gå til) väga visst icke bör anses motivera ett högtidligt 
frammanande af Hans Järtas skugga eller filosofen Boströms dito såsom 
samme talare tycktes vilja anse behöfligt; — men, säger jag, då jag nu 
biträdt Stats-Utskottets majoritet, oaktadt jag principielt gillar reservan- 
ternes motstånd, så har skälet varit, att jag icke velat tillämpa satsen 
“flat justitia, pereat mundus — må rättvisa skipas, om ock verlden derpå 
går under", — utan ansett, att i fall, sådana som det ifrågavarande, när 
nöden står för dörren, principerna måste något litet maka åt sig, ty det 
finnes något högre än blotta bokstafsrätten. Synnerligast bebjertansvärd synes 
mig landskontoristernas ställning vara, desse tjensteman, som icke hafva 
ens så mycket som eu vanlig vaktmästare i lön; och att, när i våra 
tider, med deras hastiga fluktuationer på industriens område, frestelserna 
äro kanske större än tillförene för landsstatens tjensteman, att då, säger 
jag, snart sagdt hänvisa desse tjensteman att på annat sätt än genom de 
synliga medlen eller tjensteiukomsterna bereda sig förtjenster, det är nå
got, som åtminstone för mig är motbjudande.

Då nu emellertid, efter hvad jag af tidningar^ sett, en särskild 
komité skall taga frågan rörande landsstatstjenstemännens löner och 
göromål om band, sä tror jag att det för närvarande är tern ligen likgil
tigt, antingen Utskottets förslag bifalles eller icke, ty på ett år sker väl 
icke sä stor skada, om detta anslag nekas. Dock anser jag det vara 
bättre att det beviljas, och då vi ännu icke sett den nämnda komitéens 
yttrande, och det således icke heller torde vara rätt att på förhand derom 
uttala något misstroende, så, och på öfriga anförda skäl, önskar jag för
min del att Utskottets förslag måtte bifallas.

Herr bingla lider: Såsom motionär i frågan torde det vara mig 
tillåtet yttra några ord, ehuru jag af hvad hittills blifvit i densamma ut
talad!, ganska väl finner, att jag icke kan uträtta något till förmån för
min motion. Jag är ingalunda den, som i allmänhet vill klandra Stats
utskottets utlåtanden eller betänkande!), utan tvärtom gillar jag fullkomligt 
dess tendens att iakttaga all sparsamhet, varsamhet och noggrannhet med 
statens medel, och jag skall aldrig underlåta att hålla de ledamöter, som 
så göra, räkning derför; men jag kan icke undertrycka den känslan, att 
sparsamhetsnitet synes mig gå längre än sig borde, när det söker göra 
sig gällande äfven i fråga om löneförhöjning åt så illa afiönade tjenste
man, som länsmännen i allmänhet äro. Besinnar man, att desse tjenste- 
män på många ställen icke hafva annan inkomst än sin lilla lön å 850
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R;dr, såsom förhållandet är inom mitt kommittén iskap, der länsmans- 
boställena äfven äro indragna, så bör man finna, att de med afl spar
samhet skola hafva ganska svårt att draga sig fram, synnerligast om man 
tillika tager i betraktande deras ofta rätt betungande tjensteålig- 
ganden. Jag känner länsmän, som årligen få i och för vägsyner göra 
resor på omkring 60 mil, en vet jag, som till och med fått resa 
öfver 130 mii, för efterspanande af brottslingar, och när man drager 
ifrån kostnaden för sådana resor och alla andra extra utgifter, så 
återstår ganska litet att dermed föda hustru och barn. Det förefaller 
då icke så litet obilligt att. när staten förut tilldelat dem eu torr brödbit 
icke nu ens vill gifva dem något, sofvel härtill utan endast ett afgnaget 
ben. Mig synes att staten bör åt desse sina tjensteman, som tillhöra 
yttersta länken i landsstatstjenstemännens kedja, gifva åtminstone eu sådan 
lön, att de dermed kunna reda sig utan att vara nödtvungne, till men för 
tjensten, slå sig på andra (»förvärf. Mä vi ihågkomma, vi som äro repre
sentanter för landsbygdens befolkning, att, här snart, nog torde föreligga eu 
för oss mycket vigtig fråga, som för närvarande är under behandling i 
Stats-Utskottet: den om grundräntornas afskrifning. Vi begära der eu 
afskrifning å ett belopp, som, när man kapitaliserar efter 6 procent, uppgår 
till omkring hundra millioner riksdaler; men hur skola vi väl kunna hop
pas att der vid lag vinna hvad vi önska, om vi icke sjelfva visa oss rätt
vise mot denna tjenstemannakorps, länsmännens, som vi i eu mängd olika 
förhållanden stå så ofantligt nära? Visserligen hafva flere representan
ter här sagt, att länsmännen hafva så godt som ingenting att göra; men 
jag beklagar att sådana ord fallit, och jag skulle hafva önskat att de 
Herrar, som yttrat denna åsigt, först tagit litet närmare reda på verkliga 
förhållandet. Åtminstone skulle jag icke hafva väntat att en man. sådan 
som Herr Carl Ifvarsson, hvilken i allmänhet plägar hafva dylika frågor på 
sina tern iingrar, visat sig hafva sä liten kännedom om instruktionen för 
länsmännen, att han kunnat påstå någonting dylikt. Eu talare från Norr
land har sagt, att länsmännen i de södra orterna icke hafva något att 
göra, men jag vet bestämdt att förhållandet är det motsatta, ty jag har 
varit tillsammans med länsmännen i min ort både vid deras tjensteförrätt- 
ningar och eljest, så att jag känner lika väl att deras åligganden äro 
många och stora, som att deras löner äro mycket små.

Jag vill emellertid icke göra något yrkande än om bifall till hvad 
Utskottet hemställt, då jag hör att detta redan är af Första Kammaren 
godkänd t, och häruti således ligger enda möjligheten att för denna gång 
vinna någon sorts löneförhöjning åt desse tjensteman, ehuru det, såsom 
jag nyss antydt, icke är stort annat än att kasta ett ben åt en tiggare.

Herr Törnebladh: Jag vill icke inlåta mig i någon undersökning
af Riksdagens rätt att genom anslagsvägran söka af regeringen framkalla 
en omreglering af nu bestående förvaltningssätt, utan tror det i föreva
rande fall vara alldeles tillräckligt att efterse, huruvida behof af och bil
lighet för eu sådan åtgärd förefinnes. Här möter då, att från regeringens 
sida finnes alldeles bestämdt uttalad en benägenhet att gå Kiksdagens 
önskningar till mötes, när Herr Civil-ministern upplyst, det han vore be
tänkt på att omorganisera landsstaten och kandi är, att för sådant ända
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mål eu komité redan blifvit tillsatt. Således kan man icke hysa något 
tvifvel om benägenheten, inen väl deremot huruvida denna benägenhet 
verkligen skall leda till eu omreglering. Då detta emellertid är något, 
som framtiden skall afgöra, så kan ett tvifvel visserligen uttalas, men detta 
tvifvel synes då utgå från eu föreställning om de med omregleringen före
nade svårigheter, eu föreställning som väl också kan hafva sitt berätti
gande. År nu detta riktigt, så bör man, synes det mig, icke låta de 
bestående förhållandena lida derför att det icke kan gå så fort med om
regleringens verkställande, och i synnerhet vore det orätt att låta de 
tjensteman, som redan äro anställde, deraf röna olägenhet. Men det kan 
finnas en annan invändning att göra, nemligen att man genom ett anslag 
i detta hänseende skulle i någon män hindra eller motverka den riktning, 
hvari regleringen tankes komma att gå. Nu har dock af eu föregående 
talare blifvit erkändt, att här ifrågavarande löneförhöjning rörer sådana 
tjensteman, som icke göras umbärliga i och genom omregleringen. Läns- 
manstjensterna skola äfven efter denna komma att finnas, och lands
kontorets göromål skola, snarare ökas än minskas genom den ifrågasatta regle
ringen. Således står den begärda löneförhöjningen icke i strid med den 
tänkta riktningen af den reglering, som vi alla önska och hoppas på Då 
är vidare att se efter, om vi icke böra anses skyldige att under öfver- 
gångstiden laga så, att ärendena må hafva sin bestämda och gilla gång, 
eller, med andra ord: innan man går in på den nya vägen lär man väl 
få fortfara att gå i de gamla hjulspåren, tills de nya äro banade. Och 
således torde medel böra fortfarande beviljas för att man skall kunna gå i 
dessa hjulspår.

Det har vidare blifvit sagdt att det skulle vara önskligt, om eu på
tryckning äfven af tjenstemännen sjelfva här vid lag inverkade på rege
ringens vilja och kraft att genomföra reformen. Jag tror dock icke att 
Riksdagen och särskilt denna Kammare behöfver söka bistånd af tjenste- 
männen för att få eu dylik reform genomförd; detta vore att tänka allt
för lågt om Kammarens egen kraft, eu kraft, som jag tror finnas och 
kunna göra sig gällande utan ett sådant bistånd, som bär blifvit omför- 
mäldt.

Men, säger någon, behöfligheten af anslaget är icke styrkt, länsmän
nen t, ex. hafva icke nog sysselsättning. Härom synas emellertid tankarne 
vara delade, i det somliga neka. andra åter medgifva, att länsmännen 
hafva full sysselsättning; och för min del tror jag al* de senare i de 
iiesia fallen hafva rätt. Men det har också ytterligare anmärkts, att 
länsmännen hafva åtskilliga biförtjenster. Må så vara, men säkert är, att 
dessa biförtjenster minskats i samma mån som välståndet i allmänhet 
stigit, hvaremot mängden af de besvär, för hvilka särskild ersättning i 
allmänhet icke är att påräkna, såsom indrifning af vissa resterande utskyl- 
der etc., qvarstå, och i betydlig män hindra länsmännen från att egna 
sig åt andra mera lönande värf, hvilka för öfrigt i följd af andra omstän
digheter, som förut blifvit af flere talare berörda, nu icke på långt när 
så mycket som förr komma länsmännen till godo.

Det har slutligen äfven sagts, att behofvet icke skulle vara lika för 
alla länsmän och art särskildt de, hvilka hafva boställen, åtminstone på 
många ställen skulle vara fullt tillräckligt aiiönade. Detta kan visserligen
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vara sannt, men anmärkningen träffar då Kong!. Maj:ts nådiga proposition, 
icke Utskottets föreliggande hemställan, ty i densamma är just tillfälle 
lemnadt för Kongl. Maj:t att göra afseende på de olika förhållanden, 
som på olika ställen kunna förefinna^.

Hvad särskilt landskontorets tjensteman beträffar, så söker jag stöd 
för en löneförhöjning åt desse i den här mot densamma framhållna om
ständigheten, att ganska många af dem för närvarande måste för sin 
utkomst söka skaffa sig inkomster bredvid tjensten, hvilket just visar 
att deras löneinkomst är otillräcklig.

Då så är, kan jag icke a.nnat än instämma i det resultat, hvartill 
Utskottet kommit, aldrahelst som det torde få anses alldeles gifvet, att, 
om man nekar sitt bifall härtill, detta nekande af anslag kommer att 
träffa, icke blott på ett och annat ställe utan äfven hela riket, en hel 
klass af tjensteman som står och måste stå i aldra närmaste beröring 
med folket, och att således verkningarne af en sådan nedprutning skola 
kännas vida mer, än om vi nekade några hundra- eller tusental af riks
daler till löneförhöjning för tjenstemän i de högre embetsverken och 
kollegierna. Det är nemligen just det egentliga folket som erfar skada, 
om desse nu ifrågavarande tjenstemän icke hafva löneinkomster som 
göra för dem möjligt att uppträda med den hållning och ega den ställ
ning, som erfordras för att tillvinna dem välbehöffig aktning och för
troende. Säkert är nemligen, att tillvaron af eu dålig länsman lätt kan 
göra, att befolkningen i distriktet blir demoraliserad.

På grund af hvad jag sålunda haft äran anföra, anhåller jag om 
bifall till Utskottets i ämnet gjorda hemställan.

Herr Wigardt: Här är redan så mycket sagd!, både för och mot 
i denna fråga, att det väl kunde synas öfverflödigt att vidare yttra sig i 
densamma, enär nu troligen litet hvar af oss fattat sitt beslut; men då 
någre talare yrkat afslag å såväl Utskottets hemställan som Kongl. 
Maj:ts nådiga proposition i ämnet, så vill jag för min del taga mig fri
heten tillkännagifva, att jag ämnar l östa för bifall till Utskottets be
tänkande, och jag gör detta så mycket heldre som jag har mig ganska 
väl bekant att länsmännen icke hafva det så fördelaktigt stäldt, som 
rnånge här velat påstå, åtminstone icke i den trakt jag tillhör, utan hafva 
de tvärtom i allmänhet ganska svårt att uppehålla sig, under det att å 
andra sidan, till följe af de små lönerna, många af dem — jag måste 
erkänna det — hafva, sorgligt nog, nödgats, på sätt man af tidningarne 
erfarit, ansluta sig till mindre hederliga utvägar, kommit på balans o. s. v.

Dessa omständigheter göra att jag, som i likhet med Herr Carl 
Ifvarsson önskar en omreglering, dock icke tills denna sker vill sätta 
desse tjenstemän på svältkur, utan önskar jag att Kongl. Maj:ts regering 
måtte af de 100,000 R:dr, som Stats-Utskottet här tillstyrkt, tillerkänna 
såväl länsmännen som de öfrige ifrågavarande landsstatstjenstemännen 
den tillökning i deras löneinkomster som behofvet synes kräfva, till dess 
att ny reglering kan komma till stånd; och yrkar jag alltså bifall till 
Utskottets hemställan.

Herr Jöns Pehrsson: Det är nästan första gången jag hör att de,
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som i allmänhet vilja försvara regeringens åtgärder, skulle vilja åtnöja 
sig med hälften af hvad regeringen önskar. Då jag icke kan betrakta 
Utskottets tillstyrkan såsom annat än ett hälft tillmötesgående mot 
regeringen, så bevisar väl detta att Utskottet här icke kunnat gifva 
regeringen rätt, hvilket icke heller är underligt. Hade regeringen haft 
rätt, hvarför icke förorda dess förslag helt och hållet? Då så skett, så 
tror jag derföre att här finnas ganska stora skäl att icke förorda något 
alls af detta anslag. För det första synes det nemligen som skulle det 
icke hafva varit så allvarsamt menadt att vilja hafva hela summan, och 
det har ju äfven af flere talare här framhållits att åtminstone en del 
länsmän skulle kunna nöja sig med eu något mindre aflöning. Men för 
det andra tror jag äfven, att, om man ville gifva länsmännen dubbelt så 
mycket som de nu hafva, så skulle det ändock icke räcka till för alla, 
utan skulle det alltid finnas någon eller några som ville hafva ännu mer. 
Så visar det sig ju i allmänhet vara fallet med alla tjenstemän. Säga 
för öfrigt hvad man vill, så är det klart, att, om länsmännen icke med 
fog kunna påstås hafva full sysselsättning med sådana göromål, hvarför 
de ega tillräcklig ersättning, så kan det icke heller vara så farligt att 
dröja med löneförhöjningsfrågan ett eller annat år, tills man hunnit se 
verkningarna af det förslag som regeringen, på grund af den nu sam
mankallade komiténs utlåtande, kan komma att afgifva. Skulle man 
döma af de personer, som äro ledamöter i denna komité och af Indika 
två äro landskamererare och den tredje kronofogde, så vore måhända 
icke så mycket af denna komité att vänta, och då kunde det snarare 
vara skäl att antaga Kongl. Maj:ts förslag, för att slippa komitéens; men 
det är kanske för tidigt att ännu yttra sig om den saken. Emellertid 
har man förut sett att, när ett anslag en tid beviljats såsom extra, så 
har regeringen efter några år sökt att få det till ordinarie. Så t. ex. i 
år med det tillfälliga anslag, som hittills utgått till de svagast aflönade 
officerarne, hvilket man nu vill få uppfördt på ordinarie stat, och detta 
fastän man erkänner att efter en lämplig lönereglerings genomförande, 
tillräckligt med medel skulle blifva öfriga för att aflöna desse officerare.

Hur man än må se saken, så synes det icke vara så farligt att låta 
med beviljandet af här ifrågavarande anslag anstå åtminstone ännu ett 
år, och jag är öfvertygad att icke många länsmän skola svälta ihjäl under 
tiden, Hafva de icke tillräckligt med göromål i och för tjeusten, så kunna 
de sysselsätta sig med annat, såsom man här i hufvudstaden ser att många 
tjenstemän sysselsätta sig med flera fenster samtidigt, något som väl icke 
kan anses mindre lofligt för tjenstemän i landsorten än för dem i huf
vudstaden.

Hvad beträffar det moraliska inflytande, som länsmännen förmodas 
skola utöfva på befolkningen i sina distrikt, så tror jag icke just att fol
ket i allmänhet tager så synnerligt stort intryck af länsmännen i det hän
seendet, utan bibehåller sin moralitet oförändrad, antingen länsmännen 
äro bättre eller sämre.

Jag finner således intet skäl att bifalla Utskottets betänkande, när 
man ändock icke tror sig om att kunna bifalla Kongl. Maj:ts proposition 
i dess helhet.

4&7
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Herr Friherre Ericson: Jag anser icke denna sak vara synnerligen 
förtjent af en så lång diskussion, och, då jag icke desto mindre begärt 
ordet, lofvar jag åtminstone att vara så kort som möjligt. För egen del 
har jag inom Utskottet röstat med minoriteten, hvilket jag nu ansett mig 
böra nämna, äiven med risk att derigenom utsätta mig för ogillande; 
men deremot finner jag icke att Utskottets ordförande skulle haft någon 
skyldighet att låta anteckna olika meningar, ja, jag bestrider att han ens 
egt rättighet dertill, och sjelf ansåg jag saken så likgiltig, att jag icke 
tänkte på att låta anteckna mig som reservant.

Såsom Horrarue af diskussionen kunnat höra, är det endast eu talare, 
den ärade representanten från Kalmar, som funnit någon trygghet i hoppet 
att regeringen skulle vara benägen att gå Riksdagens önskningar till mötes. 
Såsom Herrarne vidare veta är Utskottets förslag redan åt Första Kam
maren godkändt, jag tror utan votering och äfven utan reservation. I sak 
går detta förslag ut på det samma som reservanternes. Både de ene och 
de andre hafva ansett det betänkligt att, då förslag till eu definitiv löne
reglering för landsstatens omhels- och tjensteman inom kort torde komma 
att föl- Riksdagen framläggas, tillstyrka de föreslagna löneförbättringarna, 
enär sådant kunde hindrande inverka på genomförandet af de förenklade 
anordningar inom förvaltningen, hvarom Riksdagen hos Kongl. Maj:t gjort 
underdåniga framställningar. Således har Utskottet icke velat på ordi
narie stat anvisa de af regeringen begärda 170,045 R:dr, ja, Utskottet bär 
gått ännu längre, då det icke ens velat åt regeringen förtro detta belopp 
såsom extra anslag, utan prutat ned summan till 100,000 R:dr, natur
ligtvis för att derigenom gifva mera eftertryck åt sina uttalanden; och jag 
bär icke hvarken här eller i Första Kammaren hört någon säga, att icke 
Utskottet haft rätt att så gå till väga. Utskottet underkänner alldeles 
icke hvad som talar för de ifrågasatta löneförhöjningarna, men det hav 
funnit betänkligheter etc. till följe af Riksdagens förr gjorda framställ
ningar om förenklingar i förvaltningen, Indika framställningar hittills blif
va lemnade utan afseende. Detta är alldeles detsamma som hvad här 
yttrades i Lördags, då vi för att icke hindra och likasom fastlåsa frågan 
om förvaltningens förenkling ansågo oss böra vägra ett begärdt anslag å 
Sjette hufvmltiteln. Och vi hafva fått ett eklatant erkännande åt båda 
Kamrarne, att detta är rätta sättet att gå tillväga. Det är eu smaksak 
huruvida man dervid anser sig böra vägra ett, större eller ett mindre be
lopp, och detta beror ytterst på huruvida man vill att Riksdagen skall 
gifva ett kraftigare eller lindrigare eftertryck åt sina uttalanden Somliga 
anse eu lindrigare påtryckning tillräcklig, och desse rösta antagligen med 
Utskottet; men för min del tror jag deremot en något skarpare sådan 
vara nödvändig, och kommer jag derföre att rösta emot; hela detta 
anslag.

Herr Gx-efve Sparre: Jag har egentligen begärt ordet, för att till
kännagifva., att, sedan flere talare yrkat bifall till Stats-Utskottets förslag, 
jag vilt förena mig med dem och således afstå från mitt förra yrkande. 
Jag anser mig dervid icke böra ingå i någon analys af, hvad det betyder, 
att man uttalar ett "starkare'1 eller “lindrigare11 misstroende. Jag tillhör 
den mening, som håller före, att man bör taga emot hvad man kan få.
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om ock man icke erhåller allt hvad man kunde finna rätt och skä
ligt vara.

T (ifrigt anhåller jag att. i anledning af Herr Ordförandens i Stats
utskottet yttrande, att något egentligt behof här icke kunde anses vara 
förhanden, då endast från visso håll framställning om förbättrad löne
reglering för landsstaten inkommit, till regeringen, anmärka, att jag för 
min del icke tycker särdeles mycket om, att tjensteman framträda och 
föra klagan öfver, att de hafva för liten lön. Mig synes, att det bör vara 
representationens och regeringens pligt att tillse, att statens tjenare, hvarje 
deras bön förutan, aflönas så, att de kunna lefva, och jag kan till följd 
häraf erkänna hvarken befogenheten eller lämpligheten af dylika peti
tioner.

Densamme ärade talaren har vidare anmärkt., att af 520 personer, 
som länsmännen för närvarande utgöra i hela riket, ett antal af 213 har 
boställen och att således blott för de öfrige någon lönetillöknin.: erfor
drades. Är månne detta antagande fullt riktigt? Nej, tinne Herrar. Bland 
dem, som innehafva boställen, finnes visserligen en och annan, som bal
ett godt boställe, men jag tror mig veta. att detta förhållande icke är 
allmänt och särskilt måste jag intyga, att inom mitt län en stor del 
boställen äro ytterst dåliga. Den omständigheten, att en och annan un
dantagsvis råkar hafva ett godt boställe, kan val icke innebära någon 
giltig anledning att låta alla andra, hvilka icke hafva boställen eller dåliga 
boställen, svälta.

Eu annan talare förklarade att, länsmännen hade litet att göra — ja, 
hvad skulle då blifva resultatet? jo, att då skulle de äta litet. Jag an
tager dock, att denna ordination icke kan efterlefva» af länsmännen. Jag 
fruktar, att de måste lefva, antingen de nu göra litet eller de hafva myc
ket att göra. Men hvad angår deras göromål, sä äro dessa på olika tider 
ganska olika. Bland deras många befattningar är eu den, att de ensamma 
utgöra polisen på landet; — vilja Herrarne, att dessa skola oupphörligt hafva 
att göra? Ja, då vilja Herrarne ock, att många brottslingar skola finnas 
i landet Men för min del tror jag, att vi tvärtom böra tacka Gud, om 
förhållandet icke är sådant och om polistjenstemännen t allmänhet icke 
hafva mycket att göra. Detta bevisar ju, att rättstillståndet är i samma 
män godt och tillfredsställande. Men icke kunna de derföre undvaras. 
I allt fall är det deras pligt att vaka deröfver, att ordningen upprätt- 
hålles. Och äro de skickliga, dugliga, och ordentliga karlar, sä att hvar 
och eu, som går hafvande med onda uppsåt, känner sig hafva anledning 
till fruktan, att, om lian begår en förbrytelse, den skall komma att åtalas 
och bestraffas, hafva de derigenom uträttat ganska mycket i sitt kall till 
gagn för det allmänna bästa. Ty polisens uppgift är att förekomma brott, 
icke blott att beifra dem. Eu annan befattning är JExecutionerna. Då 
såsom nu är fallet tre goda år följt på hvarandra, äro executionerna få 
till antalet; men icke kunna vi derföre umbära executorer. Således om 
länsmännen för närvarande hafva litet att göra, så är det en lyckträff, 
men ett dåligt år förändrar snart detta lyckliga förhållande.

Jag skall icke upptaga tiden längre. Jag vill, dertill föranledd afen 
värd representant från Dalarne, som alltid roar sig med att göra anteck
ningar och sedan håller långa tal om ett litet ord, slutligen blott hem-
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ställa, huruvida icke vår tid i allmänhet ställer större anspråk på tjenste- 
männens duglighet och redbarhet, än förr var händelsen. Jag menar, att 
tjenstemännen i de lägre graderna förr i verlden ej brukade vara så all
deles oemottagliga för handtryckningar och cadeauer, hvilket den allmänna 
redbarheten, så hos dem sjelfva som hos allmänheten, alldeles icke längre 
tillåter, och just denna omständighet har förminskat deras inkomster utan 
att derföre göra dem mera umbärliga,

Herr Edström: Jag har endast begärt ordet för att vitsorda att,
enligt min öfvertygelse, behofvet af löneförbättring är i synnerhet för lands- 
kontoristerne stort och påträngande. Det torde vara nogsamt bekant, 
hurusom under de sednare åren göromålen för dem ökats betydligt och 
för min del anser jag, att det vore orimligt att längre låta dem förblifva 
i afsaknad af förbättrade vilkor under en tid, då å ena sidan en allmän 
prisstegring pågår och å den andra statsfinanserna befinna sig i det blom
strande skick, att staten utan olägenhet kan något se till godo sina tje- 
nares billiga anspråk. I detta hänseende får jag nämna, att eu godtgö- 
relse af 1,000 R:dr för år synes mig vara det minsta skäliga. Äfven 
hvad länsbokhållare beträffar, lärer det icke kunna förnekas, att den 
ifrågasatta förbättringen af deras löner, är af billighet påkallad. Då vid 
sådant förhållande jag följaktligen icke kan annat än önska, att någon 
löneförhöjning må kunna åt dessa båda tjenstemannakorpser beredas, kom
mer jag att rösta för bifall till Utskottets förslag.

Herr Öar! Ifvarsson: Herr Talman, miue Herrar! Jag skulle må
hända icke upptaga Kammarens tid vidare i denna fråga, då jag tror mig 
hafva, dels genom min reservation och dels genom det yttrande jag förut 
i dag afgifvit, både uttalat min mening och anfört skäl för densamma, 
om jag icke ansett mig nödsakad dertill iföljd af hvad eu talare på 
stockholmsbänken yttrat; men af denna anledning får jag anhålla om 
Kammarens uppmärksamhet i detta ämne ännu en gång.

Den ifrågavarande värde talaren har mera än en gång, således icke 
allenast nu utan äfven förut under föregående riksdagar stundom upp
fattat öfrige talares anföranden på ett sätt, som verkligen gifver anledning 
antaga, att han antingen måtte höra ganska dåligt eller hafva en sämre 
uppfattningsförmåga än jag trott, eller också att han med afsigt vanställer 
andras yttranden. Så gick det ock med afseende & mitt yttrande i denna 
fråga, ty jag torde icke misstaga mig derom, att fastän han icke nämnde 
namnet, han menade mig, då han behagade förklara, att jag skulle hafva 
yrkat indragning af landträntmästare-, kronofogde-, länsbokhållare- med 
flere tjenstebefattningar inom landsstaten. Jag har med anledning häraf 
velat rätta denna oriktiga tolkning af mina ord derhän, att jag icke be
stämdt påyrkade indragning af några vissa landsstatstjenster, men jag 
påstod och jag påstår fortfarande, att ingen af dessa, befattningar gifver 
innehafvare!) full sysselsättning och att till följd deraf flera, eller åtmin
stone en och annan tjenst borde kunna indragas och lönerna för dem be
sparas samt användas till löneförbättring åt de öfrige. Jag har ansett 
mig böra erinra härom, på det att de Kammarens ledamöter, som möj
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ligen icke hörde mig, ej må antaga, att den nämnde talaren hade rätt i 
hvad han anförde gent emot mig.

Han beklagade derjemte, att med syfte på sådana tjensteindragningar 
kommunen stode för dörren. Vore en sådan beskyllning i allmänhet bär 
befogad, så skulle den, efter mitt förmenande, då kunna träffa, icke en
samt mig, utan äfven i sin mån regeringen eller åtminstone Herr Civil
ministern, hvilken, under åberopande af åtskilliga till sjelfva landsstaten 
hörande tjenstemäns yttranden, ej blott i statsråds-protokollet framhållit 
möjligheten deraf, att häradsskrifvare- och kronofogdebefattningarne skulle 
kunna helt och hållit indragas, utan Herr Statsrådet bär derjemte tillsatt 
en komité, efter hvad jag antager, just för att tillse, huruvida icke in
dragning af vissa tjenster inom landsstaten må kunna ega rum, och der
till anslagna lönetillgångar användas till löneförbättringar åt landsstatens 
tjensteman i öfrigfc. Jag beklagar således i min ordning, att den värde 
talaren skall vara olycklig nog att nödgas finna, att inom sjelfva regerin
gen dessa, af honom antydda, och fördömda, tendenser göra sig gällande. 
För min del har jag likväl icke kunnat finna, att dessa sträfvande!! gå i 
den riktning han angifvit, ty icke kan det väl kallas kommunism, att 
man icke vill hafva ett större antal tjensteman, än som oundgängligen 
erfordras för att sköta statens angelägenheter.

En annan talare ansåg, att synnerligen länsmännens göromål vore af 
så mångfaldig art, att deras tid och krafter af dem togos fullt i anspråk 
och han har med instruktionen i handen sökt bestyrka detta förhållande. 
Äfven jag har sett denna instruktion och hvad mera är, jag har praktiskt 
erfarit beskaffenheten af länsmännens bestyr, då jag under många år varit 
granne till en länsman samt biträd t vid mångahanda förrättningar. Jag 
har derigenom haft tillfälle att. inhämta, hvilka förrättningar äro lönlösa 
och hvilka medföra godtgörelse. Jag är således icke så alldeles okunnig 
i detta hänseende. Jag erkänner dock villigt, att förhållandet kan vara 
något olika på olika ställen, då vissa distrikt äro så störa, att länsmän
nen der ofta nödgas göra långa resor i tjensten. Men att länsmännen 
skulle hafva full sysselsättning för statens räkning hade jag icke trott, 
att någon skulle kunna påstå på allvar.

Hvad Stats-Ut.skottets förslag i (ifrigt beträffa!-, vill jag erinra, att, 
om det godkännes, göromålen inom Civil-departementet svårligen kunna 
undgå att ganska väsendtligt ökas och i sådant fall skulle utan tvifvel 
kunnat erfordras den förhöjning af 3,000 R:dr i anslaget till befrämjande 
af göromålens gång inom Departementets expedition, som under Lördagens 
sammanträde biet' utslagen. Men lör min del må jag bekänna, att jag 
icke kom att tänka på denna omständighet, då jag framställde yrkande i 
sådan syftning. Ty onekligen är det förhållandet, att, om en rättvis för
delning af det bär tillstyrkta anslagsbeloppet, 100,000 R:dr, skall ske, 
erfordras dertill mycken tid och omsigt. Och jag befarar verkligen, att 
för denna utdelning andra och vigtigare angelägenheter kunde få stå till
baka och i thyr fall hade vi sjelfva motverkat hvad vi genom vårt nyss- 
berörda beslut afsågo att befrämja.

Slutligen får jag nämna, att erfarenheten tillräckligt gifvit vid han
den, hurusom, då fråga blir om indragning af öfsrerfiödiga tjenstebefatt- 
ningar och omreglering af tjenstemäunens löner, man alltid med mycket
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eftertryck talar om, att det är nödvändigt att något göres i den riktnin
gen och att man måste etablera eu princip. Men då man skall skrida 
till tillämpningen och fråga väckes att afslå ett anslag, hvars beviljande 
skulle motverka det. ändamål man sålunda förklarar sig vilja ernå, då 
heter det alltid: "nej, detta anslag måste beviljas; här passar icke grund
satsen. Vid ett annat, tillfälle skola vi deremot visserligen icke underlåta 
att tillämpa denna principSå går det gång efter gång, och man skulle 
häraf verkligen kunna komma på den föreställningen, att det icke är nå
got fullt allvar med hela principen, då man aldrig vill tillämpa den prak
tiskt. när anledning anses dertill förefinnas. Det är emellertid just detta 
jag önskar. Jag vill. att man eu gång må komma från ord till sak.

Det iir ock på denna ståndpunkt jag ställt mig, och på densamma 
qvarstå!' jag ännu. Emellertid har jag ingalunda gjort mig någon för
hoppning att komma i majoriteten inom Kammaren vid detta tillfälle, ty 
jag vet alltför väl, att, då frågan gäller civilstatens tjenster, starka på
tryckningar på förhand ega ram. Jag har således icke tänkt, att jag nu 
skulle lyckas genomdrifva min mening i detta fall, utan snarare raka mot
satsen. Men detta hindrar icke, att jag qvarstår på samma ståndpunkt, 
då jag finner den riktig och detta anser jag här vara händelsen. Jag 
vidhåller således mitt yrkande.

Herr P. Staaff: Herr Talman, mine Herrar. Jag anhåller till eu 
början att få vända mig mot eu viss del af det anförande, som Friherre 
Ericson för eu stund sedan afgifvit.

Under åberopande af den omständigheten, att. af do ätskillige talare, 
hvilka yrkat bifall till Stats-Utskottets förslag i denna punkt, ingen yttrat 
sig angående sjelfva motiveringen, så och enär denna motivering, ställd i 
samband med Utskottets hemställan, enligt Friherrens förmenande, skulle 
innebära ett misstroendevotum, har nemligen Friherren härmed dragit den 
slutsats, att de, som deltogo i Ståts-Utskottets förslag, jemväl måste anses 
hafva deltagit, i det misstroendevotum, hvilket sålunda skulle vara uttaladt.

Jag ber Friherren om ursäkt, men jag kan härvid icke underlåta att 
säga, att detta är orätt resoneradt och för min egen del måste jag, som 
ämnar rösta för bifall just till detta Utskottets förslag, pa det kraftigaste 
anhålla, att få hvälfva ifrån mig ända till det aldra minsta sken af miss
tanke, att jag skulle vilja bidraga till något misstroendevotum.

Sakförhållandet synes mig här vara tillräckligt talande. Jag frågar 
hvar och eu om det kan vara klokt eller rätt att lemna här gjorda fram
ställningar utan afseende; och jag skall tillåta mig, med löfte att vara 
mycket kort, att till sakens belysning framställa tvänne frågor. Den första 
är denna: förefinnes verkligen något behof af reglering utaf löneförhål
landena i de delar af förvaltningen, som här åsyftas. Den andra lyder så: 
om ett sådant behof måste anses vara förhanden, finnes någon anledning 
att vägra någon förhöjning i de knappa lönerna derföre, att man tror sig 
sålunda kunna framtvinga eu allmän reglering, hvilken man förmenar på 
sådant sätt skola skyndsammare bringas till genomförande.

A den första frågan svaras, att något tvifvel icke bor förefinuas 
derom, att en löneförbättring här är af billigheten påkallad, om man vill 
taga alla omständigheter i betraktande. I somliga trakter hafva läns
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mannen boställen; i andra icke. I Norrland finnas inga boställen. Och 
hvad förmögenheten beträffar, känner jag för min del endast tvenne läns
män, som äro rika. men detta hafva de icke hlifvit i ocli genom sina 
tjenstebefattuingar utan på grund af annan verksamhet. Särskild! är jag 
saker derom, att inom min ort länsmännen hafva göromål tillräckligt, men 
deremot icke tillräckliga inkomster.

Att återigen, hvad den andra frågan vidkommer, söka att straffa läns
männen’ och för att vinna andra mål bereda dem skada, påminner väl 
mycket om den gamla historien om smeden och bagaren, af Indika den ene 
förklarades skyldig att lida för den andres fel. Till ett sådant handlings
sätt vill jag för min del ej medverka.

Egentliga anledningen, hvarför jag begärde ordet, var dock ett ytt
rande af Herr Liss Olof Larsson derom, att i händelse detta anslag be
viljas, hinder derigenom skulle läggas i vägen för en omreglering af läns
männens tjensteåligganden.

Jag får med anledning häraf upplysa, att genom Kongl. cirkuläret af 
den 9 November 1860, angående vilkor och föreskrifter för löners åtnju
tande på ordinarie stat till högre belopp, än hvartill innehafvande full
makt hittills berättigad!, t. ex. hlifvit förordnadt, bland annat, att hvarje 
embete- och tjensteman är underkastad eu vidsträcktare tjenst,göringsskyl- 
dighet eller jemnkning i åligganden, som vid eu blifvande organisation af 
embetsverken eller eljest i allmänhet kan varda stadgad. Häraf visar sig 
således, att eu lag finnes, som bestämmer att länsmännen äro pligtige att 
underkasta sig förökade göromål och en löneförhöjning utgör följaktligen 
intet hinder att sedermera ålägga dem en vidsträcktare tjenstgöringsskyl- 
dighet. Jag har blott velat nämna detta, på, det att icke någon, i förli
tan på riktigheten af den värde talarens berörda uppgift, må derå grunda 
ettafslagå Stats-Utskottets förevarande hemställan, om Infall hvartill jag 
anhåller.

Herr Per Nilsson i Espö: Herr Talman! Eu ärad talare yttrade
nyss, att vägen icke vore banad och att han derföre icke kunde yrka af
steg å betänkandet i denna punkt. Det är också visserligen saunt, att 
vägen icke är banad, men hvems är skulden? Jag tror, att Riksdagen åt
minstone utstakat vägen genom sin skrifvelse till Kongl. Maj:t med an
hållan afl alla till civilstaten hörande boställen måtte indragas till staten 
efter nuvarande innehafvares bortgång. Om regeringen följer denna rätt
visa grundsats och framlägger för Riksdagen ett förslag, uti hvilket finnes 
tydligen bestämdt och föreskrifvet, att efter innehafvare^ afgång berörda 
boställen skola indragas samt bortarrenderas för statens räkning, och 
om derefter dessa boställen blefve utarrenderade på 20. år, är jag för min 
del förvissad, att så stora inkomster härigenom skulle tillfalla staten, att 
icke mycket behöfdes af andra medel för att ordentligt aflöna tjenstemännen 
i dessa grader. Och icke skulle val eu regering, som framlade ett dylikt 
försteg, kunna begränsa sin framställning derhän, att t, ex. länsmännen 
afspisades med 900 eller 1,000 R:dr för året. Nej, något mera blefve 
allt erforderligt och detta är också rättvist. Jag har alltid varit af den 
åsigt, att staten bör förhjelpa tjenstemännen i dess lägre grader till så 
mycken inkomst, att de må undslippa brödbekymmer, men på samma gång
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önskar jag ock, att man icke längre bibehåller det intrasslade afiönings- 
sätt, som vi ärft af förfäder, så att en del afiönas med egendomar, andra 
med spanmål och åter andra med kontanta penningar. Härutinnan är 
den åsigt, som med 1856—1858 års riksmöte uttalades af Riksdagen, att 
hvar och eu tjensteman i samma grad bör hafva samma lön, fullt klar 
och tydlig. Den är ock byggd på en så rättvis princip, att man svårligen 
kan finna någon rättvisare. Men är detta förhållandet, då är det ock, en
ligt mitt förmenande, representationens och regeringens skyldighet att söka, 
så fort sig göra låter, lägga en sådan grund och sätta förslaget i verket. 
Och om detta skedde, tror jag, för min del, att vi derefter icke skulle 
behöfva tvista så mycket om något anslag till detta ändamål.

Vi hafva emellertid sett, huru denna grundsats blifvit tillämpad; hu
rusom man först kommer med begäran om någon liten förhöjning i lönerna 
för tjensteman, hvilka förklaras vara deraf synnerligen i behof och huru 
genast öfriga tjensteman, som befinna sig i samma grad vaknat upp samt 
begärt löneförbättring i sin tur för att blifva likställda med sina med
broder, och så har småningom den ena löneförhöjningen beviljats efter 
den andra, men någon rubbning i sjelfva systemet har dervid dock icke 
skett. Vi hafva ett godt exempel häruppå i det anslag af 100,000 R:dr, 
som eu föregående talare påpekat och hvithet af 1856—1858 års riksdag 
beviljades på extra stat till löneförbättringar vid indelta arméen. Det 
vore, sade man då, alldeles nödvändigt att hjelpa dessa stackars meuni- 
skor, hvilka voro så klent ailönade. Sjelf var jag också derom öfvertygad. 
Detta anslag hafva vi sedermera riksdag efter riksdag uppfört på extra 
stat. Nu har regeringen gjort framställning derom, att det skall för
vandlas till ordinarie anslag och likväl stå vi fortfarande på samma stånd
punkt, i det att en stor del af desse lägre militära tjensteman ännu i 
denna stund äro så illa lönade, att det är eu skam under nuvarande för
hållanden. Men huru skall Riksdagen kunna hjelpa den ene eller den andre 
och lemna en svälteskilling, om jag så må uttrycka mig, derest verket icke 
på allvar gripes an och från regeringens sida ffamställes ett förslag, som 
befinnes vara sådant, att såväl representationen som regeringen och tjenste- 
männen kunna vara dermed belåtna. På sådan grund yrkar jag för min 
del afslag å Stats-Utskottets hemställan i denna punkt.

Herr Granlund: Herr Talman, raine Herrar! Här har talats om 
nödvändigheten af eu reglering af landsstatstjenstemännens tjensteåliggan- 
den i förening med en indragning af vissa tjänster. Men jag frågar, 
om någon verkligen anser det vara möjligt, att länsbokhållarnes och lands- 
kontoristernes befattningar skulle kunna indragas. Man fordrar i allmän
het att tjensteman skola hafva mycket att göra, och detta är rätt, men 
jag tror att så redan är förhållandet med ifrågavarande tjensteman, men 
jag hemställer huruvida innan man på dem ställer ännu strängare anspråk 
i detta fall, man icke först bör tillse, att de må erhålla så tillräckliga 
löneinkomster af staten så att de utan allt för stora näringsomsorger må 
kunna odeladt egna sig åt statens tjenst. Jag föreställer mig, att förhål
landet är detsamma äfven med länsmännen, hvilka ofta hafva ett distrikt 
af 7—8 mil i omkrets under sin polisuppsigt. Icke lärer man väl kunna 
indraga dessa tjänster.
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I sammanhang härmed måste jag bestrida hvad en föregående talare 
yttrade, att befolkningen inom ett distrikt icke röner någon inverkan deraf, 
att den har en mindre aktningsvärd länsman. Jo, rnine Herrar, det in
verkar högst betydligt. Det borde icke heller vara något tvifvel derom, 
att länsmannen hör hafva odelad aktning och ett orubbadt förtroende 
inom den krets, der han är satt att verka för och vaka öfver lagarnes 
helgd och ordningens upprätthållande, och jag är öfvertygad att många af 
Kammarens ledamöter, om de fästat sin uppmärksamhet vid tillståndet på 
de orter, der länsmannen visat sig icke vara i besittning af dessa egenskaper, 
de skulle hafva funnit, huru menligt detta inverkar på ortens befolkning. 
Sådan är åtminstone den erfarenhet jag varit i tillfälle att inhemta på 
åtskilliga ställen, som jag känner.

Jag anhåller, för min del om bifall till Stats-Utskottets förslag i 
denna punkt.

Herr Hans Larsson: Jag skall icke blifva mångordig. Jag har 
blott med anledning deraf, att en talare på stockholmsbänken yttrade sin 
förundran deröfver, att landsortens representanter kunde uppträda emot 
detta anslag, velat förklara, hvarföre jag, för min del kommer att rösta 
för* afslag. Jag gör det icke i ändamål att derigenom framtvinga eu all
män omreglering af förvaltningen utan helt enkelt derföre, att jag med 
visshet vet, att i de trakter jag känner, inga länsmän finnas, som äro i 
behof af förhöjning i sin lön. Och jag vill visserligen icke berömma mig, 
att jag känner en så stor mängd länsmän, men ganska många känner 
jag ändock.

Nu har eu min läskamrat yttrat, att han endast kände tvänne 
länsmän, som voro rika. Ja, det kan nog hända, att icke flere finnas, 
som äro rika, men rikedom är ett mycket relativt begrepp. Hvad han 
anser såsom rikedom, vet icke jag, men deremot känner jag blott tvänne 
länsmän, som äro fattiga och dessa äro just sådana som borde hafva det 
aldra bäst. Den ena af dem är länsman öfver tvänne kommuner och
borde följaktligen, om han vore en dugtig karl, kunna berga sig, men han
har det likväl mycket klent. I öfrigt tror jag dock, att länsmännen i all
mänhet hafva det stäldt för sig ganska ordentligt, så att de icke lida nöd. 
Om jag nu skulle votera för detta anslag, skulle det alltså ske på grund 
af auktoritetstro, men på den kan jag här icke lita, då min erfarenhet 
går i en annan riktning. Här har varit mycken fråga om länsmännens 
större eller mindre göromål. Eu del af talarne har sagt, att länsmän
nen hafva för litet att göra; andra åter förmena, att de hafva för många 
bestyr. Jag tror, att begge hafva rätt. Hvad beträffar det arbete, som 
rör tjensten, torde vi kunna vara ense om, att göromålen i de flesta fall 
äro ganska få, men detta hindrar icke att länsmännen ändock kunna 
hafva mycket att göra vid sidan af tjensten, och ju flera uppdrag de så
lunda kunna förskaffa sig, desto bättre är det, emedan de derigenom få
större inkomster. Men att i och för sjelfva tjensten länsmännens tid och
krafter skulle tagas så synnerligen mycket i anspråk, torde, såsom sagdt 
är, svårligen kunna påstås af någon, som är med verkliga förhållandet i 
detta hänseende mera förtrogen. Jag yrkar afslag.
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Herr Per Gum messon: Då jag från flere håll hör rop på pro
position, vill jag icke upptaga Kammarens tid med något anförande utan 
inskränker mig till att instämma uti hvad Herr Carl Ifvarsson i ämnet 
yttrat. Jag anser icke någon löneförhöjning för länsmännen vara af be- 
hofvet påkallad, förrän i sammanhang med embetsverkens omorganisation. 
Jag yrkar för den skull utslag å Utskottets hemställan.

Herr Carl Isak Bengtsson: Jag ber att få protestera emot hvad
eu föregående talare yttrat derom, att folkets sedliga förhållande är bero
ende på länsmännens större eller mindre duglighet. Jag påstår, att inom 
de orter, der länsmännen skött sina befattningar mindre väl, befolkningen 
det oaktadt visat sig fullt ut lika sedlig och anständig som på andra stäl
len, hvarest dugliga länsmän funnits. Jag tror verkligen att länsmännen 
i de bestå fall är i behof af löneförbättring, men på de skäl, som af 
föregående talare blifvit anförda, yrkar jag att Utskottets förslag måtte af 
Kammaren afslås.

Herr Jöns Pehrsson: Då jag blifvit från tvänne sidor anfallen,
för det jag tog mig friheten yttra, att jag icke tror att folkets sedlighet 
beror på länsmännens större eller mindre duglighet, så har jag nu måst 
ånyo begära ordet. Jag ser här bland Herrarne endast en enda embets
man, som eger rätt att utnämna ifrågavarande tjensteman — en lands
höfding och jag hemställer till honom, om han till dessa befattningar 
plägar utse dem, hvilka taga mest eller minst mutor. Lika litet som detta 
är förhållandet i hans landshöfdingedöme, lika litet är det förhållandet i 
de andra länen, åtminstone i det län jag tillhör; man fordrar öfverallt 
att länsmännen, lika väl som andra tjenstemän, skola vara ärliga och red
bara personer. Stode icke sedligheten hos allmogen på bättre lotter, än 
att den skulle uppehållas af länsmännens moralitet, så vore den sanner
ligen icke mycket värd. Det är denna insinuation mot vårt folk, som jag 
ansett mig pligtig tillbakavisa.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad, och de olika menin- 
garne af Herr Talmannen upptagits, begärde

Herr Lyth ordet och yttrade: Då jag kanske är den enda bland
dem, hvilka yrkat bifall till Kongl. Maj:ts proposition, som ej återtagit 
detta yrkande, ber jag att nu få gorå det och instämma med dem, som 
yrkat bifall till Utskottets förslag.

1 öfverensstämmelse med de yrkanden, som, efter Herr Lyths frånträ
dande af sin särskilda mening, numera återstodo, gaf Herr Talmannen 
propositioner, nemligen, först på bifall till Utskottets hemställan, vidare 
på utslag derå och bifall till Herr Jöns Rundbäcks vid utlåtandet fogade 
reservation samt slutligen på utslag å såväl Kongl. Maj:ts proposition som 
Utskottets hemställan. Ja förklarades öfvervägande för bifall till Utskot
tets förslag; men då dervid begärdes votering, blef, sedan till kontrapro
position antagits det yrkande, som afsåg att ej mindre den Kongl. propo

sitionen
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sitioneu än jemväl Utskottets hemställan borde afslås, eu så lydande om- 
röstningsproposition uppsatt, justerad och anslagen:

Den, som bifaller hvad Stats-Utskottet hemställt i tionde punkten af 
dess utlåtande N:o 8,

Den, det ej vill,

röstar ja;

röstar nej;

Vinner nej, har Kammaren afslagit såväl Kongl. Maj:ts proposition, 
som jemväl Utskottets hemställan i det ämne, hvarom förevarande punkt 
handlar.

Voteringen visade 97 ja och 77 nej, hvadan Utskottets hemställan i 
denna punkt af Kammaren bifallits.

Af den anledning, som i nästföljande paragraf finnes angifven, af bröts 
nu föredragningen af Stats-Utskottets föreliggande utlåtande.

§ 6-

Företrädde Herr Statsrådet m. m. C. F. Wsern och aHcmnade Kongl. 
Maj:ts nådiga proposition till Riksdagen om antagande af ett nytt mynt
system.

Herr Talmannen mottog den Kongl. propositionen, under förklarande 
att Kammaren skulle åt densamma egna grundlagsenlig behandling.

§ 7.
Ordet begärdes af

Herr vice Talmannen Friherre Åker hjelm, som yttrade: Öfverty- 
gad att jag uttalar Kammarens åsigt, tillåter jag mig hemställa, att Kam
maren ville, i likhet med hvad tillförene varit öfiigt, anmoda Herr Tal
mannen att inför Hans Maj:t Konungen och det sörjande Kongl. Huset 
tolka Kammarens samtlige ledamöters vördsamma och uppriktiga del
tagande i den sorg, som framkallats af Hans Kongl. Höghet Hertigens af 
Dalarne frånfälle.

Kammaren biträdde ifrågavarande hemställan och beslöt alltså lemna 
åt Herr Talmannen ett sådant uppdrag, som Herr vice Talmannens för
slag afsåg.

§ 8.

Herr Lars Johan Svensson, hvilken afgifvit motionen N:o 73, om 
skjutsningsväsendets ordnande, inlemnade nu ett skriftligt anförande till

Hihed. Prof. 1878. 2 Afd. 1 Band. 32
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fullständigande och belysning af sin ifrågavarande motion; och skulle, en
ligt Herr Svenssons begäran, detta anförande öfverlemnas till Stats
utskottet, dit motionen förut blifvit hänvisad.

Det nu afiemnade anförandet hade följande lydelse:
Sedan jag vid denna riksdag väckt fråga, uti motion N:o 73, om 

gästgifveri, håll- och reservskjutsens skiljande från jordbruket, har jag af 
Stats-Utskottets betänkande N:o 89 vid 1872 års riksdag uppå Herr 
Ehrenborgs i enahanda syftning framställda förslag, uti motion N:o 150, 
inhemtat, att Utskottet dä grundade sitt afstyrkande å samma motion 
hufvudsakligen derå, att det antal hästar som erfordras till bestridande af 
skjutsskyldigheten på senare åren i följd af lättade kommunikationer be
tydligt minskats samt att anledning vore för handen att häst antalet än 
vidare kom att nedgå.

Då det synes som skulle Utskottet af nämnde omständighet velat 
draga den slutsats, att skjuts besväret skulle lindras i samma mån som 
detta sätt för resande att färdas i landet blefve mindre anlitadt, bär 
jag ansett mig böra till ledning för nuvarande Utskott vid behandlingen 
af min ifrågavarande motion framhålla, hurusom långt ifrån att detta be
svär blifvit mindre, sedan samfärdseln betydligt underlättats genom jern- 
vägsanlägguingar i särskilda riktningar och de reguliera ångbåtskommu- 
nikationerna, hvaraf naturligtvis blifvit en gifven följd, att skjuts å gäst- 
gifVaregårdar i allmänhet ej så mycket som förr begagnas, så har just på 
grund af lättade kommunikationer ett förhållande i stället inträda som 
gör skjutsskyldigheten ännu mer betungande och odräglig än tillförne, 
innan jernvägar funnos i Sverige. Jag tillåter mig i detta afseende lemna 
följande upplysningar, hvilka kunna vitsordas af både riksdagsmän från 
landet och så många andra hvilka icke kunna undgå att hafva kännedom 
om huru med reservskjuts på landet verkligen förhåller sig. Under den 
tid, då för resande, som ej hade egna hästar, något annat fortkomstmedel 
ej förefanns än att anlita gästgifveriskjuts, användes för skjutsningen nä
stan dagligen det för detta ändamål bestämda antal hästar, och ehuru 
skjutslegan då icke var mera än 50 öre, sä, med afseende på det högre 
penningevärdet, öfversteg dock detta nutidens lega åt 80 öre, enär ett 
dagsverke, som förr kostade 50 öre nu ej kan erhållas för 80 öre, hva
dan skjutsningsskyldigheten under sådana förhållanden med nästan daglig 
skjutsning var vida lättare och drägligare än nu, jemväl ur den synpunkt 
att hvarken häst eller forman behöfde vara i overksamhet längre tid än 
högst en dag, emedan någon lång tids väntan på skjutsningens fullgörande 
då ej förekom. Nu deremot inträffar icke så sällan, att den skjutsskyldige, 
sedan han blifvit tillsagd, att skjutsturen står hos honom, måste afbida treune 
veckor ja, till och med en månad, innan någon resande påfordrar skjuts, 
under hvilken tid likväl både häst och forman måste hvilken stund som 
helst vara redo till skjutsningen, hvarför han under denna tid ej vägar 
använda hästen till åkerbruket ännu mindre till någon kyrko- eller qvarn- 
färd. Och då omsider hud kommer efter reservskjutsen, som skall häm
tas en half mil och derutöfver från gästgifvaregården, så händer icke så 
sällan, att den resande, som är missnöjd med det minst två timmar långa 
dröjsmålet, hvilket oundvikligen erfordras för att göra sig i ordning och 
infinna sig vid gästgifvaregården, på ett eller annat sätt lyckats skaffa sig
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skjuts hos någon förbiresande person, i hvilket fall den skjutsskyldige, 
när han anländer, får 25 öre i s. k. hemkörspenningar, och detta såsom 
ersättning för en half mils och derutöfver resa fram och tillbaka så väl 
som den odrägligt långa tid han måst, med sig och häst, overksamt upp
offra innan skjutsbud anlända Och i bästa fall om skjutsen begagnas, 
då eu lega af 1 R:dr 60 öre erhålles för 2 mils resa, oberäknad dubbla 
våglängden från hemmet till gästgifvaregården, kan detta på intet sätt 
jemföras med den förlust som deraf drabbar jordbrukaren, hvilken förlust 
under vissa tider af året mången gång, svårligen kan ersättas. Och eme
dan med detta verkligen odrägliga onus icke åtföljer någon lindring i skatt 
och andra prestationer till stat och kommun, utan den skjutsningsskyldige 
är pligtig lika med andra deruti deltaga, samt icke kan blifva fri från 
skjutsningsbördan med mindre än att betala en årlig afgift till gästgifva- 
ren eller någon annan, som åtager sig densamma, af 100 ända till 125 
R:dr för hemman, torde det vara med både rättvisa och billighet förenligt, 
att Riksdagen tager detta förhållande under noggrann! öfvervägande samt 
för sin del beslutar, att den jordbrukande klassen må få denna olidliga 
och orättvisa börda från sig affyftad, på sätt jag i min motion föreslagit.

Jag anhåller vördsamt att hvad jag nu haft äran andraga måtte för 
fullständigande och belysning af min berörda motion, N:o 73, varda till 
vederbörligt Utskott öfverlemnadt, och sålunda komma till dess kännedom 
och öfvervägande vid frågans beredning till afgörande.

Stockholm den 3 Mars 1873.
L. J Svensson,
från Calmar län.

§ 9.

Ledighet från riksdagsgöromålen beviljades:
Herr Chr. Assarsson under 14 dagar från och med den 9 Mars, samt 
Herr J. Edström under en vecka från och med den 12 i samma 

månad.

Kammarens ledamöter åtskiljdes nu, kl. */4 4 e. m., men samman
trädde åter

Kl. 7 e. m.

§ io.

1 anseende till hinder för Herr Talmannen ledde Herr vice Tal
mannen Kammarens förhandlingar.

§ IT

Fortsattes föredragningen af Stats-Utskottets utlåtande N:o 8, angå
ende regleringen af utgifterna under riksstatens Sjette hufvudtitel.
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Rörande punkten 11, hvilken nu i ordningen förekom, anförde:

Herr Statsrådet Bergström: Herr Talman! Det må tillåtas mig
erinra derom, att här icke är fråga om löneförhöjning. Jag har så myc
ket mindre funnit mig befogad föreslå Kongl. Maj:t att hos Riksdagen 
äska löneförhöjning åt häradsskrifvarne, som, på sätt framgår af mitt un
derdåniga yttrande till statsråds-protokollet, jag hyser tvifvel derom, att 
desse tjensteman fortfarande behöfva finnas. Men här är fråga om godt- 
göreise för ett tillfälligt och redan verkstäldt arbete.

De nya författningarne angående grundräntors och kronotiondes för
vandling till fäst penningevärde hafva förorsakat häradsskrifvarne så dryga 
göromål, att, efter hvad jag har mig bekant, desamma icke kunnat med
hinnas annorledes än med hjelp af särskilda biträden, hvilka naturligtvis 
måst betalas. Men häradsskrifvarnes löner äro så små, att det icke rim
ligtvis torde kunna begäras, att de i och för tjensten skola lida afbrän
ning. Jag vill äfven erinra, att eu extra gratifikation beviljades härads
skrifvarne för det förökade arbete, de till följd af Kongl. kungörelsen den 
11 Maj 1855 om förenkling af ordinarie räntan finge vidkännas.

Presidenten i Kammar-kollegium, som är ledamot i Första Kammaren, 
har låtit från kollegiet nedhemta handlingar innehållande det arbete af 
ifrågavarande slag, som i ett fögderi varit att verkställa. Denna packa 
innehåller uträkning och förvandling af den hemman och lägenheter inom 
fögderiet åliggande ränta och kronotionde och dessa båda digra volymer 
utgöra den nya jordebok, som derefter måst utarbetas. Om denna jorde
bok och öfrige böcker af samma slag gäller, att de upprättats i fyra 
exemplar.

Det är med hänsyn till denna betydliga massa arbete, som härads
skrifvarne utöfver sina vanliga göromål måst utföra, jag ansett billigheten 
fordra, att dem beviljades någon gratifikation, och jag hemställer derföre 
om bifall till Kongl. Maj:ts proposition härom.

Herr Wedberg: Då jag händelsevis varit i tillfälle att under 
ifrågavarande arbetes gäng se, huru betungande det vant för härads
skrifvarne, kan jag icke underlåta att påyrka, det Kammaren måtte be
vilja detta anslag, såsom utgörande en rättvis arbetslön. Ståts-Utskottet 
säger, att häradsskrifvarne väl fått vidkännas tillfällig tillökning i arbete, 
men att deras göromål i och genom detsamma blifvit sedermera för be
ständigt lättade. Detta är alldeles sannt och om det fullgjorda drygare 
arbetet endast varit sådant, att det af häradsskrifvarne sjelfve kunnat 
utföras, hade i den åberopade omständigheten onekligen legat ett skäl 
att icke bevilja dem någon extra ersättning. Men då detta arbete varit 
af den omfattning, att det kräft användande af särskilda biträden, torde 
Herrarne finna, att det icke är lätt för häradsskrifvarne att genom minsk
ning i arbete taga igen sin förlust. Jag är öfvertygad, att Kammaren måste 
känna sig manad att bifalla Kongl. Majrts proposition i ämnet, derom 
jag nu ock tillåter mig framställa yrkande.

Herr Edström: Om man med sakkännedom bedömer det dryga
arbete, häradsskrifvarne varit underkastade i och för tillämpning af 1869
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års författning, angående förändring af grundräntor och kronotionde, så 
torde svårligen kunna nekas, att de derför förtjena särskild godtgörelse. 
Stats-Utskottet säger, att efter berörde förändrings genomförande, härads- 
skrifvarnes göromål blifvit lättare. Det är väl sann!, men den der lättna
den uppväges i icke obetydlig mån deraf, att det blifvit häradsskrifvarnes 
åliggande att verkställa debitering af räntor och tionden, som förut ut
gått till regementen, fromma stiftelser samt andra verk och inrättningar. 
Denna debitering medför inom en del fögderier icke obetydligt arbete. 
Dessutom har den genom 1869 års författning införda förändring till
skyndat häradsskrifvarne i de fögderier, der augmentshemman till större 
antal förekomma, en icke obetydlig förlust. Under den gamla ordningen 
hade nemligen desse häradsskrifvare en ganska god inkomst af lösen för 
uträkningar åt augmentsräntor, hvilken inkomst i en del fögderier uppgick 
till 200 till och med 300 riksdaler om året. Att de nu mistat denna 
sportelinkomst, utgör ett ytterligare skäl att bevilja ifrågavarande grati
fikation.

Jag yrkar bifall till Kongl. Maj:ts proposition i ämnet.

Herr Hörn feld t: Om man å ena sidan icke kan neka. att härads
skrifvarne för tillämpning af ifrågavarande nya författningar under ett 
års tid varit ovanligt ansträngda, sä lär icke heller å andra sidan kunna 
förnekas, att de omedelbart derefter kommit i åtnjutande af en ständig 
lättnad i sina göromål. Häri synes mig ligga en rättvis oeli tillräcklig 
godtgörelse för det verkställda arbetet, och då detta varit så hastigt öfver- 
gäende, torde icke kunna invändas, att icke i allmänhet lättnaden kom
mit samma personer till del, som fått vidkännas ansträngningen.

På dessa skäl yrkar jag bifall till Utskottets betänkande i den före
dragna punkten.

Herr C. W. Carlson: För min del får jag vitsorda de redan lemnade
uppgifterna om det stora och tunga arbete häradsskrifvarne fått vidkän
nas i och för förändringen af grundräntor och kronotionde. Detta har 
varit ett arbete åt tillfällig art utöfver häradsskrifvarnes vanliga göromål 
och fordrar derföre särskild godtgörelse.

Jag hemställer att Kammaren måtte bifalla Kongl. Maj:ts proposition 
i ämnet.

Herr Fredricson: Eu talare sade nyss, att häradsskrifvarne till 
följd af 1869 års författning fått ständig tillökning i arbete derutinnan, 
att det blifvit deras åliggande att verkställa debitering af räntor och 
tionden, som förut utgått till allmänna verk och inrättningar, samt att 
de jemväl lidit minskning uti inkomster derigenom, att de icke längre 
kunna påräkna lösen för uträkning af augmentsräntor. Jag är af all
deles^ motsatt åsigt. Den lättnad i häradsskrifvaregöromålen, som följer 
deraf, att räntor och kronotionden nu en gång för alla blifvit uträknade, 
Ötverväger utan tvifvel betydligt besväret med den åberopade nya 
debiteringen, och då denna åstadkommer förhöjning i kronodebetsedlarne, 
samt häradsskrifvarne åtnjuta lösen för debetsedlarne i förhållande till 
det å desamma uppförda belopp, hafva de härigenom fått en tillökning i
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inkomster, som säkerligen håller dem skadeslösa för förlusten åt lösen för 
uträkning af augmentsräntor.

Jag yrkar bifall till Utskottets hemställan.

Herr A. P. Danielsson: Dä Herr Civil-ministern i dag försvarade
Kongl. Maj:ts förslag om löneförhöjning till förste landtmätarne och dervid 
tycktes hafva något svårt att finna bestämda skäl derför, yttrade han bland 
annat, i fråga om vilkoren för löneförhöjningar i allmänhet, att Riksdagen 
borde tillse, det ökad lön komrne att motsvaras af ökade göromål. Men 
i fråga om detta anslag till häradsskrifvarne kan jag icke finna någon 
möjlighet att tillämpa denna grundsats. Det lär icke kunna bestridas, 
att häradsskrifvarne genom ifrågavarande förändring, som val tillskyndat 
dem eu öfvergående tillökning i arbete, vunnit eu ständig väsendtlig 
minskning i göromål. Härigenom kunna de helt visst anses tillräckligt 
godtgjorda för någon tids möda. Hade icke, på sätt nu skett, räntor 
och tionden blifvit en gång för alla uträknade, sä hade häradsskritvai ne 
måst hvarje år uträkna medelmarkegångspriset på de persedlar, hvarje 
skattskyldig hade att utgöra.

Jag kan icke finna något skäl att bevilja detta anslag, utan yrkar 
bifall till Utskottets hemställan.

Herr Dick son: Det är med denna anslagsfråga det egna förhål
lande, att samtlige Kammarens ledamöter böra hafva vida lättare än i 
de flesta dylika fall att stadga sitt omdöme och fatta beslut. Vanligen 
gäller det att afgöra, om skäl finnes att låta. utföra ett visst arbete, och 
huru stor lön ett sådant blifvande arbete kan betinga. Men här hafva 
vi för oss ett redan färdigt arbete, hvars vigt för svenska jordbruket icke 
någon lär neka, och på hvars storlek och omfattning Herr Civil-ministern 
nyss företett åskådliga bevis. Det synes mig ganska påtagligt, att ded 
begärda anslaget i förhållande till detta arbete endast är en rättvis och 
billig godtgörelse, som jag hoppas att Kammaren icke kali finna sig be
fogad att vägra.

Jag yrkar bifall till Kongl. Maj:ts proposition.

Herr Edström: Jag har funnit mig vara missförstådd af en talare
å uplandsbänken, som hade ordet kort efter mitt sista anförande. Han 
tycktes hafva uppfattat mitt yttrande så, som hade jag sagt, att härads- 
skrifvarnes göromål ökats efter den genom 1869 års förordning införda 
förändring. Det tror jag mig icke halva sagt, ock i alla händelser hai 
jag icke menat, det. Häradsskrifvarnes göromål hafva onekligen, öfver 
hufvud taget, förminskats, men, såsom jag yttrade, motväges denna för
minskning i icke obetydlig män genom det nya åliggandet att årligen de
bitera räntor och tionden. som förut varit anordnade till regementen, 
fromma stiftelser samt andra verk och inrättningar och af dessa korpseis 
och verks särskilde tjensteman uppburits. _

Samme talare yttrade, att denna ökade debitering medförde förhöj
ning af debetsedelslösen, motsvarande den gamla inkomsten för uträkning 
af augmentsräntor. Jag tror mig känna dessa förhållanden ganska val 
och på grund deraf kunna försäkra, att förhöjningen i lösen för debet
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sedlar)ie är obetydlig. Det förhåller sig nemligen så. att denna lösens 
maximum utgör 50 öre, hvilket påföres, då det debiterade beloppet upp
går till 75 riksdaler, och följaktligen blir lösen icke större, om de å de
betsedeln uppförda utskylder äu så mycket öfverstiga 75 riksdaler.

Jag tror, att häradsskrifvarne väl förtjent ifrågavarande lilla upp
muntran, och yrkar fortfarande bifall till Kongl. Maj:ts proposition.

Herr Per Nilsson i Espö: Herr Talman! Den nu föredragna
punkten afser ju icke något annat, än eu ringa ersättning för ett redan 
tardiggjordt arbete, och hvilken ersättning endast kommer att utgå för 
eu enda gång. Den som någorlunda med uppmärksamhet har följt allt 
det särskilda arbete, som häradsskrifvarne haft sig ålagdt till följd af 
Kongl. förordningen den 23 Juli 1869, angående förändring af grund
räntor och kronotionde, skall lätteligen finna, hvilket oerhördt arbete 
desse tjensteman haft för att bringa dessa förändringar i verkställighet. 
Vid sådant förhållande anser jag denna begäran om en liten gratifikation 
för tillökningen i deras arbete vara, från häradsskrifvarnes sida betrak- 
tadt, ganska billig, och då dessutom denna deras begäran af Kongl. Maj:t 
blifvit tillstyrkt, så, kan jag för min del ej annat än yrka, att Kamma
ren. med utslag å Utskottets hemställan, måtte bifalla hvad Kongl. Maj:t 
i detta afseende föreslagit. Aldraminst hade jag förmodat, att inom 
denna Kammare någon synnerligen stor opposition skulle ega rum mot 
denna Kongl. Maj:ts framställning, till hvilken jag på det varmaste till
styrker bifall.

Herr Ola Bosson Olsson: Det är visserligen sannt, att det före
liggande förslaget afser ersättning för ett redan verkstäldt arbete; men 
då detta arbete ovilkorligen till sina följder måste medföra en väsendtlig 
lättnad för framtiden i afseende å häradskrifvarnes göromål och tjenste- 
åligganden, så har jag för min del inom Stats-Utskottet ej kunnat till
styrka bifall till Kongl. Maj:ts framställning i denna del, hvadan jag ock 
nu yrkar bifall till Utskottets förslag i ämnet.

Herr Jöns Rundbäck: Någon af de föregående talarne har på
stått, att häradsskrifvarne, till följd af 1869 års förordning angående 
förändring af grundräntor och kronotionde, fått sig tillagdt ett oerhördt 
extra arbete. För min del tror jag ej detta vara förhållandet, utan detta 
s. k. oerhörda arbete tillkom väl desse tjensteman redan år 1855, då 
alla dessa olika räntepersedel omsattes i penningar eller spannmål. Vid 
den tiden hade de nog mycket att göra. Men då numera en fix ränta 
blifvit bestämd att utgå efter medelmarkegångspris, så torde deras ar
bete med att uträkna denna ränta, icke vara någon särdeles vidlyftig 
sak. När denna uträkning första gången verkstäldes, torde det dermed 
förenade arbetet hafva varit något mera vidlyftigt; detta vill jag icke 
förneka. Men sedan denna omfÖriug engång skett, så har dermed det 
stora arbetet för all framtid blifvit undanstökadt, och då vid sådant för
hållande, någon svårare årligen återkommande ränteberäkning numera ej 
åligger desse tjensteman, torde icke heller något skäl finnas för bevil
jande af det nu begärda anslaget. Man har äfven talat om och sökt
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framvisa, huru mycket arbete häradsskrifvame hafva i och för upprät- 
taude åt nya jordeböcker. För min del har jag redan flera gånger förut 
sökt visa, att detta arbete icke torde vara af någon så synnerligen stor 
nytta, så stora kostnader man än derpå nedlägger. Jag tror nemligen, 
att hela detta arbete mycket väl kunde undvaras, så snart, hvilket man 
har anledning hoppas icke skall dröja länge, frågan om grundräntornas 
bottagande blifvit afgjord. Så snart detta skett, och måhända äfven dess
förinnan, blitva dessa jordeböcker öfverflödiga. Slutligen har man äfven 
påstått, att häradsskrifvame hafva mycket att göra, men det oaktadt 
små inkomster. Jag får härvid endast säga, att jag ej kan förstå, hvaruti 
dessa deras många och stora göromål bestå; tvärtom har jag tyckt mig 
finna, att de under eu stor de! af året hafva särdeles litet att göra, samt 
att de dessutom uppbära särskild godtgörelse för hvarjehanda till deras 
tjenst hörande göromål.

På de skäl jag nu haft äran anföra, får jag för min del yrka bifall 
till Utskottets förslag i den föredragna punkten.

Herr Grefve Sparre: Jaså! det skulle vara ett obetydligt arbete, 
som häradsskrifvame verkställt genom uppläggandet af de nya jorde- 
böckerna. Jag .skulle verkligen önska att den värde talaren som fällde 
detta yttrande toge någon liten kännedom om de volymer, som hvila 
här framför Herr Civil-ministern för ett enda härad. Nu finnes det emel
lertid icke någon häradsskrifvare, som icke har flera än ett härad att 
syssla med. Endast vid ett besök å ett lands-kontor i orterna, skulle 
talaren finna, att blotta granskningen utaf det af häradsskrifvaren verk- 
stälda arbete, är en ganska vidlyftig förrättning. I det län, hvars sty
relse är mig anförtrodd, hafva flera personer under ett hälft års tid syssel
sättning med att i detalj granska och bearbeta de af häradsskriivarne 
dit insända handlingar. Jag tror, mine Herrar! att vi i allmänhet böra 
akta oss för att på ett så der lättvindigt sätt, yttra oss öfver gången 
och betydelsen af ett arbete, hvars dimensioner vi måhända ej sä noga 
tagit reda på, tv det kunde ju i sådant fall hända oss att vi möttes 
med det inkastet: huru vet ni det? Hvad jag vet det är, att det extra 
arbete, som, till följd af Kong!, förordningen den 23 Juli 1869, angående 
förändring af grundräntor och kronotionde, blifvit häradsskrifvame ålagdt, 
är af den betydenhet, att desse tjensteman icke under eu längre tid 
kunnat sköta sin egentliga tjenst jemte detta extra arbete, hvadan ock 
följden blifvit, att flere af dem nödgats antingen begära tjenstledighet 
för att sjelfve kunna fullgöra detta extra arbete, eller ock i och för dess 
utförande anmoda någon vikarie att. mot särskild ersättning, samma ar
bete fullgöra. Frågan är väl egentligen den: tillhör det verkligen härads- 
skrifvarnes arbete att uträtta allt hvad som, enligt nyssnämnda Kong!, 
förordning, blifvit dem ålagdt? Består icke deras egentliga tjenst och ar
bete uti att förrätta mantalsskrifningarna; att debitera de skattskyldige 
medelst debetsedlars utfärdande; att kontrollera kronofogden vid upp- 
bördsstämman; att upprätta de årliga redogörelserna öfver den verk
ställda uppbörden med mera dylikt? Hvad jag nu yttrat anhåller jag ej 
måtte så uppfattas, såsom om jag skulle anse det i någon mån till- 
ständigt att tjenstemännen vägrade fullgöra, de åligganden som varit dem



Den 5 Mars. e. in.

anbefalda. Långt derifrån. Jag tror att jag i detta fall i allmänhet 
hvarken skonar mig sjelf eller andra; lydnad måste i främsta rummet 
eu tjensteman iakttaga. Men jag frågar Eder, mine Herrar! om någon 
af Eder, hvilken för bokföringen vid eder gård anställt en särskild bok
förare, säger till denne; »jag finner att det bokföringssätt, som hittills 
vid mina räkenskaper blifvit använda icke längre duger, jag vill derföre 
hafva uppgjordt ett annat och lämpligare bokföringssystem, hvilket dock 
naturligtvis måste förorsaka eder mycket arbete utöfver det vanliga»; 
jag frågar: skulle verkligen någon af Herrarne i dylikt fäll vilja vägra 
en sådan tjenare någon särskild gratifikation för det extra arbete som 
sålunda folie på hans lott?

Samme talare påstod vidare, att häradsskrifvarnes arbete för fram
tiden komme att i betydlig mån minskas. Jag får äfven i detta afseende 
anmoda den värde talaren, att härom försöka göra sig något bättre un
derrättad. Jag beder nemligen få erinra, hurusom det genom ofvan- 
nämnda Kongl. förordning förändrade uppbördssätt^ förorsakar härads- 
skrifvarne och öfrige uppbördsman förökadt arbete och besvär, ty före 
denna tid ålåg det icke häradsskrifvarne att, såsom nu upprätta full
ständig specifik förteckning öfver alla indragna anslag af utgående räntor 
och kronotionde; att debitera, uppbära och redovisa dessa indelta räntor, 
hvilka, enligt uppgift från Presidenten i Kongl. Kammar-kollegium, för 
närvarande uppgå till ett belopp 2,824,214 R:dr 58 öre, eller nära 3,000,000 
R:dr. Detta förökade arbete liar genom 1869 års Kongl. förordning till
kommit häradsskrifvarne. Men icke nog härmed. Genom de senaste 
förordningarne i detta afseende åligger äfven dessa tjensteman, att verk
ställa uträkning af den ersättning för mistade räntor och kronotionde, 
som tillkommer hvarje indelningshafvare, enär, såsom bekant, tionde- 
gifvarne ej kunna åläggas att utgöra sina prestanda annat än efter medel- 
markegångspris. Kan väl någon vid sådant förhållande verkligen vilja 
påstå, att häradsskrifvarnes arbeten till följd af de senaste förordnin
garne angående grundräntor och kronotionde blifvit mindre än förut? 
Nej, mine Herrar, deras arbete har tvärtom i betydlig mån ökats; och 
derför är det ock, enligt min föreställning, alldeles oriktigt att, i enlighet 
med Utskottets derom afgifna förslag, nu vilja vägra dem den obetydliga 
gratifikation, som här är ifrågasatt.

Jag tillåter mig att instämma med dem, som yrkat bifall till Kongl. 
Maj:ts proposition i denna del.

Herr Hubinette: Enligt min tanke har den mycket omordade
tillökningen i det arbete, som, på grund af 1869 års Kongl. förord
ning angående förändring af grundräntan och kronotionde tillkommit hä
radsskrifvarne, redan till största delen upphört, ty, sedan engång arbetet 
med uträkningen af räntepersedlarnes omsättning i penningar blifvit verk- 
stäld, så faller det sig icke särdeles svårt att vid den nya uppbörden öf
verföra summorna och räntebeloppen från de föregående åren. Då sålunda, 
just till följd af den vidtagna förändringen med grundräntor och krono
tionde, häradsskrifvarnes tjensteåligganden och göromål i ganska betydlig 
mån blifvit förenklade och förminskade, kan jag ej finna något skäl att, 
på denna grund, tilldela dem någon särskild gratifikation, utan anser jag
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Utskottets förslag hafva ganska goda skäl för sig, hvarföre jag ock yrkar 
bifall till detsamma.

Överläggningen var slutad. Efter upptagande af de gjorda yrkandena; 
och sedan i öfverensstämmelse dermed propositioner gifvits dels på bifall 
till Utskottets hemställan och dels på yrkandet att, med afslag å berörda 
hemställan, Kongl. Maj:ts framställning i ämnet måtte bifallas, förklarade 
Herr vice Talmannen den förra af dessa propositioner vara besvarad med 
öfvervägande ja. Då emellertid votering begärdes, företogs densamma en
ligt eu så lydande nu uppsatt och behörigen justerad omröstningspropo- 
sition:

Den, som bifaller hvad Stats-Utskottet hemställt i elfte punkten af 
dess utlåtande N:o 8,

röstar ja;
Den, det ej vill.

röstar nej;

Vinner nej, har Kammaren, med afslag å Utskottets hemställan, bi
fallit Kongl. Maj:ts framställning i den fråga, hvarom förevarande punkt 
handlar.

Omröstningen visade 108 ja och 53 nej, hvadan Kammaren bifallit 
Utskottets förslag i denna punkt.

Punkten 12.

Bifölls.

Punkten 13.

Härvid yttrade:

Herr Statsrådet Bergström: Första punkten af detta betänkande
visar att Stats-Utskottet uppskjutit behandligen af de utaf Kongl. Maj:t 
gjorda framställningar om löneförhöjning för de vid Givil-departementets 
expedition, Kommers-kollegium och Generallandmäteri-kontoret anställde 
vaktbetjente, till dess Utskottet framdeles kommer att, i sammanhang 
med andra likartade frågor, derom afgifva särskilt utlåtande. Stats- 
Utskottet har vidare hos Kongl. Maj:ts regering begärt upplysning om 
hvad desse vaktmästare hafva att göra, och sålunda försökt förskaffa sig 
tillfälle att bedöma, huruvida dessa göromål äro af den beskaffenhet, att 
de kräfva förhöjning i deras nuvarande aflöning. Mig synes, såsom, om 
kouseqvensen hade bjudit, att de vid länsstyrelserna anställde ordinarie 
vaktmästares aflöning behandlades på samma sätt, som aflöuingen till de 
vid statsdepartementen och de centrala embetsverken i Stockholm an
ställde ordinarie vaktmästare, och detta så mycket heldre, som desse se- 
nares löneförmåner nu uppgå till dels 600 Rulr och dels 500 R:dr, hvar
emot de förra, eller vaktmästarne vid länsstyrelserna i orterna endast upp
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bära en årlig aflöning af 400 R:dr. På dessa skäl har äfven Första 
Kammaren redan åtterremitterat denna punkt till Stats-Utskottet. Jag 
är öfvertygad att, derest äfven denna Kammare fattar enahanda beslut 
och följaktligen ärendet kommer tillbaka till Utskottets förnyade hand
läggning, Stats-Utskottet, med den berömvärda omsorg, som utmärker det
samma, att sätta sig in i de ärenden, som tillhöra dess handläggning, skall 
komma till ett bättre resultat än det som nu föreligger.

På dessa grunder skulle jag önska att Kammaren nu behagade, i 
enlighet med Första Kammarens beslut, återförvisa denna punkt till Ut
skottets förnyade ompröfning.

Herr Key: Till svar å hvad Herr Statsrådet och Chefen för Civil
departementet nyss behagat yttra om den “berömvärda omsorg-, hvarmed 
Stats-Utskottet pröfvar de ärenden, som till dess handläggning hänskjutas, 
skulle jag verkligen hafva önskat att, med stöd af hvad i bilagan till 
statsråds-protokoll et angående det nu föredragna ämnet förekommer, kunna 
gifva samma vitsord tillbaka. Men då af nämnde bilaga inhemtas, att 
blott i fyra län Konungens Befallningshafvande framställt begäran om för
bättring af de hos dem anställde ordinarie vaktmästares allöning, så har, 
så vidt man kan se, endast på denna grund, den ärade Civil-ministern 
funnit för godt att förorda förhöjning i vaktmästarnes aflöning icke blott 
för dessa lyra, utan äfven för alla de öfriga länen i riket. Detta har 
Stats-Utskottet tyckt vara ett något raskt sätt att gå tillväga, då Kongl. 
Maj:t sålunda i sitt förslag om löneförhöjning tagit vaktmästarne vid 
samtliga länsstyrelserna, så att säga, i eu hög. Genom en dylik åtgärd 
har man liksom velat säga: 'det är väl sanct att blott frän fyra läns
styrelser inkommit begäran om löneförhöjning åt vaktmästarne, men det 
gör detsamma, intet knussel, det är bäst att nu passa på och begära 
för alla."

Det är ett så beskaffad* argument, som Utskottet icke har kunnat 
godkänna. Då emellertid Utskottet sökt taga kännedom om ärendet och 
dervid funnit, att de göromål, som tillhöra vaktmästarnes tjenstgöring vid 
Stockholms länsstyrelse och deras åligganden äro något olika och mera 
tidsödande än de, som tillkomma deras gelikar vid de öfriga länsstyrel
serna, ithv att de förra skickas än hit, än dit till olika embetsverk inom 
hufvudstaden för uträttande af hvarjehanda uppdrag, Indika vid läns
styrelserna i de särskilda orterna ombesörjas genom skriftvexling; så har 
Utskottet för sin del, såsom också af dess hemställan , synes, funnit sig 
föranlåtet att endast så tillvida bifalla Kongl. Maj:ts framställning i denna 
del, att de hos Konungens Befallningshafvande i Stockholms län anställda 
ordinarie vaktmästares aflöning ökas med 150 R:dr för hvardera, hvar
emot Utskottet icke funnit skäl att, i afseende å löneförhöjning, låta vakt
mästarne vid länsstyrelserna i alla de öfriga orterna få slinka med.

Jag anhåller om bifall till Utskottets förslag.

Herr Clairfelt: Det vill synas mig såsom om, då hemställan från
fyra länsstyrelser blifvit gjord om förhöjning af de bos dem anställda 
vaktmästares aflöning, Kongl. Maj:ts regering har vidtagit en ganska väl
betänkt åtgärd, då den hos Riksdagen framställt proposition om enahanda
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löneförhöjning äfven för de vaktmästare, som äro anställda vid de öfrige 
länsstyrelserna i riket. Hvad som i detta afseende gäller för det ena 
länet, eger äfven en tillämplighet i det andra; och det är icke i sin ord
ning att Riksdagen härvidlag skall invänta särskild begäran från alla de 
olika orterna, utan Kong!. Maj:ts regering torde väl vara den, som bäst 
är i tillfälle att bedöma denna fråga.

Jag förenar mig alltså uti Herr Civil-ministerns hemställan derom, 
att den nu föredragna punkten måtte till Stats-Utskottet återremitteras.

Sedan öfverläggningen härefter förklarats slutad, gåfvos propositioner 
såvä! på bifall till Utskottets hemställan som på yrkandet om återförvis
ning. Herr vice Talmannen fann den förra propositionen med öfvervä
gande ja besvarad; men då votering begärdes, blef nu eu omröstnings- 
proposition af följande lydelse uppsatt, justerad och anslagen:

Hen, som bifaller hvad Stats-Utskottet hemställt i trettonde punkten 
af dess utlåtande N:o 8,

röstar ja;
Den, det ej vill,

röstar nej;

Vinner nej, är den ifrågavarande punkten till Utskottet återförvisad.

Omröstningen utföll med 98 ja och 47 nej; hvadan Utskottets hem
ställan äfven i denna punkt blifvit af Kammaren bifallen.

Punkterna 14 och 15.

Biföllos.

Punkten 16.

Mom. 1.

Efter föredragningen af' Utskottets under lift. a gjorda hemställan 
begärdes ordet af

Herr Key, som anförde: Jag tager mig friheten anhålla, att, som
punkterna a, b, c och d stå i närmaste sammanhang med och äro be
roende af hvarandra, diskussionen måtte få röra sig kring alla fyra.

Öfverläggningen angående föredragningssättet förklarades slutad. En
ligt Herr Keys begäran, medgaf Kammaren, att de af Utskottet under 
lift. a, b, c och d framlagda förslag finge i ett sammanhang föredragas. 
Skedde alltså uppläsning jemväl af Utskottets hemställanden under litt. 
b, c och d; hvarefter ordet lemnades åt:

Herr Key: I Stats-Utskottets nu föredragna utlåtande finna Her- 
rarne å sid. 82 en reservation, hvari tillstyrkes:
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i :o) att Kong!. Maj:ts nådiga framställningar om arvodesförhöjningen 
för öfverdirektörerne, sekreteraren, afdelningsföreståndarne samt trafik- 
direktörernes assistenter icke måtte bifallas; ock

2:o) att för de i gällande aflöningsreglemente upptagna befattningar, 
för hvilka 22:a till och med 11 :e klasserna äro de högsta, må från och 
med år 1874 såsom högste arvodesklass bestämmas den, som enligt samma 
reglemente är närmast högre än befattningens nuvarande högsta; och får 
jag anhålla att Herr vice 1 almannen behagade framställa proposition på 
bifall till den i förenämnde reservation gjorda framställning.

Herr Friherre Ericson: Herr Talman, mine Herrar! Beträffande 
denna fråga är jag af olika åsigt med den följande talaren, och jag skall 
derföre redogöra för de skäl, som legat till grund för Utskottets föreva
rande hemställan. Skälen hvarför Utskottet icke funnit någon arvodes- 
förhöjning vara nödig för de i punkten a) omnämnda tjenstemännen äter- 
tinnas i motiveringen. Deremot har, hvad angår de under punkterna b) 
och c) uppförda tjenstemännen, förhållandet varit något olika. Utskottet 
bär nemligen ansett, att det just är på dessa personer man ställer de 
största fordringar på skicklighet och duglighet, emedan det är på dem, 
deras förmåga och deras omvårdnad om trafikens olika detaljer, som 
enligt Utskottets åsigt trafikens, eller såsom man med skäl kan kalla den, 
affärens riktiga gång hvila!. Med den starka utveckling, såväl industrien 
t sin helhet som särskildt jernvägsindustrien tagit i vårt land och med 
den deraf följande konkurrensen på detta område, hafva de ifrågavarande 
tjenstemännen särdeles lätt att erhålla anställning vare sig vid industriela 
anläggningar eller enskilda jernvägsföretag, och Utskottet har derföre af 
samma skäl, som dessa personer äro synnerligen eftersökta för industriela 
anläggningar, hvarest de få hög aflöning, funnit det vara mest gagneligt 
för staten, att den skyddar sig mot denna konkurrens genom att gifva dem 
goda lönevilkor; hvadan ock Utskottet ansett Styrelsen för statens jern- 
vägstrafik böra vara företrädesvis berättigad att höja aflöningen för desse 
tjensteman, i fäll de genom konkurrensen och anbud om rikligare ersätt
ning för sitt arbete, än staten hittills bestått dem. skulle blifva frestade 
att öfvergå till privata industriela företag. Jag ber att få fästa uppmärk
samheten derpå, att inom jeruvägstrafiken finnas eu mängd tjenster, 
hos hvilkas innehafvare, i följd af befattningarnas så att säga alldaglig!^, 
man icke fördrar någon särskild utbildning eller speciel duglighet, då der
emot de tjenster, hvarom jag nu egentligen talar, äro af den beskaffenhet 
att på dem snart sagdt hela verkets säkra och orubbade gång beror.

De under punkterna b) och c) upptagne tjenstemännen äro afdelnings- 
föreståndare för ban-, maskin- och trafikafdelningarne, samt afdelnings- 
föreståndarnes assistenter, hvilka senare ega att vid förfall af en eller 
annan orsak för afdelningsföreståndarne suppleera desse. 1 följd af affä
rens bedrifvande på sfi vidsträckt yta äro nemligen de nu ifrågavarande 
trafiktjenstemännens tid till stor del upptagen af resor och nödvändigt är 
derföre, att när trafikdirektören af sådan orsak är frånvarande, så sitter 
assistenten för honom på kontoret, och tvärtom.

Man torde af hvad jag nu hatt äran i största korthet anföra finna, 
att det är ett särskildt förhållande med desse tjenstemän, och att man af
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dem fordrar en mera speciel skicklighet i deras fack; och jag anser det 
derföre nödvändigt att bifalla Kongl. Maj:ts i detta hänseende af Stats
utskottet tillstyrkta förslag.

På dessa skäl yrkar jag bifall så väl till mom. b) och c) i den före
dragna punkten, som till mom. a) och d), af hvilka det sistnämnda delvis 
tillstyrker Kongl. Maj:t.s framställning.

Herr von Schoultz: Sedan vi under loppet af förmiddagen med
särdeles stor uppmärksamhet sökt taga reda på hvad rätt och billighet 
fordrar med en mängd lägre tjenstemäns aflöning, kan det måhända synas 
som om ett hastigt bifall till den äskade löneförhöjningen åt jernvägs- 
trafikstyrelsens tjensteman — synuerligast öfverdirektörerue - endast vore 
en ny tillämpning af det gamla ordspråket “sila mygg och svälja kameler11, 
men en talare har på ett högst aktningsvärd! sätt framhållit de grunder, 
som böra göras gällande, då man bestämmer aflöningeu för personalen vid 
iernvägstrafiken och jag skulle för min del önska, att hvad hall andragit 
äfven göres gällande uppåt, det vill säga med afseende & öfverdirektörerne. 
Hvad den ärade talaren ansåg maktpåliggande beträffande vissa tjensteman 
vid statens jernvägar, som upprätthålla ett vigtig t arbete, för hvilket ligger 
till grand mångsidig teknisk bildning, rikt kunskapsmått och stor erfa
renhet, detsamma gäller enligt min åsigt uti ej mindre män den högre 
kategorien, nemligen öfverdirektörerne. Den som är hemmastadd med för
hållandet i berörda afseende uti länder, der Jernvägarne uppfattas såsom 
en betydande häfkraft för nationernas samlif, tvingas tro, att man i vårt 
land är temligeu njugg vid bestämmandet af jernvägstjenstemänneus löner, 
särdeles de högres. Vid de jernvägar i Ryssland, som uti stor skala an
läggas af fransyska bolag, äro de tjenstem&u, hvilka motsvara våra öfver- 
direktörer, aflönade med tre gånger det belopp, som Kongl. Maj:t nu 
senast föreslagit, men Stats-Utskottet afstyrka Härvid är likväl att 
märka, det ryska samhällskroppens löntagare i allmänhet äro aflönade på 
sådant sätt, att do måste för sin existens tillgripa ovärdiga sportler, men 
beträffande jernvägstrafikstaten har deremot tillmötesgående och frikostig
het oj ort sig gällande. Det är just samma konkurrens, hvilken i moti
veringen till Kongl. Maj:ts förslag framhålles och af Stats-Utskottet icke 
blifvit såsom en gällande faktor förnekad, som tvungit ryska statsförvalt
ningen att vara 'rättvis mot jernvägstjeustemänneu och sålunda på detta 
område rätta, hvad som hade varit lyckobringande, om det tillämpats på 
statskroppens alla områden.

Vid de ryska jernvägarne, anlagde af de fransyska bolagen eller entre
prenörer, finnes ingen pensionering, men tjenstemännen åro också så val 
aflönade, att de på ett fåtal år förvärfva så betydligt, att deras framtid 
är betryggad. En af mina egna anförvandter, som arbetat inom detta 
område, har genom sitt exempel tydligen ådagalagt huru fördelaktigt det 
är att under någon tid hafva varit anställd vid en sådan jernvägsanlägg- 
ning. Går jag till Österrike, möter äfven der talande bevis på att man 
insett nödvändigheten af att vid jernvägarne tillförsäkra sig de skickligaste 
krafter. Huru förhållandet är i Preussen känner jag icke med visshet, 
men för någon tid sedan försiggick derstädes en rörelse i samma riktning 
som den, hvilken nu är för handen i vårt land, äfven der framtvingad af
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konkurrensen och om vi hade tillgång till eu jemförande tabell, skulle 
tvifvelsutan framgå huru ojemförligt bättre ställning, den preussiska jern- 
vägspersonalen innehar mot vår.

Det är nogsamt bekant att för ernående af eu öfverdirektörs-plats 
fordras en lång studiebana och vidsträckt praktik. De lärodiseipliuer som 
dervid tagas i anspråk, äro verkligen af natur att fordra mycken möda 
och dryga kostnader. Emellertid har Första Kammaren låtit punkten a) 
erhålla den utgång, Stats-Utskottet föreslagit, d. v. s. afslagit arvodesför- 
höjning åt kategorien öfverdirektörer; och jag beklagar detta beslut, ty 
med fästadt anspråk på att det, som man inom Riksdagen många gånger 
hört framhållas såsom norm vid bestämmandet af tjenstemäns löner, äfven 
skall tillämpas på nyssnämnde kategori, nemligen att man bör afse att 
med lönen betala den valuta, staten liemtar af sina särskilda tjensteman; 
så anser jag, att öfverdirektörerne för den valuta, deras arbete tillskyndar 
jernvägsorganisationen, böra betalas med vida större lönebelopp än som 
nu äro dem tilldelade. Det hade således varit rätt ecb billigt, om Kougl 
Maj :ts proposition i denna del biifvit gillad, detta sagdt med ali aktning 
för den sparsamhetsanda, som bär i den folkvalda Kammaren vill göra 
sig gällande. Man brukar säga att ”kunskap är makt", men jag tror att 
detta uttryck endast förblifver eu tom fras, så länge som icke de mate- 
riela vilkor, som äfven i sin mån betinga nämnde makt, göras gällande; 
i få ord: uppskattar man behörigen kunskaperna och dessas resultater, så 
måste man dermed äfven erkänna att de äro sin lön varda. Att 
nu — sedan Första Kammaren afslagit frågan - här i Andra Kammaren 
gifva bifall, skulle förmodligen icke tjena till något. För min del antager 
jag att den faller äfven här och skulle den segra, blir den föremål för 
gemensam votering, hvars utgång kan vara tvifvelaktig. Men nekas kan 
icke, att det för Andra Kammaren skulle vara hedrande, om den uttalade 
en opinion i frågan. Det skulle vara eu eftergift för hvad verklig kun
skap i detta fall kräfver

Hvad beträffar punkten d) af Utskottets förslag, som behandlar en 
mängd lägre kategorier inom jernvägsstaten, så bar — såsom eu ledamot 
af Stats-Utskottet med giltiga skäl framhållit — Utskottet insett nöd
vändigheten af att tillgodose desse tjensteman förbättrade lönevilkor och 
reservanterne på sidan 31 — i öfrigt absolut mot den ifrågasatta löne
förhöjningen — hafva delat denna åsigt. Men med allt erkännande af 
Stats-Utskottets aktningsvärda sträfvan i denna sak, har i min tanke Ut
skottet ändå icke gått tillfyllestgörande tillväga. Här förekommer nemli
gen andra reservanter på sidan 31, hvilka instämt med Stats-Utskottet 
uti punkterna a), b) och c), men gifvit punkten d) en större utsträckning, 
så att den föreslagna fördelen af uppflyttning i högre arvodesklass äfven 
skulle tillkomma baningeniörer, förrådsförvaltare, verkstadskamrerare, verk
mästare och konstruktörer. Jag märkte ej att talaren uppmärksammade 
denna afvikning, men för min del kan jag icke annat än finna desse re
servanters åsigt för institutionen fördelaktigare än Stats-Utskottets och då 
jag utgår från den ståndpunkten att tillförsäkra jernvägarne de största 
möjliga fördelar, så är jag villig att förena mig uti hvarje yrkande i så
dant syfte. I korthet, att jernvägsorganisationen för vår kultur är af 
utomordentlig vigt, lärer ingen vilja bestrida, lika litet som att dess ända
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målsenliga bedrifvande tager i anspråk betydlig teknisk bildning; och då 
den fruktan att vårt stam tonsystem skulle blifva en kräfta för staten, som 
delats af inånga, icke blifvit besannad, utan resultatet tvärtom redan visat 
sig fördelaktigare än till och med de mest sangviniska förhoppningar vägat 
uppställa, under sådana förhållanden synes det vara skäl, att på allt 
möjligt sätt tillgodose institutionen.

Således, då reservanternes på sidan 31 förslag uti punkten d) synes 
mig fördelaktigare än Stats-Utskottets hemställan uti motsvarande punkt 
samt båda förslagen i öfriga delar äro lika aflättade, så hemställer jag, att 
Kammaren mätte fatta beslut i öfverensstämmelse med oftanämnda reser
vanters på sidan 31 förslag.

Herr Grefve Posse: Då jag för min del deltagit i det beslut, hvartill 
Stats-Utskottets majoritet kommit, så ber jag, hufvudsakligen på de skäl. 
som i utlåtandet finnas anförda och som nu vidare blifvit utvecklade af 
Friherre Ericson, att få yrka bifall till Stats-Utskottets hemställanden i 
de föredragna fyra momenten. Med något längre föredrag vill jag icke 
uppehålla Kammaren.

Herr Key: Innan jag öfvergår till sjelfva saken, ber jag att få
något närmare utreda förhållandet mellan reservanternes förslag och Stats- 
Utskottets, sådana de förekomma uppställda under de olika momenten a), b), 
c) och d). Stats-Utskottets förslag i punkterna a), b), och c) motsvaras i 
reservanternes förslag af mom. a), och mom. b) i reservanternes förslag' 
innehåller detsamma som Stats-Utskottets inom. d). Således äro reser- 
vanterne ense med Utskottet i punkterna a) och d), men icke i punkterna 
b) och c), ehuru reservanterne i sitt förslag under punkten a) samman
fattat hvad Utskottet framställt under punkterna a), b) och c). Eftersom 
sedermera proposition kommer att framställas på hvarje punkt särskild^ 
så ber jag att ännu en gång få erinra, att reservationen icke afser Ut
skottets under punkten a) gjorda framställning, men att deremot invänd
ningar blifvit gjorda mot punkterna b) och c), samt att reservanternes 
mom. b) och Stats-Utskottets mom. d) fullkomligt motsvara hvarandra.

Hvad uu sjelfva saken beträffar, så har eu talare från Göteborg^ om
nämnt öfverdirektorernes löner, samt framhållit önskvärdheten deråt, att 
Kongl. Maj:ts förslag i fråga om dem blifvit af Stats-Utskottet godkändi. 
Dä denna fråga förekom i Utskottet, så var en del mycket fundersamma 
huruvida icke öfverdirektörerne, på sätt nyssnämnde talare antydde, älven 
borde föreslås till löneförhöjning. Men då deri upplysning lemnades, att hvar 
och eu af desse embetsman fått sig eu bostadsvåning af åtta rum upp
låten i centralstationsliuset samt att de för hvardera åt dessa utmärkta 
lokaler endast hade att erlägga eu årlig hyra af 350 Kali’, så var all vidare 
tvekan förbi. Centralstationsliuset och dess lokaler äfvensom huru vå
ningarna der måste vara beskaffade, torde förutsättas för litet hvar bekant. 
F Utskottet ansåg man också de ifrågavarande våningarna motsvara ett 
årligt hyresbelopp af minst 2,000 R:dr. Om således de för öfverdirektö
rerne af Kongl. Maj:t ifrågasatta löneförhöjningarna biföiles, så skulle 
desse tjensteman få högre löner än cheferne för telegraf- och skogssty

relserna.
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relserna. Af dessa skäl var det icke en enda, märk icke en enda af Stats
utskottets ledamöter, som höll på Kongl. Maj:ts förslag i detta hänseende.

Hvad åter beträffar de under punkterna b) och c) omnämnde afdel- 
nmgsföreståndarno och trafikassistenterne, om hviska Friherre Ericson nyss 
yttrade sig, så har reservanternes skäl för afstyrkan å de för desse tjen
steman begärda J.öneförhöjningarne varit det, att de ega rätt till inqvarte- 
nngspennmgar, hviska uppgå, i Stockholm, Göteborg och Malmö till tim 
procent, i de öfriga städerna till femton procent och i landsorten till tio 
procent af nämnde tjenstemäns löner, tjenstgöringspenningarne inberäknade. 
Sålunda ega de utom den kontanta aflöningen, som synes, denna inqvar- 
teringsersättning, som icke synes, men som dock i sin män icke obetyd
ligt bidrager att höja deras löneförmåner.

tjMin visserligen sagt, att desse tjensteman äro mycket efter
sökta för enskilda jernvägsföyetag och andra industriela anläggningar samt 
att af dem erfordras större skicklighet och duglighet, än hos de°n öfriga 
jern vägspersonalen. _ Detta erkänner jag gerna. Men det är ett kandi 
faktum, att staten i konkurrens om lönebelopp med den enskilda industrien 
icke kan ligga öfver, och jag vill påstå att den icke ens bör det af det 
enkla skälet, att industrien måste betala sina tjenare bättre. Industrien 
måste nemligen betala sina tjenare så högt, att de från längre eller kor
tare tid kunna samla ihop ett kapital, hvars ränta motsvarar den pension, 
staten å sin sida består sina tjenare. Det är derföre alldeles naturligt, om 
man jemför lön som lön, att den enskilda industrien måste betala sina 
tjenare bättre än staten sina. Att ytterligare höja löneförmånerna vid 
statens jernvägstrafik skall derföre blott medföra eu ytterligare stegring af 
lönerna vid enskilda jernvägsföretag, och sedan står ju saken på samma 
punkt som förut.

Hvad för öfrigt beträffar den konkurrens, som för närvarande eger 
rum och mot hvilken man förmenat kunna skydda sig genom högre attö- 
mngsförmåner, så tror jag mig kunna antaga densamma vara öfvergående, 
emedan den febrila rörelse, som nu existerar i fråga om aktieföretag och
industriela anläggningar här i landet, icke gerna kan fortfara, och att
sålunda, hkasåväl som den tid icke är att söka långt tillbaka, då våra 
jernvägsingeniörer af brist på sysselsättning inom landet måste söka sig 
arbete utomlands, lika väl kan i en nära framtid inträffa, att en ny stag- 
nation pa detta område uppstår. Under tiden och innan dess beror det 
pa hval och en att sjelf göra valet. Kronans kaka är liten, men dryg, 
säger ordspråket. Den som är försigtig, han stannar qvar i det offentli
ga tjenst, äfven för en mindre lön, emedan han vet sig få pension och
tänker att eu fogel i handen är bättre än tio i skogen, hvaremot den
mera djerfve, mera orolige som vill försöka sin lycka på annat håll för 
att på en jemförelsevis kort tid förtjena mycket penningar, att sedermera 
kunna lefva “flink floribus* eller med dessa vidare spekulera, denne gör 
icke behörigt afseende hvarken på pensionen eller en liten löneförhöjning 
utan lemna, statens tjenst i alla fall. Deri ena eller andra vägen beror 
pa olika lynnen.

Pa dessa grunder och då, såsom sagd!, de närvarande förhållandena 
måste anses vara öfvergående, hafva reservanterne icke kunnat tillstyrka

iliksd. Prof. 1873. 2 A/d. 1 Band. 33
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bifall till löneförhöjning åt de under mom. b) och e) upptagna tjenste- 
männen. Mitt yrkande afser således bifall till de nu föredragna mom. 
a) och d) i utlåtandet, men afslag å mom. b) och c).

514

Herr P. Olsson: Det torde vara Kammaren bekant, att Kong!.
Makt vid förra riksdagen begärde medgifvande att få bilda en pensions- 
förening för jernvägstrafikstyrelsens personal till hvilken pensionsstat ej 
obetydliga summor årligen skulle utgå af statens medel, och då denna 
framställning i allo blef af Riksdagen bifallen, hade man hoppats att 
iernvägstjenstemännen skulle vara nöjda med sin ställning. Så är dock 
icke förhållandet eftersom man nu begär löneförhöjning, som möjligen kan 
vara behöflig, men som jag för min del af de skäl, den förre talaren fram- 
ställt ci kan bifalla. Om eu enskild man skall bedöma cn sak, tager 
flan, 'innan beslut fattas, hänsyn icke blott till de för ögonblicket varande 
förhållanden, utan äfven till de förändrade konjunkturer som i den när
maste framtiden med någorlunda visshet kunna beräknas komma att inträffa. 
Så vill det synas mig styrelsen för statens jernvägar både bort göra, men 
icke gjort, då hon begärde löneförhöjning för vissa af jernvägens tjenste- 
personal. Jag tror derför att klokheten bjuder — hvad som också för
modligen ligger i jernvägsstyrelsens intresse — att uppskjuta beslutet i 
denna fråga, ty det kan hända, att konjunkturerna förändras derhän att 
ännu högre löner än de föreslagna blifva af nödvändigheten pakallade, 
likasom det låter tänka sig, att sådana tider snart nog kunna intratta, da 
de nuvarande lönerna böra få anses som tillräckliga. I hvilket fall som 
helst, lärer det vara lämpligast invänta mera stadga i de ekonomiska för
hållandena, innan en definitiv lönereglering af Riksdagen bifalles. ^ •

Af dessa skäl och med åberopande af hvad den föregående talaren 
bär yttrat, yrkar jag vördsamt bifall till reservauternes framställning.

Härmed var öfverläggningen rörande samtliga Ditt. i 16 punktens 1.a 
mom. afslutad; och fattades i fråga om Utskottets särskilda hemställanden
följande beslut: , , , ,

' I afseende å Utskottets hemställan under Lrtt. a hade endast yrkats 
bifall, i öfverensstämmelse med hvilket yrkande berörda hemställan jem
väl blef af Kammaren godkänd.

Beträffande åter det af Utskottet under Lät. b framställda förslaget 
hade förekommit yrkanden såväl på bifall som på afslag. Propositioner 
gåfvos å dessa yrkanden, och förklarade Herr vice Talmannen ja vara 
öfvervägande för bifall till Utskottets hemställan. Votering blef emeller
tid begärd och företogs enligt följande, nu justerade och anslagna ornrost- 
ningsproposition:

Den som bifaller hvad Stats-Utskottet hemställt i första momen
tet Ditt. b af 16:de punkten i dess utlåtande N:o 8,

röstar ja;

Den, det ej vill,
röstar nej;

Vinner nej, är Utskottets ifrågavarande hemställan afslagen.
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Röstsedlarne sammanräknades och visade 70 ja och 98 nej; hvadan 
Kammaren beslutit i enlighet med nej-propositionen och alltså afslagit 
Utskottets förslag.

Rörande Utskottets hemställan under Litt. c hade likaledes yrkats 
dels bifall och dels afsteg. Sedan propositioner, i öfverensstämmelse med 
dessa yrkanden, blifvit framställda, förklarades ja vara öfvervägande för 
den sednare meningen; och hade alltså äfven det under denna Litt. af 
Utskottet framställda förslag blifvit af Kammaren afslaget.

Vidkommande slutligen Litt. d hade under öfverläggningen blifvit 
yrkadt såväl bifall till Utskottets hemställan i oförändradt skick, som äf
ven att det förslag måtte antagas, hviiket rörande denna Litt. funnes 
framstäldt i Friherre F. von Essens, Grefve L. af Ugglas och Herr H. O. 
Falks vid betänkandet (sid. 31) fogade reservation. I enlighet med nämnda 
yrkanden afgåfvos nu propositioner; och utföllo svaren med öfvervägande 
ja för bifall till den förra meningen, hvadan Utskottets hemställan under 
Litt. d blifvit utan förändring af Kammaren bifallen.

De öfriga momenten 2—5 under förevarande punkt biföllos.

Fmikterna 17-- 20.

Blefvo äfvenledes bifallna.

Punkten 21.

Efter det att Utskottets hemställan under Litt. a blifvit till före
dragning uppläst, anförde:

Herr O. B. Olsson: Jag har icke kunnat biträda den af Kong!.
Maj:t i denna punkt uttalade mening och icke heller det skit hvari Ut
skottet stannat. Jag ber derföre att få framställa de anmärkningar, hvar
till betänkandet gifver anledning.

Då chefen för stuteriöfverstyrelsen hittills icke haft någon lön för
utom 600 R:dr i hyres-och expensersättning samt sekreteraren endast 1,000 
R:dr, så bär man nu föreslagit en årlig lön för den förre af 2,000 R:dr 
och för den sednare af 1,500 R:dr. Detta synes mig vara så mycket mindre 
af behofvet påkalladt som Riksdagen i sin till Kong! Maj:t förlidet år 
afiåtna skrifvelse uttalat den mening att hästafvel^ höjande borde befräm
jas genom och grundas på det så kallade premieringssystemet och icke på 
stuterier. Nu har Kong!. Maj:t genom bref till chefen för stuteriöfversty
relsen förordnat, bland annat, att Flyinge och Strömsholm skulle upphöra 
såsom stuterier och öfvergå till endast hingstdepoter samt att endast Ottenby 
således skulle fortfarande bibehållas såsom stuteri. Vid sådant förhållande 
och då stuteriernas antal minskats har jag icke för ruin del ansett lämpligt att 
uppföra lön till chefen för stuteriöfverstyrelsen på ordinarie stat, likasom 
jag icke heller ansett att sekreterarens lön bör höjas, då man kan antaga 
att hans besyär blir ännu mindre än hittills. Jag vill derföre i enlighet 
med min vid utlåtandet fogade reservation yrka afsteg å denna punkt.
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Herr Grefve Björnstjerna: Jag kan icke förena mig med den
föregående talaren. Han tyckes tro, att Strömsholm, derföre att detsamma 
förvandlas till hingstdepot, kommer att upphöra att stå under chefens för 
stuteriöfverstyrelsen inseende. Detta, är ett misstag. Under den föregå
ende tiden, då chefen för stuteriöfverstyrelsen var eu person, som, om jag 
så får säga, blott innehade en hög samhällsplats, utan egentliga åligganden, 
då var det ganska lämpligt att han icke heller uppbar någon lön, endast 
hyres- och reseersättning. Nu deremot, efter den nya organisationen, då 
man i öfverensstämmelse med den särskildt för ändamålet nedsatta komi- 
téens utlåtande slagit in på en riktigare bana och ordnat våra stuterier 
så, att deras hufvudsakliga uppgift är att anskaffa de afvel sdjur, hvilka 
sedan i sin ordning skola frambringa de premie-hingstar vi behöfva, då 
är äfven gifvet att chefens verksamhet, långt ifrån att minskas, tvärtom 
blir en helt annan och vida vigtigare än förr. Nu först blir han eu verk
lig statens tjenare, och då kan man väl icke begära att han skall sköta 
sina göromål för intet. Den föreslagna lönen, icke ens så stor som eu 
kaptens, torde således ingalunda vara för hög. Likaledes förefaller det 
mig, att sekreterarens många och vigtiga åligganden fullt berättigar till 
de af Kongl. Maj:t föreslagna 1,500 R:dr, eller icke så mycket som bestås 
en vanlig kanslist i de förvaltande verken. Jag slutar med att upprepa, 
att, om Riksdagen på allvar önskar framgång åt den nya organisationen 
för hästafvel^ förbättrande, den då äfven måste se till att det finnes ett 
hufvud som kan hålla tillhopa och ändamålsenligt genomföra förslaget. 
Detta kan snau ej begära af eu lönlös person. Jag tillstyrker derföre 
bifall till Uskottets förslag.

Herr Diss Olof Larsson: Då jagj tror att det skulle bespara
Kammaren mycken tid om alla momenten i denna punkt föredrogos på 
en gång, hemställer .jag att alla tre momenten må få diskuteras i ett 
sammanhang, ehuru yrkande torde framställas för hvarje moment särskildt; 
och anhåller jag att, sedan Herr vice Talmannen å denna min hemställan 
gjort proposition, vidare få yttra mig i frågan.

Med anledning af hvad Herr Liss Olof Larsson sålunda yrkat, hem
ställde Herr vice Talmannen, huruvida Kammaren ville medgifva, att öf- 
verläggningen finge på eu gång omfatta alla de tre Litt. a, b och c som 
förevarande punkt innehölle, dervid dock Herr vice Talmannen ville erinra, 
att endast Litt. a vore föredragen och att följaktligen, derest Herr lass 
Olof Larssons förslag bifölles, inga andra yrkanden, vid den för punktens 
samtliga Litt. gemensamma öfverläggningen, körnare att upptagas än de, 
som afsågo nu föredragna Litt. a.

Den proposition, som derefter gafs på Herr Liss Olof Larssons för
slag, besvarades med ja, hvarefter, och sedan Utskottets hemställanden 
under Litt. b och c, blifvit upplästa, ordet ånyo lemnades åt:

Herr Liss Olof Larsson, som yttrade: Att jag icke vant åt'
samma tanke som Utskottets pluralitet synes af min betänkandet vidfogade 
reservation. Då man genomläser Utskottets betänkande, finner man att 
Utskottet säger: “då den af Kong!. Maj:t beslutade reorganisation af stuteri
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väsendet i väsendtlig män öfverensstämmer med de åsigter, som biifvit 
uttalade i Riksdagens underdåniga skrifvelse af den 11 sistlidne Maj-, så 
tillstyrker Utskottet hvad Kongl. Maj:t föreslagit. Man skulle väl nu före
ställa sig att, om det är sann! som Utskottet säger, att den af Kongl. 
Maj:t beslutade reorganisationen öfverensstämmer med Riksdagens skrif
velse, Kongl. Maj:ts proposition jemväl skulle öfverensstämma med denna 
skrifvelse. Meu så vidt jag kan finna innneliåller Kongl. Maj:ts proposi
tion något helt annat än den underdåniga skrifvelsen, ja, raka motsatsen 
deraf, och det kan vid sådant förhållande ej förefalla annat än ganska 
besynnerligt, då Utskottet säger, att den af Kongl. Maj:t beslutade reorga
nisationen öfverensstämmer med Riksdagens skrifvelse. Jag har denna 
skrifvelse i handen och ber att derur få uppläsa några rader: “Riksdagen 
föreställer sig nemligen att det säkraste medlet för hästafvelns höjande 
vore det s. k. premieringssystemets understödjande genom åtgärder från 
statens sida, och att medel härtill kunde beredas genom inskränkning i 
hästantalet vid stuterierna". Sedan Riksdagen uttalat denna sin åsigt, 
slutar Riksdagen med att yttra: “på grund af hvad sålunda förekommit 
får Riksdagen i underdånighet anhålla att Kongl. Maj:t behagade tillse i 
hvad mån anslaget till hästafvelns förbättrande må kunna användas till 
premiering af hästar, tjenliga till afvel för olika gagnsbruk11. Jag har icke 
kunnat finna att denna skrifvelse gifver den ringaste anledning till att 
framkomma med eu proposition med begäran om nya och så stora anslag 
då Riksdagen uttryckligen yttrat sin önskan att nödiga medel skulle an
skaffas genom minskning af hästantalet vid stuterierna. Besynnerligt nog 
kan man icke af Kongl. Maj:ts proposition finna hvart de medel skola 
taga vägen som måste uppkomma vid försäljningen af de öfverfiödiga 
hästarne vid stuterierna, samt hvartill det redan nu utgående ordinarie 
anslaget skall användas, då det i anseende till hästantalets förminskning, 
icke blifver behöfligt för stuterierna. Genom Kongl. brefvet om stuterier
nas ordnande den 1 November 1872, är det föreskrifvet att hästantalet 
vid samtliga stuterierna skall tills vidare utgöra 132 hingstar och 60 ston, 
men af statsrevisionens sednaste berättelse framgår, att vid 1870 års slut 
funnos icke mindre än 174 hingstar, 11 vallacker och arbetshästar, 198 
ston och 53 unghästar, eller tillsammans 436 hästar vid samtliga stute
rierna. Det finnes således 42 hingstar, 138 ston, 53 unghästar och 11 
arbetshästar, eller tillsammans 244 hästar, utöfver det antal som enligt 
nämnda Kongl. bref erfordras. Nu kan det visserligen sägas, att dessa 
hästar äro odugliga för det afsedda ändamålet och behöfva ersättas med 
nya. Men om man, under så höga hästpriser som de nu rådande, skall 
sälja ett så stort antal, så bör man väl derpå kunna, erhålla så stora 
summor, att några nya anslag från Riksdagens sida icke borde vara af 
nöden. Man har vid sista riksdagen uttalat den meningen, att stuterierna 
icke uppfylla sitt ändamål — för min del tror jag att de rent af miss
lyckats — och att derföre en omreglering vore af behofvet påkallad. Det har 
icke hjelpt, att man beviljat stora anslag till stuterierna — man har t. ex. 
vid ett stuteri med anslaget till hästafvelns förbättrande aflönat en barn
morska! — men icke ens detta har hjelpt — hästracen har ändå försäm
rats. Såsom bevis derpå, vill jag anföra några ord ur den komités be
tänkande, som var tillsatt i och för frågan om hästafvelns förbättrande.
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Der säges om hästarne vid Ottenby: “dock hafva de sista åren mindre 
ädla figurer med tunga hufvuden och slappare rörelser derifrån oftare 
förekommit“ samt att “Strömsholm, der “rent blod" saknas, tiar klimat 
vackra figurer men med svaga framben och stark fallenhet för krubbiteri". 
Detta är just icke något synnerligen vackert vitsord om vårt lands stu
terier och dess ..- styrelse: “vackra figurer4* med “tungahufvuden“slapp
rörelse", -svaga framben" och “krubbitare" — jo, det är just “vackra 
figurer".

Jag medgifver visserligen att det behöfs mycket penningar, om de nu 
vid stuterierna befintliga hästar skola kasseras och ersättas med nya af 
fullgod beskaffenhet, tv man tiar sett med hvilka stora omkostnader det 
är förknippadt att anskaffa sådana hästar; man har t. ex. funnit, huru
som då för några år sedan på ett af våra stuteriers räkning från England 
anskaffades två stycken hästar, omkostnaderna, köpesumman oberäknad, 
uppgick till ej mindre än 3,685 R:dr och några (öre. Skall man nu på 
en gång anskaffa 132 hingstar och 60 ston, nog går det penningar åt, men 
jag tror dock att så slöra anslag redan förut beviljats för ändamålet att 
något mera icke kan behöfvas om dessa klokt användas. Om man nem
ligen sei* till, hvilka summor härtill utgått, så finner man att under loppet 
af 10 år, eller från 1801 till 1870, stuterierna uppburit i statsanslag 
513,464 R:clr; lägges dertill 10 års inkomster af trenne till stuterierna 
anslagna egendomar 961,145 R:clr 70 öre. så få vi cd summa af 1,474,609 
Rall- 70 öre, eller i medeltal per år 147,460 R:dr 97 öre. Försäljnings
summan för hästar under samma 10-års period är sammanlag It 358,180 
R:dr, och omkostnaderna öfverstiga således inkomst ernå med 1,116,429 
R:dr och några öre. .lag bör ock härvid tillägga att nämnda 358,180 
Rall* icke tillfallit statskassan, utan hur jemväl detta belopp användts för 
stuterierna. Det är i sanning icke obetydliga summor man uppoffrat.

Man bär i komiterades betänkande åberopat Österrikes, Preussens, 
Englands och Danmarks exempel —•- om Norge talas deremot icke ett ord. 
Jag känner icke heller förhållandet der, men det både icke varit utan in
tresse att få erfara förhållandet derstädes, då det allmänt, erkäimes. att 
hästafvel der befinner sig på eu ganska god ståndpunkt. Men i Dan
mark finner jag af åberopade komité betänkande, att det finnes blott ett 
stuteri med 8 hingstar och 30 sten och ända står hästafvel!! der. som be
kant. på eu så utmärkt foa Hvad beträffar prernieringssys temet, så be
talas i Danmark till premier för kreatur, hästar inberäknade, endast 
13,200 R:dr, och för hingst av särskildt 22,000 R:dr. Det synes häraf att 
vi utan de nya anslag, hvarom nu är fråga, redan uppoffra större sum
mor för ändamålet än hvad fallet är i vårt grannrike Danmark. Men nu 
tycks man ändtligen hafva kommit underfund med hvari felet bär hemma 
hos oss skulle bestå, tv i statsrådsprotokollet heter det, att frågan om 
löneförhöjningar för chefen och sekreteraren i stuteriöfverstyreisen är för
tjent af det största, behjertande. Således — orsaken hvarföre våra stuterier 
befinna sig i ett mindre godt skick är således den — att aflöningarne till 
styrelsen är för ringa, och att, om styrelsen erhåller högre aflöning, så 
skall hästafvel)! förbättras. Jag tror dock icke att det är så stor för
hoppning att på det sattet ernå det mål vi eftersträfva: hästafvel^ för
bättring. och jag kan således icke heller finna skäl att tillstyrka bifall till
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dessa löneförhöjningar. Jag får således för min del yrka afslag å dels nu 
först föredragna punkten och skall sedermera i sin ordning göra det äfven 
med de andra.

Herr O. B. Olsson: Jag vill erinra den ärade talaren på stock
holmsbänken, som yttrade sig i denna fråga, att jag nog insett att 
chefen för stuteriöfverstyrelsen skulle hafva inseende öfver hingstde- 
poterna, men jag tror icke att hans besvär blir större för det; tv när 
han hittills haft inseende öfver tre stuterier med tillsammans 174 hingstar, 
198 ston, 11 vallacker och 53 unghästar, men efter den nya organisatio
nen får under sitt inseende allenast 132 hingstar och 60 ston, kan man 
väi då säga att hans besvär kommer att ökas i Detta kan jag åtminstone 
icke förstå och vidhåller derföre mitt yrkande om afslag å nu föredragna 
punkt.

Herr Grefve Pos so: Här är verkligen ett fall, då man gjort ett
allvarligt bemödande att organisera eu institution, som förut vant illa 
ordnad. Herr Diss Olof Larsson har med mycken fyndighet stämt Kam
marens uppfattning mot stuteriernas nytta genom att anföra de fel som i 
förvaltningen af desamma förut blifvit begångna, ty det kan val icke annat 
än erkännas, att förvaltningen förut var dålig. Det är mycket riktigt som 
Herr Diss Olof Larsson säger att tre större egendomar, värda tillsammans 
inemot 1,500,000 R:dr varit anslagna till stuterierna och att derutöfver 
statsanslag lemnats, uppgående i årligt medeltal under de sista 10 åren 
till ett belopp af omkring 51,600 R:dr. Alla dessa uppoffringar hafva 
dock icke gifvit annat resultat i penningar än en försäljning af i medel
tal per år 61 hästar, som lemnat en behållen inkomst af cirka 31,000 R:dr 
årligen, således eu mycket stor förlust på hela rörelsen. När man sam
manräknar stuteriernas inkomster, finner man också att de uppgått till 
den slutsumma som Herr Liss Olof Larsson nämnde. Men att deremot de 
två stuterierna vid Ottenby och Flyiuge verkat mycket godt i sina orter 
för hästafvelns befrämjande, tror jag att alla som äro bosatta i dessa orter 
skola erkänna. Totalintrycket är dock icke tillfredsställande, och då man 
nu sökt ordna på annat sätt, så har det inträffat, att inom Stats-Utskottet 
eu ledamot, Herr Liss Olof Larsson, yrkat rent utslag på allt hvad som 
föreslagits; fem ledamöter hafva biträdt Utskottet i afseende å anslag till 
premier, men yrkat ogillande af de öfriga två punkterna, eu har yrkat 
afslag allenast af anslaget till inköp af afvelsdjur, men öfriga ledamöter 
af denna Kammare biträdt Utskottets betänkande. Herr Liss Oloi Larsson 
har sagt att hvad Kongl. Maj:t föreslagit står i strid med de åsigter Riks
dagen uttalat i sin skrifvelse, som ginge ut derpå att hästafveln borde upp- 
hjelpas genom premiering och penningar dertill anskaffas genom försälj
ning af för stuterierna odugliga hästar. Det är sannt att i sednare af- 
seendet — anskaffande af medel — Kongl. Maj:ts proposition icke öfver- 
ensstämmer med Riksdagens skrifvelse, men i fråga åter om systemet stå 
de i fullkomlig öfverensstämmelse. Om jag således kan med mycket göda 
skäl säga att förslaget i afseende å medels anskaffande skiljer sig^ från 
Riksdagens, så är det dock å andra sidan visst att den utväg Riksdagen 
derutinnan föreslagit är alldeles otillräcklig. För att öfver hela landet
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kunna utdela premier för uppfödande af goda hästar, så att de blifva 
något lockande för bedrifvande af hästafvel, böra de icke vara alltför små,, 
utan sä störa att de kunna anses uppmuntrande. Komiterade ha också 
visat att ett mindre belopp än det nu ifrågasätta icke kan vara tillräckligt. 
Men härjemte är nödigt att, om de enskilda jordegarne skola kunna upp
föda sådana hästar som kunna premieras, de äfven måste ha tillgång på 
dugliga hingstar och derföre har Kong!. Magt föreslagit att uppköpa 
afvelsdjur. Nu säger man, att detta bör öfverlemnas åt den enskilda om
tanken, åt hushållningssällskapen m. in. och att anslag derföre icke 
behöfvas. Men då man tager i öfvervägande det höga pris som ett enda 
afvelsdjur betingar, så är det ganska naturligt att den enskilde jordbru
karen icke gerna vill underkasta sig eu sådan uppoffring och risk, och det 
förefaller mig som om han kan ha ett berättigadt anspråk på att staten 
dervid, med hänsyn till de stora fördelame af afvelns förbättrande, träder 
emellan. Jag tror således att, uä man fasthålla1 den grundsatsen, att 
hästafveln hör förbättras genom premiering, man bör anskaffa sådana djur 
att afvelns förbättrande möjliggöres.

Under den tid som stuteristyrelsen hittills verkat har chefen icke haft 
någon aflöning, och man kan väl icke heller säga att han haft så särdeles 
mycket att göra; lian bär kanske icke ens ansett sig skyldig att göra något. 
Vill man ha något gjordt, måste man ock bestå aflöning. Jag medgifver 
gerna att anslaget är litet, kanske för litet, om man af chefen fordrar eu 
noggrann tillsyn, men detta kan väl icke vara något skäl att vägra det
samma. Jag yrkar bifall till Utskottets förslag.

Herr Carl If v ars son: Såsom jag fattat Riksdagens skrifvelse i
ämnet afsåga deri, att man skulle genom besparingar från stuterierna åstad
komma medel till premiering. Detta var ändamålet; man ansåg att stute
rierna icke voro af särdeles nytta för hästafvel och man har derföre 
motsett ett förslag från regeringens sida, som ginge ut derpå att antingen 
helt och hållet indraga stuterierna eller ock minska stuterirörelsen så, att 
tillgångar från det hållet skulle erhållas till premiering. Detta har slagit 
fel, åtminstone såsom jag uppfattat Kongl. Maj:ts proposition; det synes 
mig tvärtom att regeringen slagit in på eu alldeles motsatt riktning, då 
hon begärt anslag icke blott till högre aflöningar åt dem som skola hand
hafva stuteriernas angelägenheter och till inköp af hingstar, utan äfven 
till premiering. Om Riksdagens önskningar på detta sätt ringaktas, är 
det icke mycket lönt att Riksdagen aflåter några skrivelser till Kongl. 
Maj:t. När man väntar besparingar och förbättringar, men i stället får 
mottaga en proposition om ökade utgifter, kan man val icke annat än 
förvånas. Jag tror det skulle vara en mycket beskedlig representation, 
som med välvilja mottoge sådant. För min del kan jag icke se annat än 
att Kongl. Maj:ts proposition och Utskottets förslag stå i rak strid mot 
hvad Riksdagen begärt, ty hafva stuterierna varit olämpliga förut, så är 
det väl ej skäl att fortfarande gå i de gamla hjulspåren. Men då man 
således icke har förhoppning att från detta håll få premieringssystemet 
infördt i vårt land, kan jag likväl icke se annat än att man måste söka 
på annat sätt erhålla nödiga medel till afvelns förbättrande genom pre-
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miering, och detta är anledningen, hvarföre jag reserverat mig mot mom. 
a) och b), men icke mot mom. c).

Jag vill derföre tillkännagifva, att jag redan nu yrkar afslag å 
mom. a).

Jag skulle äfven yrka afslag å mom. b, om jag icke ansåge mig för
hindrad att så göra, genom den förklaring, som Herr vice Talmannen 
med anledning af en ledamots framställning afgifvit, angående sättet för 
föredragningen af denna punkt. Jag har uppfattat Ilerr vice Talman
nens yttrande så, som om, oaktadt Kammaren beslutat, att öfverläggnin- 
gen skall få beröra alla momenten i denna punkt, yrkande dock skulle 
få framställas endast rörande det nu föredragna momentet. Är denna 
min uppfattning riktig, så blir det nödvändigt att sedermera tillfälle be- 
redes att få framställa yrkande äfven beträffande öfriga moment, emedan 
man annars kunde blifva afklippt rättigheten, att i fråga om dessa få 
framställa något yrkande. Jag anhåller derföre, att innan jag framställer 
yrkande äfven i afseende på dessa båda moment, Herr Talmannen ville 
lemna närmare upplysning om detta förhållande, och om hans mening 
icke är att både öfverläggning och yrkanden får ega rum vid hvartdera 
af de två sednare momenten särskild^ oaktadt öfverläggningen nu rörer 
sig kring alla tre momenten. Emellertid vill jag nämna, att jag vill afslå 
de två första, men bifalla det sista, och skall jag i afseende på de sär
skilda yrkandena ställa mig Herr vice Talmannens mening till efterrät
telse, i händelse jag får visshet om att jag uppfattat densammas rätt.

1 anledning af hvad Herr Carl Ifvarsson yttrat, förklarade Herr vice 
Talmannen, att, enligt hans uppfattning, borde behandlingen af de före
liggande litt. a, b och c försiggå sålunda, att väl öfverläggningen, sedan 
Kammaren med anledning af Herr Liss Olof Larssons begäran dertill gif- 
vit tillstånd, finge röra sig kring alla dessa litt. i ett sammanhang, men 
att, så länge endast litt. a vore föredragen, inga andra yrkanden än de, 
som gällde denna litt. kunde till afgörande upptagas; kommande, sedan 
beslut fattats angående Utskottets hemställan under ifrågavarande litt. a, 
de under följande litt. b och c framlagda förslag, att hvart i sin ord
ning föredragas, hvarvid den ledamot, som det önskade, egde att rörande 
dessa förslag framställa yrkanden, å hvilka propositioner, sedan öfver
läggningen, för hvarje litt. särskild^ förklarats slutad, komme att i 
grundlagsenlig ordning framställas.

Herr vice Talmannen gaf derefter ordet åt:

Herr R yl a lider: Sedan Herr Carl Ifvarsson nu sagt hvad jag äm
nade såga, så vore det väl rättast att jag afstode från ordet. Men då 
jag instämmer med honom, att meningen med Riksdagens skrifvelse var, 
att hästantalet skulle minskas, och de derigenom uppkomna besparingarne 
användas till premiering samt jag äfven, lika med honom, anser, att detta 
Riksdagens syftemål icke innefattas i den Kong], propositionen, så vill 
jag åter i fråga om de af Herr Liss Olof Larsson anmärkta fel å liä- 
starne tillägga ännu liera.
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Jag tror dem icke vara i stånd att uthärda krigets strapatser, i 
hvilket hänseende våra inhemska svenska hästar äro vida bättre än full- 
blodsracen. För min del skulle jag vilja förorda eu vida större indrag
ning än den Riksdagen i sill skrifvelse aftåg. Att hafva en ridskola 
till öfning för officerare, som skola gå in på gardena in. m. kan nog 
vara lira, men att Kong!. Maj:t skulle sträcka sin proposition så långt 
som ritt föreslå icke blott ökad aflöning åt styrelsen, utan äfven anslag 
till inköp af afvelsdjur, det finner jag högst förvånande. Jag kan således 
icke annat än afstyrka bifall till inom. a).

Herr Friherre Ericson: Det är mycket riktigt som do föregående
talarne anfört, att Riksdagen aflåtit eu skrifvelse till Kong!_Maj:t, hvari 
begärts eu inskränkning i statens stuteriaffärer samt att derigenom upp
kommande besparingar måtte användas till premier. Sedan har eu komité 
varit tillsatt för frågans utredande. Denna komité bär lyckligtvis kommit 
till alldeles saihma resultat som Riksdagen i sin skrifvelse, och i hufvud
saklig öfverensstämmelse härmed har ock Kongl. Maj:t framlagt proposi
tion, gående ut på en inskränkning i antalet af stuterier och hästar samt 
hästafvel^ uppmuntran genom premielån,!?. Enligt eu åt Kongl. Maj:t i 
sistlidne December månad utfärdad författning skall Strömsholm upphöra 
såsom stuteri och öfvergå till hingstdepot och att Flyinge skulle endast 
för en kortare tid bibehållas som stuteri, hvaremot Ottenby skulle för 
framtiden blifva stat ens enda stuteri. Detta är i enlighet med komitéens 
förslag och, så vidt jag kan so. äfven i enlighet med Riksdagens skrif
velse. Nu luir Kong]! Maj:t föreslagit Riksdagen att redan nu bevilja 
ett anslag för premiering och ett för inköp åt hästar. Del ar gifvet att 
Riksdagen helst (inskar att kunna härtill använda de besparingar, som 
genom de redan vidtagna åtgärderna komma att uppstå. Detta kan 
också ske, men det går långsamt, ecb regeringen bär derföre föreslagit 
Riksdagen att redan nu gifva tillämpning åt Decemberförfattningen ge
nom att anslå särskilda medel till premiering. För mm del anser jag 
att Riksdagen handlade klokt, om den beviljade dessa medel, så att det 
åsyftade målet förr kunde vinnas.

Hvad åter beträffar inköp af afvelsdjur, ber jag få påpeka att, då 
man icke utan skäl anmärker, att eea nuvarande hästafvel!! är dålig, det 
är nödvändigt att en förändring sker. Detta kan ske på två sätt. Det 
ena Er att man år efter år lägger pa etter de bästa djuren och således 
framalstra!' en konstant raee af göda hästar. Detta går dock mycket lång
samt; det kan gå åt 100 år eller mera för att på detta sätt få eu god 
och konstant race. Ett annat sätt, vida hastigare och billigare, är att 
tillegna sig andra länders sträfvande!! i denna vag, att inköpa hästar 
från utlandet och derigenom få halfblod. Detta anser jag riktigare, och 
det är detta, som afses med de under mom. b) föreslagna 50,000 R:dr. 
Jag ber få fästa uppmärksamheten derå att, då jag hört några talare 
säga, att fullblodet är för vårt 1 md otjenligt, det är meningen att inköpa 
äfven arbetshästar från länder, der man hunnit längre i hästafvel än hos 
oss, men för öfrig? anser jag det dock icke vant oriktigt att derjemte 
inköpa eu eller annan fullblodshingst för att erhålla sådana ridhästar 
och remonter, som för våra behof äro af nöden. Att vi äfven kunna
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hafva en, framtid för export af hästar visar sednare årens erfarenhet och 
särskiidt förlidet år, då från Sverige exporterades icke mindre lut 3,206 
hästar, under det importen visar eu siffra af endast 1,566; exporten 
öfversteg sålunda importen med 1,640 stycken. I allmänhet har under 
de sednaste tio åren exporten ganska betydligt öfverstigit importen, men 
skilnaden har icke förut varit så stor, om jag likväl undantager är 1864, 
då i anseende till krigsrustningar i utlandet ett stort antal hästar bär 
uppköptes till höga pris. Detta förhållande visar, alt vi hafva eu god 
marknad för afsättning af våra hästar, och då ligger det i jordbrukarens 
intresse att skaffa sig goda sädana, hvilket ändamål, såsom jag sökt visa, 
vinnes hastigast och billigast genom inköp af goda afvelsdjur.

Hvad beträffar de i utom. a) föreslagna lönerna för chefen och se
kreteraren i stuteriöi V er styre! so n, her jag fä I lista uppmärksamheten derpå 
att, om man önskar att hafva en person som skall sköra något, så måste 
man förbinda honom till skyldigheter och icke till blott ett honorabelt upp
drag. Jag tviflan visst icke på att den närvarande chefen och sekretera
ren begge sköta sina åligganden, men det är dock en betydlig skilnad att 
innehafva en syssla såsom endast eu honorarieplats än om jag tilldelas eu 
så pass stor lön att jag åtminstone icke behöfver göra några uppoffringar; 
jag förbin*Sos på ett'annat sätt. Den föreslagna lönen är visserligen icke 
i och för sig någon lockelse att söka platsen, men regeringen får dock 
ett helt annat band på dess innehafvare än om han emottager befattnin
gen af endast artighet. Derföre yrkar jag bifall äfven till mom. a).

Herr Grefve Björnstjerna: Efter hvad Grefve Desse och Friherre 
Ericson yttrat har jag icke mycket att tillägga. Lika med dem vill jag 
fästa, uppmärksamheten derå, att hufvudsaken i Riksdagens skrifvelse år 
1872 var anhållan om stuteriernas minskning och premierings införande. 
Detta har skett Vi hade förr tre stuterier, nu skall endast ett qvarstå, 
det vid Ottenby. Strömsholm skall helt och hållet upphöra, Flyinge qvar- 
8tår endast tills vidare. Hvad de anmärkta missförhållandena vid Ströms- 
holin beträffar, hafva de således biff v it af Kong!. Maj:t fullt påaktade.

Att premieringssystemet är för vårt land det rätta torde icke kunna 
bestridas. Meningen är a; t, anslaget öfver hela landet fördelas i viss pro
portion offer länens betydenhet, att der användas såsom uppmuntran för 
hästuppfödare. Detta har i andra länder visat sig vara det kraftigaste 
medel till hästafVolns befordrande. Vårt land behöfver två slags hästar: 
de södra dolarne ädlare djur med mera blod — så är förhållandet i Skåne, 
Öster-, och Westergötland — för de norra orterna åter erfordras kraftiga 
härdiga draghästar. Kong!. Maj:t har derföre föreslagit, att de äskade 
medlen skola användas icke blott att anskaffa ädelt blod utan äfven till 
inköp af norska hingstar. Denna race, uppkommen genom blandning af 
danska och norska hästar under dessa länders förening, är visserligen gan
ska god, den har dock felet att snart försämras när den förflyttas från 
hemorten. Den norska fjellhingsten, införd till Sverige är förträfflig, men 
afbidan redan i andra generationen högst betydligt sämre. För att an
skaffa goda afvelsdjur såväl af denna som af andra hästracer fordras dock 
rätt mycket penningar. Jag har just i dessa dagar, såsom ombud för 
Stockholms läns hushållningssällskap, haft i uppdrag att inköpa en norsk
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hingst och kan uppgifva att för en god dylik har begärts ända till 6,000 
R:dr. Deraf synes, att man äfven för sådana får betala dryga summor. 
Det är emellertid gifvet att, om premieringssystemet skall medföra nytta, 
endast goda hästar, icke odugliga krakar, skola prisbelönas. Jag tror ty
värr att man nu i många delar af landet skall hafva svårt att framvisa 
dylika för premiering lämpliga djur. Det är derföre synnerligen af nöden 
att staten anskaffar fullt göda heskällare. Först dessa kunna frambringa 
en afvel värd att premieras. Detta är just hvad mom. b) handlar om. Jag 
upprepar derföre: skall premieringen lända till någon nytta, måste detta 
anslag beviljas. Jag tror mig kunna med temlig säkerhet påräkna, att 
representanterne från Skåne skola intyga att det liknande anslag, stort 
50,000 R:dr, som år 1860 beviljades till inköp af hingstar, kommit pro
vinsen till synnerlig nytta och att den afkomma som fallit efter den 
enda fullblodshingst staten ännu eger, visat utmärkta egenskaper. Vårt 
land är mer än de flesta andra passande för hästafvel^ Skåne med sin 
förträffliga mergeljord, de norra provinserna med sina stora torra och fina 
beten, erbjuda just hvad hästodlingen kräfver.

Inga penningar skulle derföre kunna lemna bättre ränta, än det nu 
ifrågasatta anslaget. Friherre Ericson har visat att hästexporten från 
vårt land redan uppnått eu temligen tillfredsställande siffra, utan tvifvel 
skall densamma med tillhjelp af detta anslag snart växa vida högre.

Hvad slutligen angår den Sfrågaställda lönen till chefen för stuteri- 
öfverstyrelsen, ber jag få fästa uppmärksamheten derpå att, sedan denne 
embetsman numera skall öfvervaka anskaffandet af hingstar till samtliga 
depoter och öfver dem hålla tillsyn, hans sysselsättning blir en helt annan 
än förr, då han haft föga annat att göra än att mottaga och granska 
rapporterna från de tre stuterierna.

Jag yrkar bifall till Kongl. Maj:ts proposition.

Herr Jöns Rundbäck: Ehuru det egentligen är mom. a) i denna
punkt af Stats-Utskottets utlåtande vi nu hafva att afgöra, tillåter jag 
mig dock, då diskussionen redan rört sig kring alla tre momenten i denna 
punkt, att yttra mig något i afseende ä det under mom. b) begärda och 
af Utskottets pluralitet förordade anslag till inköp af afvelsdjur för stu
terierna och landtbeskällaredepoterna. Jag har, såsom Herrarne behagade 
finna, reserverat mig mot deri af Utskottet i detta moment gjorda hem
ställan. Jag har motsatt mig densamma, dock ingalunda på den grund 
att jag icke anser stuteriafveln nyttig, ty jag tror, att stuterierna likasom 
våra schäferier och stamholländerier kunna utöfva eu för landet ganska 
fördelaktig verksamhet. Men att stuteriväsendet, som för mer än 200 år 
sedan infördes i vårt land, hittills visat sig vara behäftadt med stora 
brister, det kan man inhemta utaf deri s. k. stuterikomitéens betänkande. 
Om det hädanefter skall komma att vara lika bristfälligt, derom kan jag 
nu icke fälla något omdöme. Emellertid tror jag, att, om man jemför den 
åsigt, som i Riksdagens skrifvelse den 11 Maj 1872 uttalades angående 
lämpligaste sättet för den inhemska hästafvel^ förbättrande, med den 
princip, hvarpå det Kongl. förslaget är grundadt, man finner att det sed
nare går på sidan om saken. Riksdagen förordade nemligen det s. k. 
premieringssystemets införande i vidsträcktare omfattning än det hittills



Oen 5 Mars, o. m. 525

hos oss tillämpats, men uttryckte dervid, såsom Herr Liss Olof Larsson 
redan anmärkt, den åsigt att derför erforderliga medel kunde beredas ge
nom inskränkning i hästantalet vid stuterierna. Nu har dock stuteri- 
komitéen föreslagit och Kongl. Maj:t förordnat: “att de medel, hvilka vid 
stuteri eller kingstdepot erhållas genom försäljning af öfvertaliga eller till 
afvel otjenliga hästar och af öfverflödigt foder äfvensom genom besparade 
aflöningar till följd af hästantalets minskande, böra, i den mån sådant kan 
ske, användas till inköp af afvelsdjur och landtbeskäliare, som skola för 
stuteriets eller depotens räkning anskaffas, för hvilket ändamål chefen för 
stuteriöfverstyrelsen eger låta dessa medel särskildt förvaltas och bokföras 
Häraf följer att, då jag ej har annat att hålla mig till än komitéens egna 
uppgifter, man icke kan med skäl säga, att jag genom mitt yrkande om 
afslag på ifrågavarande moment vill förhindra det mål, hvartill jag vill 
komma.

För att nu se till, på hvad sätt man skulle kunna erhålla medel till
gängliga för detta ändamål och om det nu begärda anslaget af 50,000
R:dr är behöfiigt, ber jag få lemna några sifferuppgifter. Om man tager 
i beräkning att vid stuterierna för närvarande finnas tillhopa 436 hästar, 
deraf 174 hingstar, 262 ston och andra hästar, samt att komitéen 
föreslagit underhållande af blott 132 hingstar och 60 ston eller tillhopa 
192 hästar, så finner man att de öfvertaliga hästarne uppgå till 244
stycken. Dessa kunna försäljas. Nu säger man att dessa hästar icke äro
så goda, men medelpriset för hästar under de år betänkandet omfattar 
har uppgått till 524 R:dr. Nu stå hästar, såsom bekant är, för när
varande i ganska högt pris, så att många af nyss omförmälda hästar tro
ligen komma att betinga ett högre pris än det nyssnämnda. Då det lik
väl kan hända att åtskilliga icke kunna säljas till det antagna medel
priset, så vill jag sätta priset till blott 500 R:dr för hvarje häst i medel
tal. Försäljningen af ifrågavarande öfvertaliga hästar skulle följaktligen 
inbringa en summa af 122,000 R:dr eller åtminstone uppgå i rundt tal 
till fullt 100,000 R:dr. Dertill kommer att, om hästantalet vid stuterierna 
minskas, fodertillgången i samma mån ökas, hvarförutom ytterligare be
sparing i utgifter sker genom minskning i stuteribetjeningens antal. Efter
ser man nu hvilka medel stuterierna hafva till sitt förfogande, så finner 
man att, enligt den af komitéen i sådant afseende upprättade tabell, in 
komsterna uppgå:
vid Strömsholms stuteri till.......................................................... 48,566: 37,

„ Ottenby „ „ .........................................................  23,648: —
„ Flyinge „ ,................................................................ 23,900: 7,

eller i rundt tal till sammanlagdt 96,000 R:dr. Det ordinarie statsanslaget 
utgör 50,000 R:dr. Lägger man detta till nyssnämnda inkomstbelopp, 
erhåller man en summa af inemot 150,000 R:dr. Säljer man de öfver
taliga hästarne för 100,000 R:dr, så har man följaktligen blott på ett 
enda år att disponera några hundra tusen riksdaler. Vid sådant förhål
lande hemställer jag, huruvida det nu begärda anslaget af 50,000 R:dr 
kan anses vara af verkligt behof påkalladt. Eu föregående ärad talare 
har sagt, att man måste bevilja detta anslag, ty det är nödvändigt att 
först förädla den inhemska hästracen, innan man kan utdela premier för
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hästar. Om det förhåller sig så, då är det klart att anslaget till pre
mier blifvit för tidigt väckt.

Då jag emellertid anser, att premieringssystemet, hvilket Riksdagen 
äfven godkänt, är det bästa och mest ändamålsenliga för den inhemska 
hästafvelns förbättrande, vill jag så mycket mindre motsätta mig det i 
mom. c) begärda anslaget af 35,000 R:dr, som komitéen sjelf ansett denna 
summa erforderlig. Icke heller emot den i mom. a) föreslagna löneför
höjning har jag något att erinra; ty denna lön för chefen för stuteri- 
öfverstyrelsen kan icke anses för hög i betraktande af den vig tiga post 
han bekläder. Likaså finner jag det för sekreteraren hos nämnda styrelse 
föreslagna arvode icke vara för högt tilltaget.

Jag yrkar bifall till min reservation och tror mig nu hafva visat, 
att, om man vill uppnå det mål, hvarför de i inom. b) föreslagna 50,000 
R:dr blifvit begärda," tillräckliga medel dertill redan finnas och fortfarande 
kunna år från år beredas. Vidkommande slutligen exporten af hästar 
från vårt land, så tror jag att siffror dervid intet bevisa, ty många hä
star hafva bär i landet blifvit uppköpta för utländsk räkning och utförts 
t. ox. till Danmark, och dessa hästar hafva varit af den beskaffenhet, att 
de icke skulle hafva erhållit något pris ens på den sämsta hästmarknad 
i Sverige.

På grund af hvad jag nu haft äran anföra, yrkar jag bifall till mo
menten a) och cj, men utslag på inom. b).

Herr Di eks o n: Jag har vid detta tillfälle blifvit uppkallad af ett
yttrande utaf en talare på hailandsbänkeu Herr Carl Ifvarsson, deruti eu 
representant från Elfsborgs län instämt, emedan jag anser detta yttrande 
innebära en oriktig uppfattning af de båda statsmakternas inbördes ställ
ning. De båda talar ve klandrade regeringens förslag derför att det icke 
stod i full öfverensstämmelse med de åsigter Riksdagen uttalat uti sin 
sistlidet år i ifrågavarande ämne till Kong! Maj:t afbiten skrifvelse, hvil
ket jag också medger vara förhållandet. Men, om jag rätt uppfattade 
de båda talarnes yttranden, så framgick derur såsom deras åsigt, att re
geringen, sedan Riksdagen afiåtit skrifvelse i fett ämne, icke hade annat 
att göra än att vid framläggande af sitt förslag slafviskt följa Riksdagens 
skrifvelse. Jag deremot tror att regeringen bär fullt sjelfständigt fram
lägga sina åsigter och jag anser mig icke gå för långt, då jag hos rege
ringen förutsätter fullt lika stor sakkännedom, som hos representationen 
och i ännu större grad förmåga att bedöma hvilka åtgärder som äro 
lämpligast att föra till ett åsyftadt mål. Regeringen har icke blott kon
stitutionel rätt, utan skyldighet att föreslå hvad regeringen anser lämp
ligast; Riksdagen kan bevilja eller afslå regeringens förslag, men hav icke 
rätt att fordra, att regeringen blindt skall följa Riksdagens framställ
ningar.

För min del yrkar jag bifall till Stats-Utskottets förslag i förevarande 
punkter.

Herr Key: Här har manövrerats så mycket till häst i afton, att
jag icke vill göra många evolutioner. Jag vill endast yttra några ord 
med anledning af punkten b). Det är val riktigt, att man genom att



Ben 5 Mars, e. m. 527

sälja utrangerade hästar från stuterierna skulle kunna bereda tillgångar 
både att köpa nya djur och att utdela premier, men, såsom förut blifvit 
nämndt, detta drar längre ut på tiden, och det är af vigt att afveln så 
fort som möjligt vidare upphjelpes genom att uppköpa norska och 
percherons-hingstar samt fullblods hingstar. De, som erinra sig förhållan
dena för omkring tjugo år sedan, skola säkert erkänna att stuterierna 
gjort mycken nytta. Förr importerades en mängd hästar från Danmark 
till Skåne, nu exporteras hästar från Skåne och Kalmar län icke blott 
till Danmark utan äfven till Tyskland för att remontera det preussiska 
kavalleriet och anses vara af utmärkt god beskaffenhet. Det fordras blott 
att fortgå på samma väg, men att söka ernå ett hastigare resultat. Det 
kan tyckas att den begärda summan, 50,000 R:dr, är val stor, men när 
en enskild man ger 500 it 000 Kali' för en bagge, kan man icke säga att 
ett ädelt hästdjur är för dyrt betaldt af staten med ett eller annat tio
tusental; för en privat man blir det dock för stor risk.

Jag vill icke längre upptaga tiden eller anföra skäl, som biff vit bättre 
sagda förut, utan yrkar blott bifall till Stats-Utskottets förslag i punk
terna b) och c).

Herr O. B. Olsson: En och annan talare, som yrkat bifall till
Utskottets hemställan under punkten b), har erkänt, att regeringens 
förslag icke är i alla delar öfverensstämmande med Riksdagens förut i 
frågan uttalade åsigt er. 1 sin skrifvelse till Kong!. Ma ja sistliden år ut
talade Riksdagen väl den åsigten, att hästafvel borde böjas och be
fordras genom premieringssystemet, men tillika att medel för detta ända
mål borde beredas genom minskning i hästarnes antal vid stuterierna. 
Denna sednare del af Riksdagens skrifvelse har Kong!. Maj:t icke på
akta!, och således skiljer sig Kong!. Maj:ts förslag i hufvudsaken från 
Riksdagens hemställan, och af sådan anledning har jag motsatt mig Kongl. 
Maj ds begäran om 50,000 R:dr för inköp af afvelsam-. För samma 
ändamål beviljades vid 1860 års riksdag eu lika stor summa, hvaraf 
omkring 20,000 R:dr användes till inköp af engelska fullblodshingsten 
Winton, som stationerades på Fly inge och derifrån flyttades till Ottenby 
och nu åter lär befinna sig på Flyinge. Då eu föregående talare mycket 
berömt donna hingst och dess skona afvel, vill jag nämna att jag bort 
flera kännare försäkra att de föl, som fallit från honom, varit vanskapliga. 
Man bär äfven talat om fördelen af stuterierna i och för exporten, men 
jag försäkrar, att flertalet af de hästar, som exporteras från Skåne, icke 
komma från Flyinge, utan tran bondgårdarne och möjligen man eu eller 
annan herregård.

I enlighet med min reservation yrkar jag afslag å Utskottets hem
ställan i punkterna a) och b).

Herr Ivar Månsson: Då fråga är om beviljande af anslag, är det 
nödvändigt att tillse, att penningarne blifva rätt använda, sä att landet 
får full valuta. Flyinge stuteri, som är beläget två mil från min hemort 
besökes icke mycket af allmogen derstädes, ty vi ha rundt omkring oss 
bättre hingstar än som finnas på Flyinge, och många tycka att stuteriet 
icke skötes så som det borde. Besynnerligt är det också, att en sådan
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egendom icke kan inbringa så mycket, som erfordras för inköp af hästar 
till afvelsdjur. Man har sagt, att skåningarne skulle vara belåtna med 
1860 års anslag och den derför inköpta engelska fullblodshingsten Winton, 
men bland allmogen åtminstone är belåtenheten icke stor, ty raceri har 
icke varit lämplig till arbetsdjur, utan endast till rid- och kapplöpnings- 
hästar. Om den inhemska hästafvel!! skall uppmuntras, torde det vara 
lämpligast att använda premieringssystemet och begagna hushållnings
sällskapens mellankomst, hvarigenom hingstarne blefve fördelaktigast 
placerade.

Jag yrkar afslag å Utskottets hemställan under såväl punkten a) 
som b). Man har sagt att det skulle vara nödvändigt att höja lönen 
för chefen vid stuteri-öfverstyrelsen, emedan det ifrågaställda inköpet af 
afvelsdjur skulle bereda honom ökade göromål, men först bör afgöras 
om detta inköp skall ske.

Herr A. P. Danielsson: I anledning af en föregående talares yttrande 
att man skulle vara särdeles belåten med stuterierna inom de orter, der 
de finnas, vill jag yttra några ord, då Ottenby stuteri är beläget inom 
min hemort. Det kan icke förnekas, att Ottenby stuteri haft inverkan 
på ortens hästafvel men sedan hingstar af Ottenby stuteri i flera år vid vissa 
tider på året varit på åtskilliga ställen på landsbygden stationerade och 
enskilde jordägare låtit sina ston betäckas af dessa hingstar, har man 
börjat inse att Ottenbyracen icke är särdeles lämplig såsom arbets
hästar, hvarför den äfven på sednare tider haft svårt att såsom sådana 
finna köpare. Deremot är denna race synnerlig lämplig till ridhästar 
och vid lättare körslor. Specielt känner jag två fall, der hingstar från 
Ottenby under de sednare åren ej varit af stoegare mycket anlitade.

Jag tror, att Utskottets hemställan i punkten b) kan afslås, emedan 
man kan, såsom en föregående talare föreslagit, bereda medel till häst
inköp genom att minska hästantalet vid stuterierna genom försäljning 
och använda försäljningssumman till inköp af afvelsdjur.

Hvad beträffar premieringssystemet, så tror jag icke att det är värdi 
mycken uppmärksamhet. Inom min hemort åtminstone har allmänna 
meningen på landtbruksmötena varit, att premierna icke blifvit så rätt
vist fördelade, som man har haft anledning att tro, och att prisdomrarne 
icke lyckats lägga belöningen, der de borde. Derföre kan jag icke tro, 
att premieringssystemet, såsom man påstått, skulle innebära eu lockelse 
för jordbrukare att söka uppdrifva hästafvel!!.

Åtskilligt skulle kunna vara att anföra i frågan, men jag vill icke 
längre upptaga Kammarens tid. Jag yrkar derföre afslag å Utskottets 
hemställan.

Herr Friherre von Schulzenheim: Jag ämnar rösta för bifall till 
Stats-Utskottets förslag och vill, då tiden är långt framskriden, i största 
korthet anföra några skäl. Med ledsnad har jag funnit, att diskussionen 
gått i eu riktning, som skulle kunna leda till ett för landet skadligt 
beslut, och då jag uttalar mina åsigter, uppfyller jag en pligt mot mig 
sjelf, såsom varande Adam Ehrengranats yngste elev här i landet. Till

gången



539

gången på goda hästar i Sverige är högst ringa, hvartill orsaken bör 
sökas dels i förflutna missvextår, hvarigenom man blifvit nödsakad att 
sälja en mängd hästar och dels i det sednaste kriget, i följd hvaraf 
många hästar från såväl Skåne som Westergötland gått till utlandet. 
Behofvet är således gifvet, men goda hästar äro na för tiden så dyra, 
att felfria sådana ej kunna betalas dyrt nog. Den inhemska hästafveln 
måste således uppmuntras, ocli om detta sker bäst genom premier eller 
anslag för inköp af afvelsdjur är eu smakfråga. Jag hade dock helst 
önskat, att Stats-Utskottet föreslagit 50,000 R:dr till premier och 85,000 
Rall' till inköp.

Åtskilliga talare hafva påstått att man genom att minska hästantalet 
vid stuterierna skulle kunna anskaffa medel till inköp af hästar. Ett 
sådant förfaringssätt påminner om den åtgärd man vidtager, då man 
säljer gamla kläder för att skaffa sig nya. Om man säljer tolf gamla 
hingstar kan man för försäljningssumman icke köpa mer än två nya.

Under liflig förhoppning att Kammaren till dess rätta värde upp
skattar den vigtiga frågan om hästafvel^ upphjelpande i Sverige, yrkar 
jag bifall till Utskottets förslag i punkten b. Säkert är att, om Her- 
rarne icke bevilja det begärda anslaget, det praktiska resultatet blir att 
man måste för remontering af svenska kavalleriet anslå minst 300,000 
riksdaler.

BSBaU™ »JMare, c, rn.3 V

Herr Jonas Andersson: Om jag kunde tro, att hvad här före
slagits för hästafvelns förbättrande skulle till alla delar afhjelpa den 
brist på goda hästar, hvilken den siste ärade talaren vidrörde, skulle 
jag vara den förste att bifalla de nu begärda anslagen. Jag tror för 
min del icke att stuterierna i vårt land såsom statsanstalter spela någon 
särdeles framstående rol, af det enkla skälet att det enskilda intresset 
för hästafvelns förbättrande är så stort, att det gör stuterierna öfver- 
flödiga. Måhända torde ett stuteri vara behöflig! för anskaffande af re- 
monthästar för kavalleriet, men om de nuvarande stuteriernas antal så
lunda inskränkes, erhåller man tillgångar för inköpande af landtbeskällare, 
utan att behöfva anvisa särskilda medel för detta sednare ändamål.

I min hemort har den liästrace, som utgått från statens stuterier, icke 
tillvunnit sig något särskildt intresse eller medfört några synnerliga för
delar. De ”jordbrukare, som önskat erhålla lämpliga draghästar, hafva 
derföre ock nödgats anskaffa sådana från Jernband eller Norge. Den 
jemtländska hästracen har visat sig vara ganska god, men sällan har 
det lyckats att erhålla en god afkomma af stuteriafveln. Jag tror icke 
att uppoffringen af de betydliga summor, Kongl. Maj:t nu äskat, skall 
leda till det önskade resultatet, 1 min hemort hafva hushållningssäll
skapen tagit denna angelägenhet om händer och utfäst premier för de 
hästar, som vid landtbruksmötena visat sig goda och dugliga. Efter 
hvad jag har mig bekant, förfar man på detta sätt äfven i andra län.

Jag får för min del yrka afslag på momenten a och b i denna 
punkt, ty premieringssystemet är i min tanke det enda riktiga.

Rikul. Prat. 187:1 1 Å/d. 1 Hand. 34
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Hen' Åke Andersson: Jag skulle ej kafva begärt ordet i denna
fråga, så vida jag ej ansett mig ega någon sakkännedom i densamma; 
men jag tilltror mig åtminstone till någon del ega en sådan, då jag sjelf 
käft kingstar till beskällare under en längre följd af år. Jag tror, att 
man icke nu bör gå öfver ån efter vatten eller, med andra ord, köpa 
hingstar från utlandet, ty, sedan de särskilda länens hushållningssällskap 
inköpt unghingstar här och hvar inom orterna, hvilka de ansett dugliga 
till afvel, har vår egen hästrace förbättrats och kommer, i följd deraf, att 
mer och mer förbättras. Jag kan dessutom ej finna, hvarföre det nu be
gärda anslaget af 50,000 It:dr till inköp af afvelsdjur för stuterierna och 
landtbeskällaredepoterna skulle vara behöflig!, då någon realisering af de 
hästar, som finnas vid stuterierna, icke ännu företagits. En klok hus
hållare afyttrar först det han finner odugligt, innan han förskaffar sig 
något nytt, Så bör äfven staten handla. Och man skulle väl kunna 
antaga, att af alla staten tillhöriga hingstar 132 äro användbara, i annat 
fall måste det vid våra stuterier vara mindre väl bestäldt. Jag tror, att 
man åtminstone kan vänta med inköp af nya afvelsdjur, om sådana bör 
anskaffas, tilldess att man får se, huru mycket penningar som kan inbrin
gas för de hingstar och ston, som skola försäljas. För öfrigt är redan 
på ordinarie stat för detta ändamål uppfördt ett ganska stort anslag, och 
detta jemte försäljningssumman för utrangerade hingstar och ston torde 
väl kunna vara tillräckligt åtminstone till nästa år.

Jag får således för min del yrka afslag å momenten a och b i 
denna punkt.

Herr Fiss Olof Larsson: Jag har ännu eu gång begärt ordet,
icke i den förhoppning, som en föregående ärad talare uttalade, att här
igenom kunna förmå Kammarens ledamöter att öfvergå på min sida, utan 
blott för att freda mig från några beskyllningar, som man behagat gima 
mig. Eu högt ärad talare på göteborgsbänken yttrade, om jag hörde rätt, 
att jag skulle sökt bestrida Kongl. Maj:t rättighet att i denna fråga 
framlägga ett förslag, som icke går i den uti Riksdagens skrifvelse af den 
11 Maj 1872 angifna riktning. Jag får i anledning häraf förklara, att 
jag visst icke framkommit med ett sådant påstående, ty Kongl. Maj:t bär 
naturligtvis varit oförhindrad att framlägga det förslag till stuteriväsen
dets ordnande, Kongl. Maj:t ansett lämpligast, enär Riksdagens •nyssnämnda 
skrifvelse blott uttrycker Riksdagens åsigt och önskan i detta fall. Hvad 
jag klandrade, var det att Stats-Utskottet sagt det Kongl. Maj:ts proposi
tion öfverensstämmer med sistlidne Riksdags åsigter, men ingalunda har 
jag bestridt Kongl. Maj:ts rätt att göra ifrågavarande proposition.

Medan jag har ordet, ber jag att få besvara den under diskussionen 
framkastade' frågan: om man vill att det s. k. premierings systemet skall 
tillämpas hos oss, hvarifrån skall man då taga penningar till utdelande 
af premier, derest Riksdagen nu icke beviljar det i mom. c äskade an
slag ? För mig synes det klart, att svaret på, denna fråga helt enkelt är 
detta: från det anslag, som redan finnes uppfördt på ordinarie stat. Ty 
utom de äskade nya anslag finnes nemligen förut på ordinarie stat ett 
anslag af öfver 50,000 R:dr till hästafvel^ förbättrande. Af den s. k. 
stuterikomitéens betänkande och den dervid fogade tabell inhemtas, att
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med den af komitéen föreslagna, af Kongl. Maj:t hufvudsakligen god
kända anordning af stuterierna skulle inkomsterna af de till dem an
slagna egendomar blifva nära nog tillräckliga till underhåll af det för 
stuterierna behöfliga antal hästar. Nämnda tabell, som innefattar ett 
sammandrag af _ stuteriernas inkomster och utgifter, utvisar nemligen en 
brist af blott 5,457 R:dr 11 öre. Om detta belopp fråndrages före- 
nämnda ordinarie anslag af 50,000 R:dr, så återstå ändock omkring 
4o,000. R:dr till premier. Detta öfverskott kan när som helst göras 
disponibelt, ty det linnes icke något hinder för att afyttra de vid stute
rierna nu öfverflödiga hästar. Jag kan således icke finna något skäl till 
bifall af Utskottets förslag, utan yrkar fortfarande afslag på detsamma.

Herr Hans Larsson: En föregående ärad talare på westmanlands- 
bänken yttrade, att blåsten på goda hästar vore förvånande stor och att 
denna brist icke kunde afhjelpas med mindre än att man beviljade nu 
begcirda anslag. Att bristen är ganska stor för närvarande, det medgifver 
jag gerna; men i afseende på orsaken till detta beklagliga förhållande är 
jag af alldeles motsatt mening med den ärade talaren. Orsaken är den, 
att för två eller tre år sedan hästar stodo i ganska lågt pris. Detta 
gjorde, att man synnerligast i Norrland måste sluta med att uppföda hä
star, i följd af det låga priset. Jag kan visserligen icke anse Norrland för 
någon stor exportort, men priset på hästar är nu högre och bristen skall 
snart fyllas.

Jag tycker dock, att staten icke bör offra sä mycket för den inhem
ska hasta!velns förbättrande, enär detta bör omfattas af det enskilda in
tresset, Jag tror att, om man öfverlemnar denna angelägenhet åt den en- 
skilua omtanken, det åsyftade ändamålet skall pa detta sätt vinnas, isyn
nerhet med en vidsträcktare användning af premieringssystemet. Detta 
system bör dock ordnas på det sätt, att den enskilde finge någon hjelp 
till att inköpa hästar af god raee, och utan att offra något, på stuterierna.

Pa dessa skäl yrkar jag afslag på momenten a och b i denna punkt, 
men bifall till momentet c.

^j.cu statsrådet Bergström: Ehuru jag anser det icke hafva varit 
ratt lämpligt att på en gång diskutera alla tre momenten uti ifrågava
rande punkt af Stats-Utskottets utlåtande, vill jag likväl, för att undgå 
att mera an eu gång uppträda, begagna mig af den gifna tillåtelsen att i 
ett sammanhang yttra mig öfver alla dessa moment.

Hvad nu första momentet angår, så tillåter jag mig erinra derom, 
att nar icke, såsom några talare forutsatt, är fråga om att på ordinarie 
stat uppföra ett anslag till löneförhöjning åt chefen och sekreteraren vid 
btuteri-ofverstyrelsen. De medel, af hvilka den nu föreslagna löneförhöj
ningen skulle komma att utgå, äro redan förut ställda till Kongl. Maj-ts 
disposition, och med samma rätt som Kongl. Maj:t af dessa medel redan 
anv.sat ett belopp al 600 R:dr, såsom ersättning för hyra af embetsmål 
och tor expenser åt chefen för Stuteri-öfverstyrelsen, lärer Kongl. Makt 
alven kunna bevilja ifrågavarande förhöjning af arvodet till honom och 
sekreterarem Denna punkt i den Kongl. propositionen har mera tillkom
mit ad notitiam och till ådagaläggande deraf, att icke alla de besparingar
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å anslaget till hästafvelns befrämjande, hvilka förmenas skola uppkomma, 
iiro att der förvänta. Beträffande den föreslagna lönen för chefen vid 
Stuteri-öfverstyrelsen, så är det klart att det numera icke går an att be
trakta denna vigtiga plats såsom blott en hederspost och att detta makt 
pålysande embete skall af sådan anledning förvaltas utan någon ersätt
ning. Jag ber att i detta hänseende få uppläsa följande paragrafer ur 
Kongl Maj:ts nådiga instruktion för Stuteri-öfverstyrelsen åt den lo Maj 
1837. Den andra paragrafen lyder sålunda: “Stuteri-öfverstyrelsens ända
mål är att i eu föreningspunkt verka sammanhållning i det hela och gifva 
kraft åt verkställigheten i det speciela af alla de anstalter, som a statens 
sida vidtagas till inhemska hästafvelns förkofran. För sådant ändamål har 
Stuteri-öfverstyrelsen sig i nåder öfverlåten så val högsta administrationen 
af rikets stuterier, som af sqvadronshingsthållningen för vakanta nummer 
vid indelta kavalleriet, landtbeskällareinrättningen och premiehmgstarne i 
Skåneu.

I nästa paragraf angifvas de ytterligare pligter, hvilka åligga Stuteri- 
öfverstyrelsen. Denna paragraf har följande lydelse: “Stuteriofverstyrel- 
sen åligger tillse, det alla för hästafvelns befrämjande vidtagna anstalter 
blifva °på ändamålsenligaste sätt ordnade, med uppmärksamhet följa den 
verkan dessa medföra, samt hos Kongl. Maj:t i underdånighet föreslå de 
förändringar och ytterligare åtgärder i afseende derå. hvilka kunna proi- 
vas nyttiga. Stuteri-öfverstyrelsen bör således taga Kännedom om de för
sök och rön, som tid efter annan i främmande länder kunna goras i hast- 
kulturen, och om de åsigter, som i följd deraf derstädes gjort sig gai- 
lando“. Redan dessa åligganden iiro, såsom man finner, åt ganska stor 
vio-f. Komma dertill sysslande med reorgamsationsarbeten för hastatvelns 
förbättrande och presidiet i den nyskapade stuterikommissionen; sa torde 
det ligga i öppen dag att den föreslagna ersättningen till chefen för 
Stuteri-öfverstyrelsen icke är för stor. Åt enahanda skäl måste äfven 
ifrågavarande arvodesförliöjuing för sekreteraren i nämnda styrelse anses 
vara af billigheten påkallad.

Hvad angår de öfriga momenten i denna punkt åt Utskottets betän
kande, så tillåter jag mig erinra derom att man i vårt land hittills sokt 
främja hästafvelns förbättrande genom tvänne medel, nemligen dels genom 
inrättande af stuterier (pépiniéres) och dels genom tillhandahållande åt 
ett begränsa antal landtbeskällare. Det s. k. premienngssystemet har 
deremot hittills blott i ringa utsträckning tillämpats, nemligen i Skalle, 
hvarest premier till ganska små belopp årligen utdelats. Den s. k. btuten- 
komitéen bär nu i sitt den 17 December 1869 afgifna betänkande ådaga
lagt nödvändigheten af att öfvergå till ett annat system i det syfte 
att stamstuterierna skulle slutligen upphora och ersattas af ett vidsträckt 
landtbeskälleri och ett i sammanhang dermed staldt, i möjligaste måtio 
omfattande system för utdelande af prisbelöningar. Men komneen hai 
dervid visligen föreslagit, att denna öfvergång icke borde ske alltför bråd
skande, utan så småningom. I detta hänseende har konnteen föreslagit, 
att stuteriet vid Strömsholm skulle så fort sig göra läte förvandlas till 
en hingst- eller landtbeskällaredepot, att vid Flyinge skulle tills vidare bi
behållas ett mindre stamstuteri och att Ottenby stuteri borde en ännu 
längre tid fortfara såsom sådant. Derjemte har komitéen ansett, att an-
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talet af landtbeskällare borde ökas och premieringssystemet införas i vida 
större omfattning än hittills. Nu bär komitéen tänkt sig möjligheten af 
att genom besparingar i stuteriernas utgifter erhålla medel dels till inköp 
af afvelsam' och dels till åvägabringande af premier; men huru förtjenst
full! komitéeus betänkande i.in är i afseende å förvaltningen af anstalterna 
för hästafvelns förbättrande, hafva dock komiterade i törstberörda hän
seende gjort sig skyldige till felräkning. De hafva nemligen icke tagit i 
betraktande att genom stuteriets vid Strömsholm förvandling till en kingst- 
depoi försvinner den inkomst, som hittills erhållits genom försäljning af 
unghästar, och hvilken inkomst under de sednare åren i medeltal "uppgått 
till ett belopp af emellan 12,000 och 14,000 R:dr. Vidare hafva komite- 
rade ansett, att besparing af föder vid Ottenby stuteri kunde erhållas, 
derigenom att man läte kastanie gä uti fem och eu half månader af året, 
Denna tidrymd är dock alldeles lör stor och längre än hvad författnin
gar no tillåta i afseende å det indelta kavalleriets hästar. Äfven beräknin
gen af inkomsterna vid stuterierna lider åt derå smärre fel. Det torde 
således ligga i öppen dag, att de förväntade besparingarne icke kunna 
åvägabringas i samma stund, som den af komitéen och af Kong!. Maj.-t 
beslutade omorganisationen af stuterierna träder i verket, aldraheist, som 
under nuvarande tid aflöningen för stallbetjeningen måste betydligt ökas. 
T detta iall nemligen måste äfven staten lyda konkurrensens lag, enär 
ifrågavarande betjente icke äro tjensteman, och man i följd deraf icke bär 
någon annan utväg för att få behålla dem, än att gifva dem lika hög af
löning, som de kunna påräkna hos enskilda personer. Dessutom krafvel' 
sjelfva kringförandet åt långs turné en ganska stor betjening, större än 
mall velat antaga. Vid sådant förhållande är det nödvändigt, att man 
anvisar nödiga medel lör införandet af premieringssystemet genast, så att 
nedsättningen i stuteriernas antal icke må verka förlamande på hästafvelns 
förbättrande. Man har här fällt eu sträng dom öfver stuteriernas verk
samhet. Jag tillåter mig dock härvid erinra derom, att, då under åren 
1840 — 1800 importerades till Skåne tusentals hästar från andra länder, 
särdeles Danmark, förhållandena numera så ändrat sig, att Sverige är ett 
hästexporterande land och att till och med engelsmän besöka Wester- 
götlands hästmarknader för att uppköpa hästar åt halfbad och fullblod.

Deu så kallade stuterikomitéen har beräknat att för bibehållande af 
häststocken i landet vid dess nuvarande antal erfordras årligen 00,000 
betäckningar, för livilkct ändamål behöfves minst 1500 hingstar. Då 
endast 500 i. nämnda afseende lämpliga hingstar för närvarande finnas, 
samt således visar sig en brist af 1,000 hingstar, följer häraf, att manför 
närvarande och under öfvergångsperioden måste sörja för hästafveln icke 
allenast på det sätt, att det modifierade stuterisystemet får verka hvad 
det lian, utan äfven dymedelst, att premieringssystemet genast införes, och 
åtgärder för anskaffande af felande afvelsdjur så väl vid stuterierna som 
vid landtbeskällaredepoterna vidtagas. Sker ej detta kommer otvifvelak
tigt hästafveln att gå tillbaka. Det är af denna anledning Kongl. Maj:t 
nu äskat dels ett särskildt extra anslag för inköp af lämpliga afvelsdjur, 
dels ock eu förhöjning af det ordinarie anslaget till hästafvelns förbätt
rande med 35,000 R:dr att redan nu ställas till Kongl. Maj:ts disposition 
för att, såsom reservationsanslag, användas uteslutande till premier och
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deraf härflytande kostnader. Grunderna för premieringssystemets tillämp
ning äro angifna i Kongl. Maj:ts nådiga bref af den 1 November 1872, 
som fastställer planen för stuteriväsendets omorganisation, och meningen 
är att åstadkomma eu samverkan mellan staten, länens hushållningssällskap 
och enskilda föreningar. Staten utfäster vissa premier för uppfödandet af 
ädla hästar, ty sådane äro nödvändiga för kavalleriet, men i öfrigt med
verkar staten med hushållningssällskapen och enskilda föreningar för ut
veckling af den så kallade landthästafveln.

Nu har man här yttrat, att det icke skulle vara nödvändigt att inköpa 
afvelsdjur för en så stor summa, som det för sådant ändamål begärda 
anslaget af 50,000 R:dr. Jag får dock härvid erinra, att tillståndet med 
hingstdepoten vid Strömsholm visst icke av sådant, att man icke 
skulle behöfva inköpa hingstar lämpliga för framalstring . af gröfre hä
star, eller sådane, som äro tjenlige att använda?; vid jordbruket och 
i bergslagen. Likaledes är det nödvändigt att genom inköp af nya 
afvelsdjur uppfriska stuteriafveln med främmande _ blod. Om nemligen 
parning emellan nära befryndade djur alltjemt tortsättes, er hålles eu 
svagare afkomma, och de fel, som kunna förefinnas hos de parade, 
utvecklas ytterligare hos afkomma!! och antaga slutligen en konstant natur. 
Sedan år 1860 har icke något anslag för inköp af ädla afvelsdjur anvi
sats, och det är derföre nödvändigt att bevilja det nu begärda.

Om tiden icke hade så långt framskridit, skulle jag hafva närmare 
utvecklat skälen för den Kongl. propositionen, men nu anser jag mig icke 
längre böra upptaga Kammarens tid. Emellertid hemställer jag, att Kam
maren måtte bifalla hvad Utskottet föreslagit i mom. a af denna punkt, 
och hoppas, att Kammaren icke skall vägra sitt bifall äfven till de i de 
två. följande momenten gjorda framställningarne.

Herr Johan Erik Johansson: Då jag reserverat mig mot Utskot
tets utlåtande i denna fråga, anser jag mig skyldig att upplysa om skälen 
dertill. Hvarken vid genomläsandet af Kongl. Maj:ts proposition, eller vid 
frågans behandling inom Utskottet, och icke heller under diskussionen kär 
i Kammaren, har jag kunnat blifva öfvertygad om, att den Kongl. propo
sitionen grundar sig på sista Riksdagens underdåniga skrifvelse derom, att 
“premieringssystemet för goda hingstar borde införas och att medel der
till kunde beredas genom inskränkning åt hästantalet vid stuterierna11. 
Hvad jag deremot funnit är, att Kongl. Maj:ts proposition grundar sig på 
Stuteri-öfverstyrelsens framställning om anslag dels till premieutdelningar 
35,000 Rall', och dels till inköp af engelska med flere hingstar 50,000 
R:dr och således befinner sig i fullkomlig strid med innehållet och syltet 
af Riksdagens skrifvelse. Och då dessutom föreslås löneanslag till chefen 
för stuterierna 2,000 R:dr och till en sekreterare 1,500 R:dr, anser jag 
detta så mycket mera olämpligt nu, då den åsigten gör sig gällande, att 
stuterierna böra successive förminskas och troligen slutligen alldeles kom
ma att indragas. Men då jag intresserar mig för principen af premie
ringssystemets införande och ser, att det kan dröja längre än nödigt vore, 
innan medel genom stuteriernas inskränkning dertill kunna erhållas, så yrkar 
jag bifall till punkten c om 35,000 Rall' till premiers utdelande; och
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afslag å punkterna a och b samt instämmer för öfrigt i Herr Carl 
Ifvarssons afgifna yttrande.

Öfverläggningen rörande Litt. a förklarades slutad. I öfverensstäm
melse med de yrkanden, som i afseende å nämnda littera derunder blifvit 
gjorda, gåfvos propositioner dels på bifall till Utskottets hemställan och 
dels på afslag derå. Herr vice Talmannen fann den sednare propositio
nen? med öfvervägande ja besvarad. Votering begärdes, med anledning 
hvaraf och sedan Kammaren medgifvit att bifall till Utskottets förslag 
finge uppställas såsom ja-proposition, omröstning skedde enligt en så 
lydande, nu justerad voteringsproposition:

Den, som bifaller hvad Stats-Utskottet hemställer under Litt. a i 
2lista punkten af dess utlåtande N:o 8,

röstar ja;

Den det ej vill,

röstar nej;

Vinner nej, är Utskottets ifrågavarande hemställan af Kammaren 
afslagen.

Omröstningen visade 61 ja, och 98 nej; hvadan Kammaren beslutit i 
enlighet med nej-propositionen.

Litt. b föredrogs nu, och yttrade dervid:

Herr O. B. Olsson: Jag yrkar afslag å denna punkt.

Herr J. Rundbäck: På grund af hvad jag under diskussionen an
fört, yrkar äfven jag afslag å denna punkt.

Herr Lyttkens: Denna fråga har visserligen blifvit vidlyftigt disku
terad, men jag kan dock för min del icke finna annat, än att de, som 
med skärpa här uppträdt för att bevisa, att den afvel, som stuterierna 
lemrrat, är dålig, just ådagalagt, att den behöfver förbättras och jag är 
fullt öfvertygad, att, om man sätter sig in i saken, man skall nödgas inse. 
att vår hästafvel endast kan upphjelpas genom tillämpning af ett blandadt 
premierings- och stuterisystem, ty om man jemt inköper hästar från utlan
det, men icke drager försorg derom, att ett stuteri med goda ston finnes 
inom landet, hvarifrån goda hingstar kunna erhållas så är tydligt, att upp- 
ofiringarne för ständiga inköp utifrån blifva större än de behöfde vara 
utan att ändock medföra något deremot svarande verkligt och varak
tigt gagn.

Jag vill icke vara vidlyftigare. Jag ber blott att få fästa uppmärk
samheten uppå, att frågan bär gäller hufvudsakligen hvad, som ock blifvit 
anfördt från Stats-Utskottets sida, huruvida för befrämjande af ifrågava
rande syftemål några besparingar skulle kunna vara att emotse å de under
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Stuteri-öfverstyrelsens förvaltning till hästafvelns förbättrande ställda medel 
och inkomster samt, efter hvad upplyst blifvit, att någon dylik till
gång för närvarande ej kan vara att förvänta. Härom hafva reservanterne 
icke yttrat sig. Visserligen skulle genom försäljning af öfverfiödiga hästar 
åstadkommas penningar, men på sådant sätt kan dock endast småningom 
beredas tillgång till medel, som i någon mån motsvarade behofvet, och 
flera år skulle således sannolikt förflyta, innan något kunde åtgöras till 
"agn för denna för hela landet vigtiga angelägenhet, och då. dessa medel 
inflyta lära de viil behöfvas för ytterligare befrämjande af hästafvel.

På grund häraf och då jag, såsom jag nyss yttrade, anser enda sät- 
tet att snart komma till det åsyftade målet vara att anlita ett blandadt 
system, men statens mellankomst för detta ändamål erfordras, kommer jag 
att rösta för bifall till Stats-Utskottets förslag i detta moment.

Efter sålunda slutad öfverläggning gaf, i enlighet med de framställda 
yrkanden, Herr vice Talmannens propositioner dels på bifall till Utskottets 
hemställan och dels på afslag derå, samt förklarade det han fann svaren 
hafva utfallit med öfvervägande ja för den förra meningen. Votering biet 
emellertid begärd, i anledning hvaraf en omröstningsproposition af följande 
lydelse uppsattes, justerades och anslogs.

Den som bifaller hvad Stats-Utskottet hemställt under Litt. b, i 21 
punkten af dess utlåtande N:o 8,

röstar ja;
Den det ej vill,

röstar nej;
Vinner nej, är Utskottets ifrågavarande hemställan af Kammaren ut

slagen.
Omröstningen visade, efter verkställd sammanräkning, 63 ja och 83 

nej; hvadan Kammaren afslagit äfven det under denna Litt af Utskottet 
framställda förslag.

Litt. c.

Härvid anförde:

Herr Liss Olof Larsson: Under åberopande af de skäl jag under
öfverläggningen redan anfört, får jag för min del jemväl yrka afslag å 
denna punkt.

Herr Grefve Posse: På de skäl jag förut anfört, tillåter jag mig 
vördsamt anhålla om bifall till detta moment.

Herr Carl Hvars son: Äfven för min del anser jag, att det vore
önskligt, om detta moment kunde godkännas, och yrkar jag alltså bifall 
till Utskottets förslag.

Herr Ake Andersson: Till detta moment tillstyrker äfven jag
bifall.

ten 5 Mars, e. m.|J| jjgLSS



Don 5 ilars, o. in. 537

Efter denna öfverläggning, som nu försklarades slutad, bifölls Ut
skottets hemställan under förevararande Litt. c.

Punkten 22.

Herr Gumselius: Herr Talman: I denna punkt förekommer en 
omständighet, som jag icke med tystnad kan förbigå.

Utskottets motivering, enkel som vanligt, refererar åtskilligt som in- 
hemtas af Kongl. Maj:ts proposition eller mera egentligt de skäl, som 
Jernkontoret uti dess skrifvelse till Kongl. Maj :t anfört till stöd för dess be
gäran, att staten måtte öfvertaga vissa utgifter, hvilka Jernkontoret för 
närvarande finge vidkännas — utgifterna för bergsskolorna i Filipstad och 
Falun. Nyssnämnda referat sönderfaller i tvänne delar, af hvilka den 
ena upptager 17 rader och den andra, noga räknadt, 1/2 rad. Jag vill ej 
uppehålla mig vid den halfva raden, som lyder så: “På i öfrigt anförda 
skäl“, då Stats-Utskottet vid dess “öfriga® skäl fästat föga afseende. Men 
i de 17 raderna har Utskottet meddelat, att “det vid 1818 års riksdag
åt Jernkontoret---------- mot ränta af 8 procent beviljade kreditiv-----------
blifvit, efter det år 1866 krediti vräntan förhöjts från 3 till 4 procent 
samt vid 1869 års riksdag kreditivets belopp nedsatts till 750,000 R:dr,
vid 1870 års riksdag helt och hållet indraget, i följd hvaraf------------
en betydlig inkomst — — —- för kontoret upphört6 o. s. v. Denna in
dragning af kreditivet skulle således vara det egentliga skälet för denna 
af Utskottet förordade åtgärden.

Nu inträder likväl det förhållandet, att på grund af det reglemente 
för Riksbanken, som i fjor fastställdes och ännu är gällande, Jernkontoret, 
enligt § 31, mom. 2 och 3, samt § 36 mom. 2, fått sig hos Riksbanken 
beviljadt ett kreditiv å 300,000 R:dr med vilkor, att kontoret skulle vara 
befriadt från inträdesafgift och från skyldigheten att ställa säkerhet för 
kreditivet samt att få åtnjuta detsamma mot den ränta af 4 procent, 
som förut betalades.

Jag beklagar, att fullmäktige i Jernkontoret anfört ett sådant skäl för 
dess framställning hos Kongl. Maj:t i det hänseende, hvarom nu är fråga. 
Det förvånar mig ock något, att ingen af Herrar Stats-Utskottets ledamöter, 
af hvilka flere äro djupt inne i Riksbankens förhållanden, erinrat sig denna 
omständighet och derå fästat uppmärksamhet. Såsom ledamot af Banko- 
Utskottet har jag sett efter, om Jernkontoret möjligen skulle hafva urakt
låtit att begagna kreditivet för år 1872, och jag har funnit, att kontoret 
på detsamma under ifrågavarande år gjort både uttag och insättningar.

Hufvudmotivet för anslaget har således fallit undan. Men då jag 
å andra sidan icke vill, att ett anslag till bergshandteringens fromma skall 
afslås, derföre att Jernkontoret framställt en obehörig motivering och några 
andra skäl icke blifvit af Utskottet anförda, kommer jag ändock icke till 
annat slut än Stats-Utskottet. Jag har blott velat göra denna anmärk
ning.

Något vidare anförande afgafs icke. Punkten blef bifallen.

Punkterna 23—26.

Bföllos.
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Rörande Utskottets hemställan i punkten 27 uppstod öfverläggning; 
och yttrade:

Herr Granlund: Herr Talman, mine Herrar! Jag får erkänna,
att då Stats-Utskottet i föregående punkt af detta betänkande tillstyrkt så 
många och stora anslag, det väckt min förvåning, att Utskottet helt och 
hållet afstyrka1 den anslagsförhöjning, hvarom här är fråga. Jag har sökt 
att i Utskottets motivering utforska skälet till ett sådant förfarande och 
jag finner då anfördt, att frågan icke vore fullt utredd och att be- 
hofvet af statsbidrag för ifrågavarande ändamål ej kunde med någon till
förlitlighet bedömas, men mine Herrar, denna fråga är mera utredd än 
flera andra. Den har under många år utgjort föremål för behandling vid 
Sveriges stora allmänna landtbruksmöten, vid landtbruksakademiens all
männa sammankomster, vid våra hushållningssällskaps och landstings 
förhandlingar. Öfver allt har uttalats den åsigt, att husslöjden behöfver 
uppmuntras och understödjas. Vi veta, att i derå af våra landskaper 
finnes en ganska vacker husslöjd. Men den behöfver utbildas i form och 
smak, undervisning lemnas om förbättrade arbetsmetoder samt beredas nya 
afsättningsorter o. s. v. Jag är öfvertygad, att ett anslag i denna rikt
ning skulle verka i högsta grad välgörande. Här är fråga om ett anslag 
till förmån för de djupa lederna af landets befolkning, för den mindre 
jordbrukaren, som månget år, då missväxt hemsökt hans åkrar, försörjer 
sig och de sina med husslöjd. En uppdrifven, af folket omfattad hus
slöjd verkar ock välgörande i sedligt hänseende. Hvem af eder, mine 
Herrar, har icke mången gång med en känsla af belåtenhet under de långa 
vinterqvällarne sett en slöjdidkande familj sandad kring den husliga härden, 
der under arbetet en stilla frid och trefnad varit rådande. En sådan fa
miljs söner och döttrar behöfva icke för arbetsbrist utvandra till de större 
städerna och jernvägsarbetena, hvarifrån de sedermera ofta återkomma mer 
eller mindre moraliskt förderfvade. Och jag föreställer mig derjemte, att, 
om slöjdskickligheten blefven mera utbildad, och förtjensten derpå följakt
ligen större, man i någon mån äfven skulle kunna komma derhän, att 
landet finge behålla ganska många af vår raska ungdom, hvilka nu 
ofta obetänksamt flytta öfver till främmande länder, gående ett ovisst öde 
till mötes.

För vår industri och bergsbruk hafva vi storartade tekniska läro
anstalter. Kringresande agronomer m. fl. undervisa på statens bekost
nad i jordbrukets olika och vigtigaste grenar af landthushållningen. Denna 
förmån tillkommer dock egentligen den större jordbrukaren, för den 
svenska husslöjden har staten icke gjort några uppoffringar.

Ännu flera skäl skulle kunna anföras till stöd för Herr Stråles motion. 
Den utredning, som Stats-Utskottet för sin del vill afvakta, består ju en
dast deruti, att Kong! Maj:ts Befallningshafvande i länen äro anbefallde 
att inkomma med upplysning rörande husslöjdens närvarande ståndpunkt 
och de åtgärder, hvilka redan blifvit vidtagna till densammas befordran 
samt med förslag till dessa åtgärders ytterligare utveckling. Huru än 
denna af Kongl. Maj:t sålunda anbefallda utredning må utfalla, är väl 
ändock alldeles gifvet och klart, att här behöfvas penningar; och när de 
anslagsmedel, som motionären föreslagit att bevilja, ställas till Kongl.
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Maj:ts disposition, kan man vara öfvertygad derom, att de komma att för 
sitt ändamål väl användas. Det skulle vara lyckligt för vårt land, om 
vi kunde komma derhän, att vi genom eu utvecklad husslöjd, i stället för 
att exportera friska arbetskrafter, blefve i tillfälle att utföra alstren af 
deras flit och arbetsprodukter. Detta bör i någon mån befordras, om hus
slöjden omhägnades och uppmuntrades från statens äfvensom från kommu
nernas sida. Jag får derföre hemställa, att anslaget till befrämjande i 
allmänhet af svenska husslöjder hvarom nu är fråga, måtte förhöjas till 
10,000 It:dr, inbegripet de vid 1872 års riksdag beviljade 2,500 R:dr; och 
tager jag mig friheten att i sådant afseende hos Herr Talmannen anhålla 
om proposition.

Herr Hjelm: Lika med den föregående talaren anser jag det vara 
af stor vigt att den mindre slöjden, eller s. k. husslöjden, erhåller all den 
uppmuntran som det är möjligt att gifva den. I vårt land ocli synner
ligast i de norra delarne hafva vi särdeles långa vinterqvällar och vinter
morgnar, hvarunder intet egentligt arbete kan göras ute på fälten. När 
då folket icke eger färdighet att i stället sysselsätta sig med något annat 
inkomstbringande arbete, så går mycken tid fruktlöst förlorad, der den 
eljest skulle hafva kunnat med fördel användas. Det synes mig då, som 
borde man pågå vara på och främja alla möjliga hjelpmedel för att hos 
allmogen väcka håg och sinne för en nyttig bihändtering, hvars produkter 
kunde påräkna afsättning, och ett sådant hjelpmedel är otvifvelaktigt det 
af motionären i förevarande punkt åsyftade. I anseende till den sena 
timman vill jag icke längre uppehålla Kammarens tid med att orda i detta 
ämne, som synes vara af beskaffenhet att godt kunna tala för sig sjelf, 
utan nöjer jag mig med att till alla delar instämma med den föregående 
värde talaren, samt yrkar följaktligen afslag å Utskottets betänkande och 
bifall till det af motionären i ämnet framställda förslag.

Herr Grefve Po sse: Ja, om något skulle förundra mig, så vore det 
att man vill göra denna Utskottets hemställan till föremål för någon dis
kussion, ty jag tror skälet för denna hemställan vara så tydligt och bin
dande, det nemligen, att motionen är för tidigt väckt, så att hvar och en, 
äfven om man i likhet med mig hyser det största intresse för sjelfva frå
gan, likväl måste finna att för närvarande intet annat återstår att göra, 
än afslå motionen och bifalla Stats-Utskottets hemställan.

Herr Grefve Sparre: Jag ber om förlåtelse om jag ber att för ett 
ögonblick få fästa Herrarues uppmärksamhet på denna fråga. Det är 
sanct att timman är sen, men jag tager mig friheten erinra, hvad en före
gående talare äfven sagt, att saken rör just de aldra lägsta lagren af sam
hället, dem vi i aldra främsta rummet måste tänka på att hjelpa och 
bringa till en så vidt möjligt är god ståndpunkt i afseende på förmågan 
att sig ärligt och väl försörja; derföre, och ehuru timman är sen, så 
tröttnen icke, mine Herrar! om äfven jag säger ett ord till förmån för 
desse, som frågan närmast rör.

Föregående Riksdag anslog, såsom Stats-Utskottet omnämner, ett år
ligt belopp af 2,500 R:dr till husslöjdens befrämjande, och sedan har
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Kcmgl. Maj:t, såsom Utskottet jemväl erinrar, förständiga! sine Befallnings
hafvande i länen att, efter hushållningssällskapens hörande, inkomma, bland 
annat, med förslag till ytterligare åtgärder för husslöjdens befordran, i 
händelse understöd af allmänna medel dertill erhölles, jemte uppgift å de 
för sådant ändamål erforderliga kostnader. Inom det län, jag har äran 
tillhöra, har hushållningssällskapet med anledning häraf yttrat, att det 
redan beviljade anslaget å 2,500 R:dr icke på långt när vore tillräckligt 
för behofvet inom detta län ensamt; och jag har hört berättas att alldeles 
detsamma blifvit sagd! jemväl af liera andra läns hushållningssällskap. 
Emellertid har redan under förlidet och innevarande år eu person, skicklig 
och såsom undervisare i slöjd förut förmånligt känd inom landet, varit 
engagerad och gjort resor inom åtskilliga län, för att undervisa i modell
ritning och träsnideri; och litet hvarstädes i landet har jag hört att man 
vidtager dels sådana och dels andra åtgärder.

Om vi nu också måste erkänna att frågan icke är tillräckligt utredd, 
för att vi skulle kunna bevilja ett större anslag, så måste vi dock å andra 
sidan medgifva, att, om vi vilja göra något för att befordra husslöjdens 
uppblomstring inom landet, kunna icke 2,500 R:dr i det hänseendet vara 
af någon betydenhet för hela Sverige. Detta belopp kan måhända vara 
tillräckligt för en enda branehe af husslöjd, eller, rättare sagdt, för att. 
engagera eu undervisare i eu enda sådan; men här behöfves otvifvelaktigt 
undervisning i en mängd olika grenar, och följaktligen skulle det icke 
kunna vara annat än högst välkommet, om för nästkommande år engage
rades åtminstone fyra personer, som reste omkring och gåfve undervisning 
i hvar sina särskilda grenar af husslöjd

Beträffande ytterligare de från Konungens Befallningshafvande i lä
nen infordrade yttranden, så torde dessa med det snaraste till Kongl. 
Maj:t inkomma, enär hushållningssällskapen redan äro hörda i de aldra 
flesta länen. Men i alla händelser är det ganska säkert, att ett litet an
slag af 10,000 Rall- icke på långt när förslår att tillfredsställa de an
språk, som i detta afseende göras från rikets alla 24 län.

Afslån således icke, mine Herrar, den bila bön som här ifrågavarande 
motion innehåller. Under min lefnadsbana har jag för min del icke funnit 
något så tacksamt, som hvad man gör för att befordra husslöjden å lan
det. Ett understöd i den riktningen är ett det välsignelserikaste säde 
man kan utså, och inom kortare tid, än man anar, skall det bära rika 
skördar.

Jag vågar icke längre uppehålla Herrarnes tid på denna sena timma. 
Men jag ber i dessa klassers namn, som här behöfva vårt biträde, i deras, 
som, med försummad undervisning i ungdomsåren, nu vid mognare år be
höfva återvinna hvad de då förlorade: Vägren dem icke det lilla anslag, 
som här begäres, och som är så obetydligt i jemförelse med de hundra
tusental vi för vår egen del använda — vägren dem icke detta, säger jag, 
derföre att frågan icke är utredd 1 Ty så illa är det väl icke stäldt hos 
oss, att icke regeringen skulle kunna äfven på egen hand väl använda 
detta lilla anslag till understödjande af husslöjden i Sveriges rike.

Jag instämmer således med dem som yrkat bifall till Herr Stråles 
här ifrågavarande motion.

Den 5 Mars, o.



Juni 5 Mars, c. in. 541

Herr Hörn feld t: Stats-Utskotbet, som haft denna motion till behand
ling, har ingalunda förbisett de omständigheter, å hvilka Herr Granlund, 
Hjelm och grefve Sparre nu fästat uppmärksamheten, men det synes mig 
vara alltför mycket begärdt att Utskottet skulle hafva tillstyrkt ett an
slag, hvars behöflighet man ännu icke bestämdt känner. Om, såsom desse 
talare framhållit, det är alldeles nödvändigt att kraftigare än hittills un
derstödja husslöjden i riket, så lider det väl intet tvifvel att, sedan de 
från Konungens Befallningshafvande i länen infordrade upplysningarne 
erhållits, regeringen vid eu kommande riksdag är alldeles oförhindrad att 
till berörde ändamål begära ett nödigt anslag för dåvarande statsreglerings- 
period.

Sålunda kan frågan regleras, utan att vi på förhand behöfva lemna 
ett anslag, om hvars behöflighet vi ännu icke hafva någon närmare 
kännedom.

Herr Gummesson: Jag beklagar det resultat, hvartill Utskottet
bär kommit. Vi bevilja stora summor än till det ena än till det andra 
ändamålet, men för min del finner jag intet anslag vara så nödvändigt 
som det nu ifrågasatta. Man kan visserligen invända, att verkningarne 
deraf icke genast skulle blifva så stora och märkbara, men med tiden 
skall det ovilkorligen bära god frukt.

I likhet med åtskilliga föregående talare ämnar jag derföre rösta för 
bifall till motionen, och jag skulle gerna hafva gjort det, äfven om sum
man varit vida större.

Herr Grefve Sparre: Om det vore sannt, hvad en talare från Norr
land nyss yttrade, att bär vore fråga om ett alldeles nytt anslag, eller 
för ett ändamål till hvilket vi förut icke lemnat något anslag, så kunde 
Utskottet hafva rätt i att afstyrka denna motion; men den talaren glömde 
att Riksdagen i fjor lemnade anslag för samma ändamål, till belopp af 
2,500 R:dr, och att Stats-Utskottet äfven för denna gång tillstyrkt ena
handa anslag. Hvad man begär är således icke annat, än att detta an
slag måtte ökas till 10,000 R:dr; och Herrarne måste medgifva, att, om 
Herrarne vilja lemna något för att befordra slöjdundervisningen i Sverige, 
så är 2,500 R:dr en alltför liten summa. Här anslå vi ju hundratusen
tals riksdaler, hufvudsakligen till förmån för de bättre lottade samhälls
klasserna, nyss 100,000 R:dr för utställningen i Wien — jag gillar det 
fullkomligt — men, mine Herrar, desse fattige, som i tusental vandra 
kring på landsbygden och icke ega färdighet att arbeta med sina händer, 
utan att dertill erhålla undervisning och handledning, desse fattige, som 
äro så tacksamme för en liten smula hjelp, kunna Herrarne icke offra 
för dem det obetydliga belopp, som här ifrågasättes, utan att derpå pruta! 
Vi måste tänka äfven på dessa klasser, som, om de än icke här äro re
presenterade, likväl äro länkar i vår samhällskedja, äfven de, och icke 
uteslutande tänka endast på våra egna behof, eller sådana, af hvilkas 
tillgodoseende vi kunna hafva någon direktare fördel.

Jag fortfar alltså med mitt förut gjorda yrkande om bifall till mo
tionen.
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Herr T örnfe It: Herr Talman, mine Herrar! Frågan om hus
slöjdens uppmuntrande har varit före hos Östergötlands landsting, som 
ock, om jag ej missminner mig, beviljat eu liten summa till ändamålets 
befrämjande. Då detta ändamål är allmännyttigt, bör väl Eiksdagen ej 
tveka att äfven bevilja något. Jag instämmer derföre i deras mening, som 
yrkat derpå, ogillar alltså Utskottets afslag och bifaller motionen, hvar
igenom den anbefallda undersökningen om slöjdernas tillstånd säkerligen 
skall påskyndas.

Herr Englander: Som tiden är långt framskriden, inskränker jag 
mig till att, på de skäl, som Grefve Sparre anfört, yrka afslag å hvad 
Stats-Utskottet i denna del af dess föreliggande betänkande föreslagit 
och bifall till Herr Stråles i ämnet väckta motion.

Öfverläggningen var slutad. Derunder hade yrkats dels bifall till 
Utskottets hemställan och dels att, med afslag å berörda hemställan, det 
af Herr Granlund framställda förslag måtte bifallas. I enlighet med dessa 
yrkanden framställdes propositioner, af hvilka Herr vice Talmannen fann 
den besvarad med öfvervägande ja, som afsåg bifall till den sednare me
ningen; och sedan detta förklarande med klubbslag befästats, hade alltså 
Kammaren, med afslag å Utskottets ifrågavarande förslag, beslutit “att 
anslaget till befrämjande i allmänhet af slöjderna skulle förhöjas till 
10,000 R:dr, inbegripet de vid 1872 års rikdag beviljade 2,500 R:dr.“

Punkterna 28—31.

Biföllos.

I afseende å punkten 32 yttrade:

Herr Heeggström: Jag föreställer mig, att det icke kan vara rätt
lämpligt, att nu antaga det förslag Utskottet i denna punkt framlagt, ty 
Utskottet har ännu icke lemnat svar på de framställningar, som nästlidne 
års Statsrevisorer i sin berättelse om Kongl. Kommers-kollegium afgifvit, 
rörande öfverflyttning af en del under manufakturmedlen förekommande 
anslag till andra lämpligare ställen. Som jag förmodar är det Stats
utskottets afsigt att besvara dessa framställningar, och då de svar Ut
skottet i detta afseende kan komma att lemna, möjligen utöfvar inflytande 
på nu förevarande punkt i betänkandet, anser jag det vara lämpligast 
att återremittera densamma, på det Riksdagen må innan punktens af
görande inhemta hvad Stats-Utskottet i afseende på Revisorernes berörda 
framställningar behagar föreslå.

Jag yrkar således, att punkten måtte till Utskottet återremitteras.

Herr Jöns Rundbäck: Jag kan upplysa den siste ärade talaren,
att Stats-Utskottet redan har tagit i öfvervägande de af Revisorerne gjorda 
framställningar, som talaren omnämnde, samt att Stats-Utskottet derom 
afgifvit ett utlåtande, som inom kort kommer att framläggas för Riksda
gen. Stats-Utskottet har deri tillstyrkt bifall till hvad Revisorerne uti
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ifrågavarande afseende hemställt och Kommers-kollegium förordat, nem
ligen att en del af de utaf manufakturdiskont-fonden nu utgående anslag 
skola upphöra att derifrån utgå. Detta kan dock icke hafva något in
flytande på den punkt i betänkandet, som nu föreligger till behandling, 
ty något beslut om nämnda anslags användande eller deras öfverflyttande 
på vederbörande hufvudtitel kan naturligtvis icke ifrågakomma förrän un
der nästa riksdag, och om i följd af den gjorda framställningen dessa an
slag under tiden icke komma att från Kommers-kollegium utgå, så sker 
ju icke något annat än att en behållning uppstår, som kommer att till
falla manufakturdiskont-fonden.

Jag anser således den framställda anmärkningen obefogad och yrkar 
bifall till Utskottets hemställan.

Öfverläggningen förklarades slutad. Punkten bifölls.

Punkten 33.

Lades till handlingarne.

Den 5 Mars, e. m.

§ 12.

För ombesörjande af vigtiga enskilda angelägenheter beviljades ledig
het från riksdagsgöromålen åt
Herr Rylander.......................................... under 6 dagar från den 6 Mars

„ Jöns Pehrsson.................................. „ 10 „ 8
” N°rén ........................................... „ 14 „ „ „ 10 „
„ bandstedt........................................ ,, 14 ^ ^ 12

hvarjemte, med anledning ai eu anförvaudts frånfälle, Herr Gumselius er
höll 5 dagars ledighet från den 10 i samma månad.

§ 13.

Till bordläggning anmäldes:
Kong!. Maj:ts under § 6 härofvan omförmälda nådiga proposition;
Sammansatta Stats- och Bevillnings-Utskottets betänkande N:o 1, an

gående ändring af sjunde punkten i Kong! kungörelsen den 21 Oktober 
1871 om bevillningsafgiften för spelkort m. m.;

Bevillnings-Utskottets betänkande N:o 2, angående allmänna bevill- 
ningen; samt

Lag-Utskottets utlåtanden:
_N:o 9, i anledning af väckt förslag om upphäfvande af Kongl. för

klaringen angående klander af annans åtkomst till fast egendom den 14 
Maj 1805; och

N:o 10, i anledning af väckt motion, åsyftande närmare bestämmelser 
rörande återvinningsrätt till lösegendom, som blifvit genom olofligt till
grepp rätte egaren aihänd.
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Uppå framställning af Herr vice Talmannen, beslöts, att dessa till 
bordläggning nn anmälda ärenden skulle uppföras främst å den föredrag
ningslista, som komme att upprättas för Kammarens nästa sammanträde.

§ 14.
Justerades protokollsutdrag rörande de beslut, som under detta sam

manträde blifvit fattade.

Kammarens ledamöter åtskiljdes kl. ‘/4 1 på natten.

In fidem 
11. Husberg.

RÄTTELSER:

Sid. 15, rad. 3 uppifr. står: tvänne 
läs: trenne

» 193, » 8 uppifr. slår: en organiserad fråga
läs: en organisationsfråga 

» » ,i 20 nedifr står: densamma,
läs: desamma,


